
Strani: 2 6  -  3 0

Titov trg 05
#  . v.;.'2  '

3320 Velenje

MOJ ZDRAVNIK 2 0 0 4 |

frani 4f, 43 in 44

Realnost vsakdanjika neusmiljeno hrust
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K A M  Z  M L A D IM I?



TEMA 
MESECA 
FEBRUARJA SoZavod kulturoza

[abita na prireditve, ki se 
bodo v mesecu kulture 
zvrstile v spomin na 60
-  letnico Kajuhove smrti
: S g r S  g j S

V  >

»KAJUH=PESNIK 
(ali)
KAJUH=PARTIZAN

Mestna galerija Šoštanj 
Otvoritev razstave »Naš Kajuh

Mestna galerija Šoštanj 
S Kajuhovimi prijatelji 

hovi prijatelji, generacijski in pesniški 
skrajšali vešer s spomini na Kajuhe ir  

njegovimi pesmimi.

i* «-'•»»
Kulturni domu Šoštanj

»Večer s prijatelji«

tešeča febru- 
Listu bo posve- 
Kajuhu, ki ga 

>omo na ta način že
leli predstaviti v prvi 
vrsti, kot pesnika.
V tem kontekstu pa 
želimo izpostaviti 
vprašanje preple
tanja umetniškega 
snovanja posamez
nikov s politično 
promocije takš
ne ali drugačne 
opredelitve.
Zato vabimo 
vse, ki želijo na 
to temo podati 
svoje mnenje ali 
razmišljanje, da 
nam ga posredu
jejo do petka, 13. 
februarja.

Nastopajo:
DUŠANKA SIMONOVIČ, mag. - sopran 

OLGA ULOKINA, prof. - klavir
Mepz Skale ^

Pihlani orkester ZARJA, Šoštanj

Koncert je posvečen 30. obletnici kulturno
umetniškega delovanja Dušanke Simonovič.

*4
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Kulturni Šoštanjdomu
Centralna proslava, ki jo pripravljata 

Šoštanj in Zavod za kulturo
s é ì é I I

Občina
Sosta

Sobota, 21. februar 2004.
oiitična manifestacija: »Pohod 

i domačiji v Belih vodah«, ki ga 
v počastitev revolucionarja Kajuha, in letos 

tudi v spomin 60-obletnice pohoda XIV. parti 
zanske divizije na Štajersko, organizira ZZB 

Velenje. Za kulturni program pri Žlebniku 
v Belih Vodah pa bo poskrbel Mladi forum 

Združene liste.

,



Revija za kulturna in druga 
vprašanja občine Šoštanj in 
širše.

Izdaja
Zavod za Kulturo Šoštanj 
Trg Svobode 12, 3325 Šoštanj : 
zanj Kajetan Čop, direktor
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S p o š to va n i na ro čn ik !
P ros im o  vas, d a  v  p rim eru , d a  n a ro č 
n ine za  LIST še n is te  po ravna li, to  
s to rite  na  p o d ra č u n  EZR štev. 0 1 3 2 6 - 
6 0 0 0 0 0 0 2 9 8  in ne na tis tega , ki ga  
im ate n a lo g u  za p lač ilo .
H V A LA  Z A  R AZU M EVA N JE !

Vse sodelavce prosimo, da prispevke za 
LIST št. 21 (februar 2004), pošljejo ali 
dostavijo najkasneje do 13. februarja 

2004.
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F o to  m e se ca

S p o d ira n je m  zidov: v naravi, na  p a p irju  in v g lavah  -  bo  z ra s la  nova šo la

Foto: Zdravko Kočevar



U v o d n ik

Edi Vučina

Pa sm o s p et na začetku . Novo ieto, s taro  kom aj slab  
m esec dni, že  spet z nezm anjšano  hitrostjo  drvi proti 
novem u koncu.

Številne želje, ki smo si jih  izm enjavali v 
prazničnih dneh, še odzvanjajo v naših  m islih, 
medtem pa realnost vsakdanjika neusm iljeno 
brusi njihovo m ilino. Tako pač je. V resnici 
se čas n i ustavil, n i bilo konca, zato tudi ni 
začetka. Ljudje smo si m erjenje časa pač iz
m islili. Človek kot posebna vrsta družbenega 
bitja, zaenkrat v nam  znanem  vesolju še ni na
letel na bolj inteligentno bitje. Pa vendar se zdi, 
vsem dejansko zavidljivim dosežkom znanosti 
navkljub, da smo kot posam ezniki šele nekje 
na začetku svojega razvoja. Telesno šibki, 
čustveno krhki, polni strahov in dvomov, že 
tisočletja nebogljeno capljam o na mestu. Naši 
m ožgani kljub svoji še neraziskani veličini 
niso sposobni dojeti brezm ejnosti vesolja. Da, 
potrebujemo m eje časa, m eje svojega izteka
jočega se življenja. Potrebujemo tudi s pravo
kotnim i zidovi zam ejen prostor, kam or se 
zatekam o v zasebnost, v naša skrivališča pred 
neskončnostjo narave. Potrebujemo tudi bliži
no drugih ljudi, da nam  z ljubeznijo potrjujejo 
smisel obstoja. V vsej svoji nepopolnosti po
trebujemo tudi tisočletne pravljice o posebnih 
razsvetljenih ljudeh, ki so se znali poglobiti 
vase oz. obvladovati svoj um , pa o tistih, ki so 
pridigali o ljubezni in  s pridigo lajšali bolečino 
trpečih. Potrebujemo tudi iluzijo božanskega

kraljestva, k jer živi T isti (»The One« -  NEO), 
ki osm išlja vse, kar se nam  zgodi. Če povem 
v jeziku lansko leto aktualne film ske trilogije, 
potrebujemo svoj navidezni svet - MATRICO.

Oni dan me je sin z vso iskrenostjo petletnika 
zaskrbljeno vprašal, kako vendar ločimo, kdaj 
živimo v resnici in kdaj le sanjam o. Kako torej 
ločiti realnost od iluzije? Ker m i je odgovor na 
navidez preprosto otroško vprašanje povzročil 
nem alo težav, sem se vprašal tudi to, zakaj se 
tako vprašanje ne pora ja  tudi večini odraslih. 
Ali se ljudje še sprašujejo, kaj je resnica in kako 
jo  odkriti? Ali opazijo, kako se fikcija s film skih 
platen počasi, a  vztrajno seli v našo zavest, kjer 
nam  lastni sprani m ožgani iz nešteto vsajenih 
podob vrtijo nove in nove predstave in počasi 
gradijo svojo Matrico -  svet iluzije. Zdi se, da 
iluzija kot beg pred bolečo resnico, ki jo je ved
no težje prenašati, postaja prevladujoči model 
življenja. Vzeti modro tableto samoprevare ali 
rdečo tableto streznitve, je odločitev, ki ni več 
sam oumevna. A nekaj nas bo vedno iskalo 
resnico, zato upanje (še ena iluzija projicirana 
v prihodnost) ostaja. LIST, k i je v vaših rokah 
(tako vam vsaj sporočajo vaši možgani), za
enkrat še predstavlja rdečo tabletko spoznanja. 
Preverite, če se m otim , in  preberite ga.



Uredniško redigiran zapisnik 8. redne seje Sveta Občine Šoštanj, ki je bila 17. 11. 2003,

Prisotna je  bila več ina  svetnikov, seji pa so prisostvovali še d irektorica  občinske  
uprave M irjam  Povh, pom očnica župana za GOP Sonja Novak, računovodkin ja  Irena  
Skornšek, predstavnik  Kom unalnega podjetja  Velen je  M aksim ilijan R am šak  in d irek
to r PUP S auberm ach er Zoran Rodič te r predstavniki m edijev.
Sejo  je  vodil župan M ilan Kopušar, zap isn ik  je  pisala Lili Grazer.
D e lite v  d e n a rja  d a v k o p la č e v a lc e v

Po uvodnih form alnostih so svetniki še 
potrdili zapisnik 7. seje, o kateri smo poročali 
v prejšnji številki Lista. Nato so pričeli z ob
ravnavo tretjega rebalansa proračuna Občine 
Šoštanj za leto 2003. Župan je kratko obrazlo
žitev prepustil Ireni Skornšek, računovodkinji 
Občine Šoštanj. Ta je povedala, da se zaradi 
dodatnih sredstev, ki jih je TEŠ zagotovila 
krajevnim  skupnostim, predlaga sprememba 
višine proračuna občine. Načrtujejo se prihod
ki v višini 1.917.048 TSIT in odhodki 1.931.405 
TSIT. V računu finančnih terjatev in naložb ter 
računu financiranja se s tem rebalansom  spre
m embe ne načrtujejo.

V razpravi je svetnika Romana Kavšaka 
zanim alo, kakšen je ključ delitve teh sredstev 
med krajevnim i skupnostmi, saj vemo, kako je 
z ekološkim i spori med krajevnim i skupnost
m i. Zanim a ga tudi, zakaj je KS Šoštanj dobila 
več sredstev kot KS Šentvid, ki ni dobila nič.

Župan je odgovoril, da o ekoloških sporih 
ne ve n ič in njemu niso poznani. To je stvar 
posameznikov. Višine zneskov so odvisne od 
rezultatov m erjenja onesnaženosti ozračja. Po 
tem  ključu se tudi delijo sredstva. Konkretno je 
KS Šoštanj najbolj izpostavljena onesnaženju. 
Svetnik Roman Kavšak z odgovorom ni bil 
zadovoljen, zato je prosil za obrazložitev meje 
Lokovica, Občina Šm artno ob Paki -  Veliki 
Vrh, k jer stoji m erilna postaja.

Nato je bila razprava zaključena in svetniki 
so soglasno sprejeli tretji rebalans proračuna.

Nato so svetniki pred osnutkom proračuna 
za leto 2004 in 2005 soglasno sprejeli še Odlok 
o sprem em bah in dopolnitvah Odloka o na
domestilu za uporabo stavbnega zem ljišča, ki 
so ga z obrazložitvijo dobili z gradivom. Bistvo 
spremembe je v tem, da se sedaj z odlokom 
ureja odm era za plačilo nadom estila tudi za 
nezazidana stavbna zemljišča.

Potem so svetniki pričeli s proračunsko 
obravnavo za leti 2004 m 2005, v kateri jim  
je župan uvodoma predstavil kadrovski načrt 
občine, nato je Irena Skornšek predstavila 
predlog proračuna. Povedala je, da sta pred
lagana dva osnutka proračuna Občine Šoštanj, 
to je za leto 2004  in za leto 2005. Določbe 13- 
a člena Zakona o javnih financah omogočajo 
občinam  izdelavo proračuna za dve leti. To ob
čini omogoči dolgoročnejše planiranje, kar je 
pomembno pri načrtovanju investicij, ki jih  ni 
mogoče realizirati v enem proračunskem letu. 
S sprejetjem dvoletnega proračuna se občina 
izogne začasnem u financiranju proračunskih 
potreb v prvih m esecih proračunskega leta, če 
proračun občine ni pravočasno sprejet.

V razpravi so sledili razm isleki, predlogi in 
vprašanja svetnikov.

Petra Turineka zanim a postavka sežiga 
kostne moke, ki predstavlja več kot 10 % vseh 
prihodkov. V prihodnje predlaga plansko raz
poreditev teh sredstev, ki se sicer razdrobijo. 
Omeni km etijske pridelovalce, k i posredno 
ustvarijo kostno moko, ter predlaga povišanje 
kmetijske postavke. Pri odhodkih ga zanim a 
postavka 7 - kultura, m ladinski center, k jer je 
nam enjenih kar nekaj sredstev. Želel bi obra
zložitev plana dela, kdo predstavlja ta m ladin
ski center v Šoštanju, kje je razvidna poraba 
teh sredstev. Pri postavki 11- kom unalna 
dejavnost -ga zanim a predvsem K analizacija 
Florjan-Pohrastnik; ta  del je brez kanalizacije.

Svetnika Vojka Krnežo še vedno najbolj 
zanim a nova osnovna šola, k jer ga najbolj 
bode prenizka fin ančn a udeležba M inistrstva 
za šolstvo, s katero se absolutno ne strin ja  
ter zahteva argum entirane odgovore, zakaj 
nismo uspeli pridobiti več sredstev. Zanim a 
ga, zakaj nam  država znižuje svoja sredstva 
s finančno izravnavo. Zanim ajo ga prihodki 
od koncesij. Prav tako ga zanim ajo nam enska 
sredstva Prem ogovnika Velenje. Zanim a ga

tudi, ali se bo gradil plinovod Gaberke, saj je 
60  % ljudi opredeljenih zanj. Zanim a ga, kje 
so razporejena sredstva za bencinsko črpalko 
v višini 7.000.000 SIT, k i so bila nam enjena za 
odkup, saj po izjavi župana še vedno lahko 
uveljavljamo predkupno pravico. Pri kul
turnem  domu ga zanim a, zakaj so sredstva 
zm anjšala za 20 .000 .000  SIT. Pri odhodkih 
omeni, da proračun ni razvojno naravnan, saj, 
kot pravi, v Komisiji za razvoj m alega gospo
darstva, katere predsednik je, nikakor ne pre
bijejo višine sredstev 3-000.000 SIT. Predlaga 
povečanje vlaganj v razvoj infrastrukture, v 
urejevanje prostora za m ale obrtne delavnice. 
Na splošno je m nenja, da je pri postavki kul
turni dom potrebno povečati dotacije za oder 
in za kino v Šoštanju. Omeni tudi socialno var
stvo, kjer omeni realizacijo predvolilnih obljub 
o gradnji doma za ostarele občane v Topolšici. 
Opredeli se vsaj za pripravo projektov.

Petra Radojo m otijo prem ajhna sredstva 
s strani Prem ogovnika (v višini 40 .000 .000  
SIT) ter ga zanim a, n a  osnovi česa je priprav
ljen tak izračun. Omeni kolesarsko pešpot, ki 
jo im a v svojem finančnem  načrtu navedeno 
KS Šoštanj in  se navezuje n a  prostorsko uredi
tev šoštanjskega jezera, ki je že v celoti plačana 
in n a  papirju, vendar stvar stoji. Zdi se mu 
smiselno, da bi sam projekt jezera nadaljevali 
v projekt PEŠ POT. Projekte zaključujem o že 
kar v samem začetku ozirom a določenih 
projektov ne nadaljujemo, kar pomeni izgubo 
proračunskega denarja.

Romana Kavšaka zanim a kanaliza
cija Lokovica, kjer om eni sredstva v višini 
3 .000 .000  SIT. Zanim a ga, ali se na tem pro
jektu že kaj dogaja. Prav tako ga zanim a iz
gradnja samostojne čistilne naprave Lokovica 
ter vročevod Lokovica, spodnji del, faza B, kjer 
navede problem premočnega dotoka vode, ki 
povzroča preglavice tudi komunali.

Drago Koren im a pripombo na pred
lagani kadrovski načrt, kjer se mu začasna



zaposlitev ene osebe v kabinetu župana ne zdi 
sm iselna, saj vemo, da tako nujno potrebujejo 
delavca v enoti Okolje in prostor, in  sicer grad
benika.

Matjaž Cesar v zvezi z odlokom o javnem  
redu in  m iru om eni uskladitev sredstev na 
strani prihodkov, ki naj bi dobili naziv 1 Pri
hodki od dejavnosti izvajanja o javnem  redu 
in m iru ter v letu 2004 predlaga nam en jena 
sredstva v višini 2 .000 .000  SIT, v letu 2005 
pa 1 .000.000 SIT. Na odhodkovni stran i bi za 
izvajanja odloka o javnem redu in m iru  v letu 
2004 predvidel odhodke v višini 3 .000 .000  SIT, 
v letu 2005 prav tako 3-000.000 SIT.

Branko Valič se opredeli predvsem na 
vzdrževanje športnih objektov, kjer om eni pro
blematiko tribun v športni dvorani v Šoštanju, 
ki bi jih  bilo potrebno nabaviti. Omeni težave 
pri izvajanju ligaških tekmovanj v odbojki. 
Predlaga, da se v letu 2004  nam enijo sredstva 
v višini 6 .00 0 .0 0 0  SIT nam ensko za nabavo 
tribun.

Razprava o proračuna je bila  nato zaklju
čena. Župan je podal odgovore na nekatera 
zastavljena vprašanja.

Glede kostne moke pojasni, da je kostna 
m oka odpadek, ni proizvod km etijstva in  se 
tako tudi ravna z njim , da se ga sežiga. Zaradi 
tega ne m orem o zatrditi, da bomo zato v naši 
občini nam enili kmetijstvu več sredstev iz na
slova kostne moke.

Zaradi izgradnje nove šole je prišlo do 
posebnega dogovora med TEŠ-em  in  občino, 
da se s sporazum om  prenese več sredstev n a  
občino.

V zvezi z m ladinskim  centrom  pove, da 
im am o im enovano Komisijo za m ladinska 
vprašanja, ki tudi dela. Njen predsednik je naš 
svetnik Davorin Tonkli. Gre za transparentna 
sredstva, ki se bodo koristila v primeru uredit
ve poslovnih prostorov.

V zvezi s kanalizacijo  Florjan razloži, da ob
čina pridobiva sredstva predvsem iz takse za 
obrem enjevanje voda, kjer zbiram o kanalšči
no. Po prioritetah se ta  kanalščina nam en ja  za 
urejanje kanalizacijsk ih  omrežij. Če se bomo 
odločili za proračunsko porabo sredstev, bo 
potrebno nekje drugje nam eniti m anj.

V zvezi s pridobitvijo sredstev iz državnega 
proračuna za izgradnjo nove šole pojasni, da 
im a država izdelan nacionaln i program  za 
izgradnjo novih šol, kar posledično pom eni, 
da Občina Šoštanj spada v tak  delež po deležu 
prebivalcev. Tu veliko druge pomoči ni.

Kar se tiče koncesij, so postopki uzakonjeni, 
država predpisuje, koliko koncesije se plača. 
Občina Šoštanj im a planirane tri koncesije, 
to je za Prem ogovnik, PUP in dim nikarsko 
koncesijo, ki jo je potrebno še razpisati.

V zvezi z neprikazanim i sredstvi za bencin
sko črpalko razloži, da se stvari odvijajo v tej 
smeri in jih  bomo lažje opredelili v rebalansu. 
Zaenkrat stvari še niso tako daleč, da bi jih  
lahko zapisali v proračun.

Kulturni dom v tej fazi funkcionira, potreb
no je urediti ozvočenje, razsvetljavo, vendar za
enkrat ni na voljo dovolj sredstev za sanacijo 
teh problemov. Vedno se za takšne probleme 
zatečemo k naši redni stranki, to je TEŠ-u, kjer 
poskušamo določene projekte reševati skupaj, 
tako za kulturni dom kakor tudi za navijaške 
tribune, ki so bile prav tako omenjene.

V zvezi z domom za ostarele razloži, da 
imam o glede n a  razpoložljive podatke v 
Sloveniji že dovolj domov, ki so napol prazni, 
saj so cenovno izredno precenjeni ter tako 
nedostopni za m arsikoga. Kar se tiče lokacije 
same, Topolšica vlaga v sodobne term alne 
površine, zato se bo struktura gostov verjetno 
spremenila. Za takšne projekte je potrebno so
delovanje države, saj občina sam a ni dolžna 
zagotavljati sredstva za izgradnjo doma za 
ostarele. Župan se z izjavo svetnika Radoje, 
da so sredstva v višini 40  MIO SIT od Pre
m ogovnika prem ajhna, ne strin ja. Navaja, da 
gre za 40  MIO SIT in 45 MIO SIT ter nadaljuje, 
da so pogajalska sredstva od Prem ogovnika 
dovolj velika. V zvezi z vprašanjem  svetnika 
Kavšaka o kanalizaciji Lokovica navede, da se 
projekti pripravljajo. Idejni projekti za vroče- 
vod Lokovica so bili narejeni in tudi plačani. 
Projekt bomo obravnavali v rebalansu za leto 
2004 in  leto 2005. Okrog kadrovskega načrta, 
kjer je podal svoja razm išljan ja svetnik Drago 
Koren, župan razloži, da bomo delovno moč 
izkoristili in porabili tudi pri drugih zadevah 
in delovnih nalogah. Ob zaključku doda, da 
vsi nikoli nismo zadovoljni s proračunom, če 
pogledamo porabo, ki znaša 800 MIO SIT.

Nato je 12 od 17 prisotnih svetnikov glaso
valo za osnutka proračunov za leto 2004  in 
2005.

N e p rip ra v lje n i na  
p ro s to rsko  p ro b le m a tik o

Nato so svetniki brez razprave sprejeli 
osnutek Odloka o sprem em bah in dopolnitvah 
odloka o Ureditvenem načrtu Šoštanj. Prav 
tako so potrdili vrednosti točke za izračun 
nadom estila za uporabo stavbnega zem ljišča 
na območju Občine Šoštanj, ki so jo povišali 
za 5 %.

S la b š a n je  že  d o s e že n ih  s ta n d a rd o v ?

Uvodno obrazložitev k predloga Sklepa o 
potrditvi program a izvajanja gospodarske 
javne službe ravnanje s kom unalnim i odpadki

v Občini Šoštanj za leto 2004  je posredoval 
Zoran Rodič, direktor podjetja PUP Sauber- 
m acher iz Velenja. Zaradi znižan ja  stroškov 
ravnanja z odpadki so se župani na delovnem 
posvetu dogovorili, da se ukine pranje posod 
ter ločeno zbiranje BIO odpadkov, dokler ne bo 
zagotovljeno odlaganje le-teh v kompostarno. 
Predsednik komisije za GJS gospod Viki Drev 
pojasni, da je temu res tako, kar so n a  Komisiji 
za GJS tudi soglasno potrdili. Zato Komisija za 
GJS Svetu Občine Šoštanj predlaga sprejem 
Sklepa o potrditvi program a izvajanja gospo
darske javne službe ravnanje s kom unalnim i 
odpadki v Občini Šoštanj za leto 2004.

Tončka Z., lastnica tega »jugeca«, gotovo 
ni navdušena za plačevanje stroškov za 
zbiranje in ravnanje z odpaki.

V razpravi se je prvi odzval svetnik Leo
pold Kušar, ki ga je zanim alo, kako bo z indi
vidualnim  odvozom, saj m eni, da bo potrebno 
smeti odvažati večkrat, kar bodo tudi plačali. 
Predlaga odvoz smeti najm anj 1-krat tedensko 
in ne samo 1-krat ali 2-krat m esečno.

Gospod Zoran Rodič takoj poda odgovore na 
zastavljena vprašanja. Potrebno bo racionalno 
določiti, kje naj bi bil odvoz 1-krat tedensko, 2- 
krat mesečno ali 1-krat m esečno. Odvoz smeti
1- krat tedensko zelo podraži sistem  in s tem 
posledično dvigne ceno odvoza in  ravnanja z 
odpadki.

Svetnika Leopolda K ušarja še vedno zanim a
2- krat m esečni odvoz smeti glede na 240 1 po
sode. Meni, da se ni potrebno obnašati racio
nalno, saj bodo plačali višjo ceno.

Matjaža Cesarja zanim a, do kdaj ima 
odlagališče odpadkov v Velenju še dovoljenje 
za odlaganje. Prav tako ga zanim a, kako bo s 
postavitvijo ekoloških otokov n a  pravih lokaci
jah . Zoran Rodič pojasni, da je cen a zbiralnice, 
ki so že postavljene v Velenju, 500.000  SIT. 
Najprej je potrebno urediti lastništva lokacij 
teh zbiralnic, saj bodo na podlagi tega lahko 
nadaljevali s postavitvijo zbiralnic.

Petra Turineka zanim a, če bodo posode 
za ločeno zbiranje odpadkov bistveno večje, ali 
bo to posledično pomenilo tudi večji prostor za 
zbiralnico. Ali bo to podražilo ves sistem?

Nato je bil program  soglasno sprejet.
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V razpravi o predlogu Sklepa o določitvi 
cene izvajanja gospodarske javne službe 
ravnanje s kom unalnim i odpadki, ki so ga 
svetniki dobili z gradivom, se je po kratkem 
uvodu predsednika Komisije za GJS Vikija 
Dreva prvi prijavil k razpravi Roman Kav- 
šak in trdil, da m oram o biti pri sprejemanju 
cen zelo previdni. Sam  se nikakor ne strin ja s 
podražitvijo. Problem predstavljajo družine na 
podeželju, kjer s sm etmi delajo zelo racionalno, 
saj papir, recimo, podkurijo, biološke odpadke 
odlagajo n a  kompost ozirom a jih  uporabijo za 
prehrano živali. Meni, da bo za takšne kmetije 
predstavljal odvoz smeti prevelik strošek.

Drago Koren m eni, da je potrebno popra
viti sklep, da sprejemamo sam o ceno zbiranja 
in odvoza odpadkov, če ne moremo sprejemati 
cene odlaganja odpadkov, n a  katero nim amo 
nobenega vpliva. Zanim a ga tudi, ali so župani 
že sprejeli ceno za odlaganje odpadkov.

Vojko Krneža pohvali poročilo oz. po
jasnilo gospoda Rodiča. Potrditev zbiranja in 
odvoza kom unalnih odpadkov avtomatsko po
m eni tudi potrditev cene odlaganja odpadkov, 
na katero n a  žalost nim am o vpliva. Meni, da 
bi bilo potrebno sprejem ati cene ločeno, to se 
pravi, ceno za ravnanje in  odvoz odpadkov po
sebej ter ceno za odlaganje odpadkov posebej. 
Potrdi predlog zbiranja in  odvoza odpadkov, 
ker je bil pripravljen kvalitetno in strokovno, 
nikakor pa ne bi potrjeval cene za odlaganje 
odpadkov. Ne strin ja se s tem , da Svet Občine 
Šoštanj ne m ore potrjevati cene za odlaganje 
odpadkov. Zato bo n a  žalost glasoval proti 
temu sklepu.

Nato je predsednik Kom isije za GJS Viki Drev 
predlagal, da se besedilo sklepa spremeni, in 
sicer, da svet sprejme: "Sklep o določitvi cene 
izvajanja gospodarske javne službe zbiranje in 
odvoz kom unalnih odpadkov". Svetnik Peter 
Radoja pa je menil, da s tem  predlogom ne 
bomo nič naredili, saj če glasujem o samo za 
zbiranje in odvoz, bo Skupščina komunalnega 
podjetja dodala teh 669,90 SIT in smo ponov
no na isti ceni. Zato predlaga, da Svet Občine 
Šoštanj sploh ne glasuje in ne odloča o nobeni 
ceni, saj bo s tem  skupščina prim orana znižati 
ceno.

Kratko razlago poda tudi Maksimilijan 
Ramšak, predstavnik Kom unalnega podjetja 
Velenje. Odlaganje odpadkov je sestavni del 
ravnanja z odpadki. Z letom  2004  moramo 
po novi zakonodaji speljati postopek zbiranja, 
odvoza in odlaganja odpadkov. V obrazložitev 
visoke cene navede, da se količine odpadkov 
zmanjšujejo. Kljub temu da se količina zm anj
šuje, fiksni strošek ostaja enak, saj morajo, 
ne glede na količino odpadkov, izvajati vse 
predpisane m onitoringe, plačevati morajo

koncesije, nadom estila krajevnim  skupnostim 
in  vse dejavnosti, ki so s tem povezane. Po Sta
tutu Komunalnega podjetja Velenje cene teh 
storitev potrjuje skupščina podjetja. V skladu 
z odlokom je komunalno podjetje svetom 
občin dolžno predložiti Program  odlaganja 
odpadkov za vsako leto posebej. Program  
m ora biti s strani občin potrjen, saj n a  podlagi 
tega skupščina lahko potrdi ceno. V kalkulaciji 
cene za leto 2004 je tudi pokrivanje izgube v 
letošnjem  letu. Cena odlaganja pri nas je pri
m erljiva s ceno v Celju, kjer je že danes takšna, 
in  prim erljiva tudi z Gornjim Gradom. Količina 
odpadkov se bo do konca leta 2008  znižala za 
polovico, kar bo posledično dvignilo ceno. 
Poda tudi obrazložitev k vprašanju svetnika 
M atjaža Cesarja, ki ga zanim a rok dovoljenja 
za odlaganje odpadkov na sedanji deponiji. 
Navaja, da imajo vso veljavno dokum entacijo 
ter da so vlogo za odlaganje odpadkov že od
dali, vendar nobeno odlagališče v Sloveniji še 
n i dobilo pozitivnega odgovora n a  vlogo. V 
skladu s pravilnikom naše odlagališče ustreza 
predpisom do konca leta 2008. Tudi odlaganje 
je na tem  odlagališču prostorsko možno ne
kje do konca leta 2008. Potem odlaganje ne 
bo več možno, predvsem zaradi neposredne 
bližine stanovanjskih hiš. Po novem zakonu 
je neposredna bližina do 500 m. Drugi razlog 
je površina odlaganja odpadkov, k i naj bi bila 
posebno obdelana in oprem ljena za prim er od- 
cejevanja odcednih voda, kar na  žalost pri nas 
ne bo možno.

Vojko Krneža pravi, da gospod Ram šak 
še vedno ni prepričal svetnikov, da bi potrdili 
ceno odlaganja odpadkov. Program  odlaganja 
odpadkov za leto 2004  je popolnom a sam o
stojna točka, zato meni, da bi m orala biti tudi 
določitev cene posebna točka. Kljub vsemu je 
še vedno proti. Predlaga, da glasujejo proti 
sprejemu cene odlaganja odpadkov.

Roman Kavšak pravi, da ne bodo svetniki 
krivci za sprejetje cene in program a odlaganja 
odpadkov. Zm anjšanje odpadkov ne pomeni 
sam o zvišanje cene, am pak tudi posledično 
zm anjšan je vseh ostalih stroškov, kar posle
dično pom eni lahko tudi nižjo ceno. Glasoval 
bo proti predlogu sklepa in  programu.

Branko Debelak se pridružuje m nenju 
predsednika Komisije za GJS Vikiju Drevu, ki 
predlaga sprejetje spremenjenega sklepa, ki se 
glasi, kot je že bilo povedano.

Nato je 15 od 16 prisotnih svetnikov pred
lagani sklep potrdilo, nadaljevali pa so s pred
logom Sklepa o potrditvi program a izvajanja 
gospodarske javne službe odlaganja odpadkov 
za leto 200 4 , ki so ga svetniki dobili z gradi
vom. Obrazložitev je podal predsednik Komisi
je za GJS Viki Drev, ki nadaljuje prej om enjeno

temo ter om eni, da če župani sprejem ajo cene, 
potem naj župani sprejemajo program  odlaga
n ja odpadkov. Če bo svet sprejemal program  
odlaganja, potem naj tudi cene sprejem a Svet 
Občine Šoštanj. Takšen je predlog Komisije za 
GJS Svetu Občine Šoštanj. Vojko Krneža je nato 
predlagal, da se ne opredelijo do tega stališča 
oziroma da program  zavrnejo.

Direktorica občinske uprave Mirjam 
Povh na kratko pojasni vso zadevo. Odlok 
o ravnanju in  odlaganju odpadkov Občine 
Šoštanj nalaga Svetu Občine Šoštanj, da sprej
me Program  odlaganja odpadkov. Res je, da 
cene določa Skupščina Kom unalnega podjetja 
Velenje, to določa njihov statut. Po večinskih 
deležih kom unalnega podjetja im a Občina 
Šoštanj m anjšinski delež, kar pomeni, da je 
župan na skupščini popolnoma preglasovan. 
Kar se tiče program a samega, ni prepričana, 
da bo z glasovanjem  ozirom a z neopredelitvijo 
zanj župan pridobil boljšo pogajalsko pozicijo. 
Meni, da če je program  dober, kakor je bilo prej 
omenjeno, potem ne vidi argumentov, da ga ne 
bi potrdili.

Ob prisotnosti 16 stvenikov je s 6 glasovi za 
in 5 proti sprejet sklep o potrditvi Program a 
izvajanja gospodarske javne službe odlaganja 
odpadkov za leto 2004, kot je predlagan.

»A nonim ka« je  n am e n  d o s e g la ...

Po rutinskem  sprejemu Sklepa o m enjavi 
neprem ičnin v k. o. Šoštanj in  k. o. Lokovica 
ter sprejemu predloga Sklepa o sprejemu let
nega program a športa Občine Šoštanj v letu 
20 0 4  so svetniki pričeli z najbolj popularno 
točko vsake seje, ki je bila tokrat začin jena z 
anonim nim  pismom, katerega avtorji naj bi 
bili svetniki. Svetnikom  je bila razdeljana tudi 
izjava, na kateri svetniki s svojim podpisom 
potrdijo, da niso avtorji napisanega.

Vojko Krneža im a pripombo na podpiso
vanje izjave, saj m eni, da to n im a nobenega 
sm isla in se s tem  načinom  ne strin ja. V 
imenu svetniške skupine SDS, SLS, NSi daje 
izjavo, da n ihče od njihovih članov ni avtor 
tega besedila.

Peter Radoja meni, da je raznih "ano
nim k" v naši občini bilo zelo veliko in jih  
kljub vsemu nism o obravnavali na svetu. 
Ta "anonim ka" zajem a vse nas, zato ne vidi 
smisla, da bi jo  obravnavali na Svetu Občine 
Šoštanj. Nepošteno se mu zdi do tistih, ki jih  
tukaj ni in ne bodo mogli podpisati izjave o 
pisanju besedila.

Cvetka Tinauer izhaja iz svojih izkušenj 
ter pravi, da se zgodovina anonim nih pisem 
pričenja z n jenim  prihodom v lokalno politiko. 
Pove, da je bila v času volitev najbolj nevarna
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osebnost, saj je im ela strašno drago predvo
lilno kampanjo. Ta anonim ka, kot pravi, je 
politično ni pokopala, pač pa so jo pokopale 
fasade, ki gredo še danes naprej. Le najbolj 
pogum ni se odločajo za spremembe, da zdr
žijo na takšni poti. Od teh anonim k naprej 
se jih  spomni še nekaj, nazadnje je bila to 
anonim ka proti županu, ki ga je dobesedno 
porinila na nepremagljivo m esto kandidatov 
Občine Šoštanj. Za razliko od nekaterih  v tem 
občinskem  svetu je vse bolj prepričana, da te 
anonim ke prihajajo s pom očjo ljudi, ki sedijo 
v svetu, in  iz njihovih krogov. Pravi, da bo vlo
žila  zahtevo za preiskavo postopka kaznivega 
dejanja. Peter Turinek se pridružuje predhod
nim  izjavam  in navaja, da resen občinski svet, 
resen župan, resen časopis, tega ne bo obra
vnaval. Zato ne potrebujemo nobene izjave.

Kljub vsemu pa so vsi prisotni svetniki 
nato predloženo izjavo podpisali, s čim er so 
svetniki občine form alno in  uradno zanikali 
vpletenost v pisanje predloženega anonim ne
ga klevetanja.

Občinski svet naj obravnava postopke za 
pridobitev gradbenega dovoljenja... Med
tem je bilo dovoljenje že izdano in stroji na 
gradbišču nove šole so zaropotali.

lokov in  aktov, da ne bo prihajalo do takšnih  
zapletov kot danes.

S pisnim i odgovori na pobude in vprašanja 
iz prejšnje seje ni bil zadovoljen. Za naslednjo 
sejo predlaga uvrstitev posebne točke dnevne
ga reda Izgradnja nove osnovne šole. Pri tej 
točki naj bi bili obširneje seznanjeni z vsem i 
dogodki, pogodbami in tako naprej. Kot pred
lagatelj vprašanja ni dobil zadovoljivega od
govora, kljub temu da mu Zakon o dostopu do 
inform acij javnega značaja to dovoljuje, med 
drugim tudi vpogled v pogodbe.

Prav tako ni zadovoljen z obrazložitvijo 
pobude o tresenju tal v Šoštanju. Zato prav 
tako predlaga uvrstitev posebne točke dnev
nega reda n a  naslednjo sejo. Zdi se mu prav, 
da se svetniki bolj podrobno seznanijo z vso 
zadevo.

Zgodovina anonimnih pisem se pričenja z 
njenim prihodom v lokalno politiko.

Potem  so bile predložene sledeče pobude:
Marjan Vrtačnik izrazi pobudo o odvozu 

odpadkov dvakrat tedensko, in  sicer ob torkih 
in  petkih . Predvsem je razlog za to vandali
zem, k i se pojavlja med tednom ter predvsem 
ob koncu tedna, kar pušča za sabo sledi, to so 
prevrnjene posode za odpadke, razm etani od
padki, razbite steklenice.

Vojko Krneža predlaga pobudo za začetek 
postopka'Sprem em be Statuta Javnega komu
nalnega podjetja Velenje glede usklajenosti od

Peter Turinek navede podatek, ki ga je 
zasledil v tedniku Naš čas, k jer je bilo objavlje
no, da je form irana Komisija za povojne pobo
je in grobišča, predseduje ji gospod Skornšek. 
Meni, da bi m orala ta kom isija poročati o svo
jih aktivnostih tudi na Svetu Občine Šoštanj, 
saj je b ila  im enovana z njegove strani.

Naslednje vprašanje postavi v zvezi s po
stavitvijo ležečih policajev v Penku. Želi pisni 
odgovor n a  vprašanja:

1. Kdo je želel, zahteval postavitev ležečih 
policajev?

2. K akšna je strokovna utem eljitev k ar se 
tiče prometne varnosti?

3. Kakšni so stroški za postavitev takšn ih  
ležečih policajev?

Opozori, da je bila cesta v Penku n a  novo 
preplastena pred nekaj leti. Asfalt je sedaj 32 x 
prerezan. Omejitev hitrosti je 40  km/h, kar je 
preveč, saj bi s tako hitrostjo imeli hitro uničen 
avtomobil.

Po zaključku te točke se je podžupan 
Štefan Szabo, ki je vodil sejo po odsotnosti 
župana, vsem  prisotnim  zahvali ter zaključi 8. 
redno sejo Sveta Občine Šoštanj.

OBČINA ŠOŠTANJ
Ž U P A N

Spoštovane občanke in občani !

Koncem decembra lani in januarja le
tos se je, kot ste verjetno opazili, pričela 
izgradnja nove osnovne šole v Šoštanju. 
Glede na to da bo v času gradnje v bližini 
gradbišča potekal pouk in glede na za
htevnost gradbišča, bo med samo gradnjo, 
ki bo predvidoma, skupaj z opremo, zaklju
čena v štirinajstih mesecih, posebna skrb 
namenjena zagotavljanju varnosti.

Gradnja nove šole je umeščena v gosto 
naseljen in urbaniziran prostor, ki leži 
skoraj v samem centru Šoštanja in ob ne
posredni bližini različnih prometnih poti, ki 
vodijo v mesto.

Vsi izvajalci del so dolžni v skladu z 
veljavno zakonodajo s področja Varnosti 
in zdravja pri delu upoštevati tudi ostale 
morebitne naključne udeležence, ki niso 
neposredno povezani s samo gradnjo. Na 
vse navedeno so vsi izvajalci opozorjeni z 
Varnostnim načrtom in temu je namenjena 
tudi kontrola varnosti na gradbišču.

Občanke in občane, še posebej pa 
šolarje, starše in učitelje OŠ Karla Destov
nika Kajuha, vljudno prosimo za strpnost, 
ki bo potrebna v času izgradnje nove 
šole. Posebej pa želimo poudariti, da na 
gradbišču veljajo stroga varnostna pravila, 
na katera opozarjajo tudi vsi izvajalci. Ob 
predvidenih večjih posegih na gradbišču, 
ki bodo z vidika varnosti terjali posebne 
ukrepe, bo vodstvo šole v sodelovanju z 
izvajalcem pouk le-tem tudi prilagajalo.

Spomladi vas bomo povabili na dan od
prtih vrat na gradbišču nove osnovne šole 
Šoštanj, kjer se boste lahko natančneje 
seznanili s potekom gradnje in z obsegom 
gradbišča.

Naprošamo vas, da upoštevate vsa 
navodila izvajalcev in odgovornih za po
dročje varnosti.

Župan 
Milan Kopušar
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D romoc oa vsepovsoa
V Listu sm o v za d n ji lanski številk i obširno  p o ro ča li o 
veliki nesreči, ki je  z a d e la  M elanškove in K rižn ikove  
iz G a b erk , saj jim  je  o g en j uničil skupno stano vanjsko  
hišo. V stiski pa n iso osta li sam i in mi sm o za b e le ž ili 
sam o dva utrinka, ki po  svoje zrca lita  č lo veško  h u m a
nost. Vem o, da je  ve liko  takšn ih  d o g odkov o s ta lo  tudi 
n e zab e le že n ih , pa  ne sam o  zarad i m ed ijske  n e s p re tn o 
sti donatorjev , a m p a k  za to , ker m nogi d o n a to rji niti ne 
že lijo  biti im enovani.

Najbrž tudi ni mogoče prešteti vseh udarniških ur, ki so jih  krajani 
Gaberk ter prijatelji, znanci in  tudi drugi ljudje že opravili, da je objekt 
praktično že pokrit. Lahko pa je prešteti cca. 1.800.000,00 SIT, ki jih  je 
RK Gaberke po sklepu KS Gaberke zbral od vseh krajanov in  jih  predal 
oškodovancem. KS pa je poleg tega na račun za nabavo gradbenega 
m ateriala prenesel še 1 .000.000,00 SIT. A kot rečeno, prav tako kot de
nar, se lahko vsi skupaj veselimo izjemne solidarnosti, ki so jo izkazali 
krajani tudi drugače, ne le z gotovino.

Krajani Gaberk so Melanškom  in Križnikom malo polepšali 
novoletno praznovanje.

Verjamemo, da tudi politiki, nekateri javno, drugi tiho, v prim eru te 
nesreče solidarnosti niso izkazali zgolj za reklam ne nam ene.

»Spoštovana Metka, Andrej! Zelo pretreseni smo bili ob novici, da 
vam je ogenj uničil dobesedno vse, kar ste imeli. Pa vendar ne vse. 
Tisto kar je najvažnejše, vam  je ostalo, to so vaša življenja, to sta vajini 
Petra in Andreja.« Tako sta naslovila svetnika Občine Šoštanj Drago 
Koren in Rom an Kavšak Križnikovo družino in  jim ob tem  poklonila 
svoji sejnini, da pa bi bil znesek bolj zaokrožen je nekaj p rim aknila tudi 
stranka Nsi. Pomoč sta izročila  osebno na domu Križnikovih, kjer je 
pravo delovišče in  se sanacija  vse bolj bliža koncu. »Pomagajo še vedno, 
z enako vnemo kot prve dni,« je povedal Andrej Križnik, glava mlade 
Križnikove družine. Zazrl se je v neom etan strop, ki krije spodnje dele, 
k jer je gostilna, in  se veselil, da je streha narejena, da delo teče iz dneva 
v dan, da pom agajo vsi, ki jih  Andrej prosi pomoči, ali pa ponudijo po
m oč sami.

V teh dneh, ko Križnikovi kom aj čakajo, da se vrnejo domov, im am o 
občutek, da se v Gaberkah dogaja nekaj več. Da je ogenj sicer uničil 
zidovje, les, pohištvo in obleke ter ostale vrednosti, brez katerih  ne gre, 
vendar je uničil še nekaj. Nekako je čutiti, da je zgorela tudi preroko
vano znana slovenska zavist in  privoščljivost ter da je pogorišče dober 
temelj za rast sočutja, pomoči in  prijateljstva. Da bi tako tudi ostalo.

M K/p

OBČINA ŠOŠTANJ

Na podlagi Zakona o poslovnih stavbah in poslovnih prostorih (Uradni lisi SRS, št. 18/ 
74 in 34/881 in na podlagi 6. člena Pravilnika n pogojih za oddajo poslovnih prostorov v 
najem in določanju najemnin za poslovne prostore (Uradni list občine Šoštanj št. 4 /97)

o b j a v l j a

JAVNI RAZPIS ZA ODDAJO POSLOVNIH 
PROSTOROV V NAJEM

Predmet oddaje sta 2 (dva) poslovna prostora v III. nadstropju občinske 
stavbe na Trgu svobode 12, v Šoštanju, z možnostjo souporabe sanitarij in 

skupnih prostorov in sicer:

1. poslo vn i p ro s to r I (d va  p o v e za n a  p ro s to ra ) sku p n e  
p o vrš in e  4 9 ,5 6  m 2,
izk lic n a  n a je m n in a  zn a š a  6 8 .3 7 1 ,0 0  SIT; (b re z  D D V ),

2 . poslovn i p ro s to r II (dva  p o v e za n a  p ro s to ra ) sk u p n e  
p o vrš in e  4 9 ,11  m 2,
izk lic n a  n a je m n in a  zn a š a  6 9 .1 9 6 ,0 0  SIT; (b re z  D D V ),

Osnova za izračun najemnine za poslovne prostore je metodologija o merilih 
in načinu ugotavljanja vrednosti stanovanj in stanovanjskih hiš, oz. skladno z 
določbami Pravilnika o pogojih za oddajo poslovnih prostorov v najem, ter o 
določanju najemnin za poslovne prostore.

Poslovni prostori so primerni za poslovne storitve oz. mirno dejavnost in se 
oddajajo za nedoločen čas.

In te re s e n ti na j p isn e  p o n u d b e  d o s ta v ijo  o s e b n o  v ta jn i
štvo o b č in e  a li pa p r ip o ro č e n o  p o  p o š ti na naslov: O b č in a  
Š o štan j, Trg s v o b o d e  12 , 3 3 2 5  Š o š ta n j, s p rip iso m :
»N e o d p ira j -  p o n u d b a , Javni ra zp is  za  o d d a jo  p o s lo v n e g a  
p rostora  v n a jem « .

Upoštevane bodo vse ponudbe, ki bodo v tajništvo občine Šoštanj dostavljene 
najkasneje do vključno p o n e d e ljk a , 1 6 . fe b ru a r ja  2 0 0 4  in s ic e r  
do 1 2 :0 0  u re . Za dodatne informacije in ogled poslovnih prostorov se 
lahko interesenti oglasijo v tajništvu občine Šoštanj.

V ponudbi je potrebno navesti dejavnost ponudnika, ter višino ponujene 
najemnine, ki ne sme biti nižja od izklicne najemnine. Ponudbi je potrebno 
priložiti:

- dokazilo o izpolnjevanju pogojev za opravljanje dejavnosti in
- dokazilo o resnosti ponudbe -  potrdilo o plačani varščini treh meseč

nih najemnin na transakcijski račun občine Šoštanj št: IZR 01326- 
0100018560, odprt pri Banki Slovenije.

Uspelemu ponudniku bo varščina obračunana pri najemnini, neuspelemu pa 
vrnjena v roku 3-dni od izbire najugodnejšega ponudnika.

Odpiranje ponudb bo opravila komisija, ki bo hkrati izločila prepozno prispele 
in nepopolne ponudbe. 0 izbiri najemnika bo na predlog komisije odločil Žu
pan. Vsi ponudniki bodo o izbiri pisno obveščeni.

OBČINA ŠOŠTANJ



OBRAZLOŽITEV OSNUTKA SPRE
MEMB IN DOPOLNITEV PROSTOR
SKIH SESTAVIN DOLGOROČNEGA 
IN SREDNJEROČNEGA DRUŽBE
NEGA PLANA OBČINE ŠOŠTANJ

OBČINA ŠOŠTANJ
Ž U P A N

Na podlagi 31, in 175. člena Zakona o urejanju prostora 
(Uradni list RS, št. 110/02 in 08 /03 ) ter 37. člena Statuta 

Občine Šoštanj (Uradni list Občine Šoštanj, št. 10/00) izdaja 
župan Občine Šoštanj naslednji

S K L E P

o javni razgrnitvi predloga sprememb in dopolnitev 
Prostorskih sestavin dolgoročnega plana Občine 
Velenje za obdobje od leta 1986 do leta 2000, do
polnjenega leta 1989 in srednjeročnega družbenega 
plana Občine Velenje za obdobje od leta 1986 do leta 
1990 za območje Občine Šoštanj,

1 .

Javno se razgrnejo predlagane spremembe in do
polnitve Prostorskih sestavin dolgoročnega plana 
Občine Velenje za obdobje od leta 1986 do leta 2000, 
dopolnjenega leta 1989 in srednjeročnega družbene
ga plana Občine Velenje za obdobje od leta 1986 do 
leta 1990 za območje Občine Šoštanj, ki jih je izdelalo 
podjetje LUZ, Ljubljanski urbanistični zavod, d. o, o, 
Vojkova cesta 57, Ljubljana v mesecu januarju 2004,

Predlagane spremembe in dopolnitve Prostorskih se
stavin dolgoročnega plana Občine Velenje za obdobje 
od leta 1986 do leta 2000, dopolnjenega leta 1989 
in srednjeročnega družbenega plana Občine Velenje 
za obdobje od leta 1986 do leta 1990 za območje Ob
čine Šoštanj bodo z vsemi obveznimi prilogami javno 
razgrnjene v prostorih uprave Občine Šoštanj, Trg 
svobode 12, Šoštanj, Javna razgrnitev bo trajala 30 
dni, in sicer od 30 .1 .2004 do 28. 2.2004.

3.

K dokumentu lahko v času javne razgrnitve podajo 
svoje pripombe in predloge vse zainteresirane fizične 
in pravne osebe. Pisne pripombe oziroma predlogi se 
posredujejo na upravo Občine Šoštanj, Trg svobode 
12, Šoštanj ali podajo ustno na javni obravnavi, ki 
bo organizirana v prostorih Občine Šoštanj dne 18.
2. 2004 ob 17. uri (sejna soba v drugem nadstropju 
upravne zgradbe).

" a.

Sklep začne veljati z dnem objave v Uradnem listu 
Občine Šoštanj.

Župan Občine Šoštanj 
Milan KOPUŠAR, I. r.

O s n u te k  s p r e m e m b  in  d o 
p o ln ite v  p r o s to r s k ih  s e s ta v in  
d o lg o r o č n e g a  in  s r e d n je r o č n e 
g a  d r u ž b e n e g a  p la n a  O b č in e  
Š o š ta n j  2 0 0 4  je  n a r e je n  n a  iz 
h o d iš č ih  o b č in s k e g a  s v e ta ,  p r i
p r a v lje n ih  v  p r o g ra m u  p r ip r a v e  
s p r e m e m b  in  d o p o ln ite v  p r o s 
to r s k ih  s e s ta v in  d o lg o r o č n e g a  
in  s r e d n je r o č n e g a  d r u ž b e n e g a  
p la n a  O b č in e  Š o š ta n j.  Iz h o d iš 
č e  z a  S p r e m e m b e  in  d o p o ln itv e  
p r o s to r s k ih  s e s ta v in  d o lg o r o č 
n e g a  in  s r e d n je r o č n e g a  d r u ž 
b e n e g a  p la n a  O b č in e  Š o š ta n j  
2 0 0 4  s o  b i le  S p r e m e m b e  in  
d o p o ln itv e  p r o s to r s k ih  s e s ta v in  
d o lg o r o č n e g a  p la n a  O b č in e  V e 
le n je  z a  o b d o b je  o d  le ta  1 9 8 6  
d o  le ta  2 0 0 0 ,  d o p o ln je n e g a  
le ta  1 9 8 9  in s r e d n je r o č n e g a  
d r u ž b e n e g a  p la n a  O b č in e  V e le 
n je  z a  o b d o b je  o d  le ta  1 9 8 6  d o  
le ta  1 9 9 0  z a  o b m o č je  O b č in e  
Š o š ta n j  (U r a d n i  lis t  O b č in e  
Š o š ta n j ,  š t . 7 / 0 0 ) .

Predmet sprememb in dopolnitev plan
skih aktov je:

- posodobitev plana za potrebe širšega 
občinskega razvojnega interesa;

- opredelitev do individualnih pobud pros
torskih ureditev pravnih in fizičnih oseb;

- izvzem iz 1, območij kmetijskih zemljišč 
za potrebe posameznih ali kompleksnih 
stavbišč;

- pridobitev elementov varovanja naravne 
in kulturne dediščine in naravnih virov;

- uskladitev sprememb in dopolnitev 
prostorskega plana občine z obveznimi 
izhodišči prostorskih sestavin dolgoroč
nega in srednjeročnega družbenega 
plana RS;

- zgoščevanje in zaokroževanje poselitve

nih območij;
- tehnična posodobitev Prostorskih se
stavin dolgoročnega in srednjeročnega 
plana za območje Občine Šoštanj

- uskladitev dejanskega stanja s prostor
skimi ureditvami.

S spremembami zakonodaje so bile raz
veljavljene nekatere določbe zakonov, ki 
so občinam omogočale pridobivanje 
zemljišč za stanovanjsko in ostalo grad
njo, Tako ni več možno razlastiti lastnikov 
zemljišč na območju, predvidenem za 
organizirano gradnjo, odpravljena je tudi 
predkupna pravica občine, po kateri je bil 
prodajalec dolžan zemljišče najprej po
nuditi v odkup občini. Občina torej sama 
ne more več pridobiti dovolj zemljišč za 
potrebe stanovanjske in ostale gradnje. 
V danih razmerah lahko občina zagotovi 
gradnjo stanovanj, stanovanjskih hiš in 
ostalih objektov samo tako, da v planskih 
aktih določi dovolj zazidljivih zemljišč, za 
katera se ve, da so jih lastniki priprav
ljeni prodati, ob pogoju, da ta zemljišča 
ustrezajo tudi vsem ostalim strokovnim 
kriterijem za uvrstitev med stavbna zem
ljišča. Ob tem gre predvsem za zemljišča, 
ki predstavljajo neposredno nadaljevanje 
že zazidljivih površin posameznih obmo
čij urejanja.

Od vseh posarheznih vlog in pobud Obči
ne Šoštanj za spremembo namembnosti 
kmetijskih aii gozdnih zemljišč v zazidljive 
površine je Občinski urad za gospodar
stvo, okolje in prostor pripravil pozitivno 
utemeljitev za 70 predlaganih sprememb 
(lahko tudi za več parcel skupaj), ki so pri
kazane na grafičnih prilogah kot predlogi 
za spremembo namembnosti in so na 
vpogled na Občini Šoštanj.

LUZ, d.d. 
mag. Peter BASSIN



Prazniki so lepši, 
če praznujemo s pesmijo

V Lokovici so znani po dobrih pevcih, kate
rih tradicijo držijo vse generacije. Moški 
in ženski pevski zbor sta tako ali tako na 

dobrem glasu, pridno pa se jim a pridružujejo 
posam ezniki in tisti, ki so vešči ustvarjanja. 
Tako kaj hitro nastane program, ki se ponava
di izvede v času božično-novoletnih praznikov, 
in privabi k ra jane k prijetnemu poslušanju.

Tudi letos je bila nedelja, 21. decembra, v 
znam enju prijetnega pričakovanja, ki ga je za
okroževala prijetno okrašena dvorana doma 
krajanov v Lokovici. Koncert je začel Klemen 
Črep na diatonični harm oniki, nadaljeval pa 
ga je moški pevski zbor s svojimi izborom pes
mi. Spet so sledili solisti Urban Kavšak, Špela 
Koren, Lea Babulč in Armin Lambizer, nato 
pa so oder zavzele ženske, katerih zborovsko 
ustvarjanje usm erja Sim ona Strahovnik. Za 
njim i so se spet predstavili posamezniki Urška 
Kavšak, Lucija Rožič, Katka Koren ter Katja 
in Klem entina Drev. Zaključek je bil tak, kot 
m ora biti, v znam enju skupnih izvedb doma
čih pesmi in zaokrožen s Sveto nočjo, ki jo je 
polepšala instrum entalna sestava.

Program  sta povezovali Melita Hudej in 
Sandra Drev, voščilo in prijazne besede k praz
nikom  pa je prispeval predsednik Prosvetnega 
društva Lokovice Drago Koren.

Milojka Komprej

Rojstni dan posebne 
vrste

D ecem ber je vesel m esec, zato mu rečemo 
tudi kar veseli december. Za prvošolce 
OŠ Topolšica pa je bil še posebno vesel 

-  pripravljali smo se nam reč na praznovanje 
prav posebnega ro jstnega dne. Na praznovanje 
nas je povabil naš Švigazajček.

Za cel teden smo ga poslali na počitnice k 
teti Švigazajklji, m i pa sm o v tem času priprav

ljali presenečenje zanj.
Najprej smo naredili načrt dela. Nato smo 

začeli s pripravami. Naučili smo se rojstnod- 
nevno pesmico. Izdelali smo vsak svojo čestit
ko, doma pa pripravili darilo, ki smo ga izdelali 
sami. Naredili smo tudi okraske in z njimi tisti 
veseli četrtek okrasili razred. Namesto torte 
smo naredili sadno solato in komaj čakali, da 
bo ura deset, ko naj bi se praznovanje začelo.

Odločili smo se za presenečenje. Vsi smo se 
zbrali v garderobi in skupaj odšli v razred. Med 
prihodom smo mu zapeli pesmico in prinesli 
sadno solato. Nato mu je vsak učenec čestital 
in  dal svoje darilo. Švigazajček je vsa darila 
odvil in pogledal. Vseh je bil zelo vesel. Nato pa 
se je začela prava zabava -  pojedli smo sadno 
solato ter skupaj plesali, peli in  se veselili. Bil je 
res čudovit rojstni dan.

Učiteljica 1.C in 1,g OŠ Topolšica 
Tasja Šrotič

Planinski popotnik

Letos PD Šoštanj praznuje 100. obletnico 
svojega delovanja. Prireditve bodo po
tekale in so bile v Listu že napovedane, 

seveda pa bomo o njih poročali in  dogodke 
tudi komentirali.

Začelo se je 16. janu arja v Mestni galeriji Šo
štanj, ko so planinci ob zanim ivem  kulturnem 
programu, v katerem  so izstopali »Zadrečki 
fantje« pod budnim očesom (in  ušesom) Blan
ke Rotovnik, pričeli s praznovanji.

Zvezda večera je bil P laninski popotnik. To 
edicijo vsako leto izda PD, letos pa so se zanjo 
še posebej potrudili in bomo zato o njej ob

širneje poročali v prihodnji številki Lista. Na 
fotografiji Rom ana P ibernika pa prepoznamo 
starosto šoštanjskih planincev Leona Štrbana, 
ki je v intim ni razsvetljavi s pom očjo Andreje 
Konovšek, sourednice Planinskega popotnika, 
obudil spomin na prve korake organiziranega 
planinstva v Šoštanju.

In  še nekaj, kar si velja zapom niti in  kar smo 
se tudi naučili na om enjeni prireditvi. Spodobi 
se, da s pozorom spremljamo tudi planinsko 
him no »Oj Triglav m oj dom«, ne le Zdravljico. 
Toliko, da bomo vedeli, ko bom o navzočih na 
vrsti drugih letošnjih prireditev, s katerim i bo 
obeležena 100-letnica PD Šoštanj.

PeteR

Posvet o zdravstvenih 
pregledih

Društvo varnostnih inženirjev Koroške, 
Zgornje Savinjske in Šaleške doline DVI 
Velenje, je sredi decembra 2003, v Ter

m oelektrarni Šoštanj, organiziralo strokovni 
posvet o zdravstvenih pregledih delavcev. Novi 
pravilnik o zdravstvenih pregledih delavcev 
pred zaposlitvijo, periodičnih ob zaposlitvi ter 
specialističnih pregledih delavcev, je o vsebini 
pregledov postavil kar nekaj novih pogojev, ki 
so po svoje uganka tudi zdravnikom, speciali
stom  m edicine dela. Zato so se le ti pridružili 
varnostn im  inženirjem  in  poslušali doc. prim. 
dr. M arjana Bilbana, enega od soustvarjalcev
novega pravilnika in predstojnika dispanzerja

Udeleženci strokovnega posveta.

za m edicino dela pri Zavodu za varstvo pri delu 
d.d. v Ljubljani. Po strokovnih obrazložitvah 
in izm enjavi m nenj, so si udeleženci posveta 
ogledali IV. blok Termo elektrarne Šoštanj.

Ob srečanju sta spregovorila tudi Franc 
Poličnik, č lan  uprave TEŠ ter Nikola Vlahovič, 
strokovni sodelavce s področja varnosti in 
zdravja pri delu tega kolektiva. Člani društva 
DVI Velenje ter udeleženci posveta pa so ob za
ključku izrazili pozitivno mnenje o takšnem  
načinu spoznavanja novosti ter norm ativnih 
obveznosti s teh področij.

Jože Miklavc

Foto: Jože M
iklavc



Foto: Arhiv

Spinova jesen

V  letu 2003 je bil SPIN aktiven na več področjih, 
največ dela pa smo posvetili vzgoji in treningu 
m ladih igralcev. Slednji so tako sodelovali na 

številnih turn irjih  po Sloveniji in  v Ligi mladih kjer 
dosegajo vedno boljše rezultate. Najmlajši pa se do
stojno borijo za obstanek v Ligi mladih v letu 2004.

Invalidi našega kluba so v letu 2003 dosegli tudi 
nekaj vidnejših rezultatov, naj omenim le državno 
prvenstvo v Logatcu, k jer so bili rezultati naslednji: 

Jolanda Belavič 1. mesto, M arjan Šinkovec 1. m e
sto, Tone Leber 2. mesto, Janko Novak 3- mesto in 
Milan Hohnec 4. mesto v svojih kategorijah. Tako 
lahko rečemo, da tudi invalidi ne zaostajajo za svo
jim i m lajšim i vrstniki.

Člani, ki tekmujejo v ligi Sava -  Savinja, so za
enkrat tudi zelo uspešni, saj so na prvem mestu po 
jesenskem delu. Sodelujejo pa tudi na računalniški 
lestvici veteranov Slovenije. Udeležili pa so se še 
tekmovanj v Radečah, Muti, Ljutomeru, Ljubljani, 
Motniku, Gorici in na Jesen icah , kjer je SPIN vedno 
dosegel vsaj stopničke.

V letu 2004  pa bomo priredil že tradicionalni 
turnir v nam iznem  tenisu, poimenovan Menihov 
memorial. Letos bo že peti po vrsti in se ga bodo 
udeležili tudi igralci iz sosednje Hrvaške, tako da 
bomo s tem ponesli ime Šoštanja in Menihovega 
m em oriala tudi preko m eja Slovenije. Turnir bomo 
organizirali 7. februarja v telovadnici OŠ KDK v 
Topolšici.

V novem letu pa želimo vsem ljudem dobre volje, 
posebej še ljubiteljem športa in nam iznega tenisa, 
veliko športnih uspehov.

Predsednik NTK SPIN, Tone Leber

Ples za vitko telo

Dekleta, m am ice in  m am e so združile moči 
in hodijo na latino aerobiko v plesno šolo 
Spin, kjer dvakrat letno predstavijo svoje 

znanje. Tako so tudi decem bra ob koncu leta sku
paj z ostalim i skupinam i iz om enjene plesne šole v 
Kulturnem domu Velenje predstavile svojo točko in 
požele aplavz. Kako so zgledale tik pred nastopom, 
pa presodite sam i.

Četrt stoletja 
uspešnega dela

V sedanjih časih, ko nas mediji iz dneva v dan 
obveščajo o stečajih in likvidacijah podjetij, 
o delavcih na cesti, ki nimajo niti za osnov
no preživetje, ko marikdo od nas to doživlja na 

lastni koži, pa se še najde podjetje, ki uspešno 
deluje in tako je družinsko podjetje Rednak iz 
Florjana. Če kateri od bralcev prej ni slišal zanj, 
pa je gotovo takrat, ko je prenehala proizvodnja 
v tovarni usnja in je Rednak d. o. o. od Industrije 
usnja Vrhnika odkupilo obrat OPUM s stavbami 
in napravami vred in tako ohranil 70 delovnih 
mest.

Če pogledamo v zgodovino 
podjetja, lahko naštejemo 
nekaj pomembnih mejnikov.
Njihov začetek je 1. november 
leta 1978, ko sta Mira in Miran 
Rednak v kletnih prostorih 
svoje hiše v Florjanu na enem 
samem stroju na nožni pogon 
pričela izdelovati zaščitne roka
vice. V naslednjem letu so zapo
slili prve delavce in proizvodnja 
je dosegla 30.000 parov zaščit
nih rokavic mesečno. Leta 1990 
so obrtno delavnico registrirali 
v podjetje, zaposlovali pa so že 
15 delavcev. Prostori so postali 
premajhni, zato sta se Mira in 
Miran lotila širitve delavnice, treba pa je bilo širi
ti tudi program dela in posodobiti stroje. Z veliko 
truda jima je to uspelo. S širitvijo proizvodnje se 
je širil tudi krog poslovnih partnerjev.

Vsa prizadevanja pri tem pa so bila vpletena 
tudi v njuno družinsko življenje. Imela sta dva 
sinova, ki sta jih že od malega vzgajala v pošte
na in delavna. Tako sta se tudi sinova odločila 
posvetiti svoje življenje družinskemu podjetju. 
Damjan je končal galanterijsko tehnično šolo 
v Domžalah, Dejan pa srednjo tekstilno šolo v 
Celju. Življenje gre dalje in Rednakom raste že 
tretji rod, to so vnuki.

Proizvodni program so nato razširili še na 
zaščitne delovne čevlje, ortopedske čevlje in iz 
lepljenega razvili šivan čevelj. Po letu 1995 so 
pričeli tudi z veleprodajo delovne zaščite, v Vele
nju pa so odprli trgovino z lastno proizvodnjo. 
Leta 1998 so pričeli z izdelovanjem delovnih 
oblačil iz tekstila in zaposlovali že 30 ljudi. 
Novembra leta 1999 so odkupili Vrhniški obrat 
Opum v Šoštanju. Pričeli so s proizvodnjo jeans 
programa lastne blagovne znamke. Leta 2002 so 
svojo veleprodajno mrežo razširili z nakupom 
firme ZVD v Ptuju in odprli še maloprodajno 
trgovino v Šoštanju.

Krog poslovnih partnerjev se je neprestano 
širil. Lahko rečemo, da jih je dveletna pogodba, 
ki so jo imeli sklenjeno z IUV, le omejevala. Sedaj 
30 %  svoje proizvodnje izvozijo, zlasti v Italijo.

Njihovi odjemalci so tako znana imena kot so 
Dolce & Gabana, Gianfranco Ferre, Armani, 
Bogner...

Sedaj zaposlujejo okrog 120 ljudi, med njimi 
tudi dve modni oblikovalki, štiri trgovske po
tnike, imajo lastni vozni park z desetimi vozili. 
Poleg že omenjenega zaščitnega programa, s 
katerim opremljajo mnoga znana podjetja, pa 
šivajo usnjeno konfekcijo tudi po meri in za 
individualne naročnike. Pri tem uporabljajo 
kvalitetna usnja, kot so ovčje in telečje usnje. 
Letos so svoje izdelke predstavili na odmevni 
modni reviji, izdali pa so tudi stenski koledar 
za leto 2004, na katerem predstavljajo svoja 
zaščitna in modna oblačila.

spektivno, če se naslanjaš le na en program, 
temveč je delovanje potrebno razpršiti. Tako so 
registrirali še gostinsko dejavnost in letos odprli 
poslovno enoto Rednak Gostinstvo. V tej enoti 
sta zaposleni dve kuharici in slaščičarka. Go
stinski obrat je v neposredni bližini njihove pro
izvodnje v Šoštanju. Tukaj pripravljajo malice za 
svoje zaposlene, prav tako pa lahko po ugodnih 
cenah dobijo malico tudi ostali gostje. Vsak dan 
so na voljo trije meniji. Pripravljajo tudi kosila 
ali večerje za zaključene družbe in razne sve
čane priložnosti, kot so poroke ali pa zaključek 
novega leta. Prostora je za 250 gostov. Pri tem 
pa imajo gostje na voljo tudi dovolj parkirnega 
prostora. Načrtujejo, da bi v prihodnosti tukaj iz
vajali tudi razna predavanja in seminarje skupaj 
s pogostitvijo udeležencev.

Ko vprašam, kje je ključ uspeha družinskega 
podjetja Rednak, se ga. Mira, s katero se pogo
varjam, nasmeji in pravi:

»Mi za svoje podjetje živimo. Družinsko živ
ljenje je prepleteno s poslovnim. Nihče od nas 
nima rednega delovnika, saj delamo vse sobote, 
pogosto tudi ob nedeljah. Vsak od nas poprime 
za katero koli delo, vključno z metlo in krpo. Vse 
to delamo radi in z zadovoljstvom.« Verjamem ji, 
saj je v njenih očeh še vedno mladostna iskrica 
elana in dobre volje, ki jo deli tudi z ostalimi 
člani družine.

reklamna objava /  Marija Lebar 
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Luka v Zrečah

V hotelu Dobrova v Term ah Zreče je od 5. 
janu arja v galerijskih prostorih postavlje
na razstava slikarja  Draga Luka Šum nika 

iz Šoštanja. Razstavljenih je 14 njegovih del z 
abstraktno motiviko v olju, slike pa predstav
ljajo fantazijski svet neznanega, kar odkriva 
slikar s svojo domišljijo in izvirno tehniko 
prelivanja barv in z doživljanjem  nevidnega. 
Šum nik je znan tudi po lani izdelani seriji slik 
Križev pot, ki jih  je razstavil v Mestni galeriji 
Šoštanj ob velikonočnih praznikih . Sicer pa je 
po utrjeni slikarski poti sam orastnika Drago 
Luka Šum nik sedaj študent šole za slikanje in 
risanje v Celju, kar mu daje novih inspiracij 
in  spoznavanje novih tehnik. Šumnikova 
razstava je tudi prodajna, odprta pa bo do 5. 
februarja letos.

Jože Miklavc

Šentilj pri Velenju

Blagoslov konjev na 
Štefanovo

Gotovo im ajo najdaljšo tradicijo blago
slova konjev in njihovih lastnikov ob 
prazniku svetega Štefana dan po božiču 

v Šaleški dolini in v severozahodni Štajerski v 
Šentilju (Arnačah pri Velenju). Tam kajšnji 
zanesenjak in konjerejec Mirko Uranjek, ki 
je med prvimi v Sloveniji obudil tradicijo 
»štefanovanja«, je tudi še zdaj, po desetletju, 
med najbolj aktivnim i organizatorji. Vsako 
leto se zbere na blagoslov konjev več kot tisoč 
ljudi ter okrog sto konjev z n jihovim i lastniki. 
Letos se je poleg množice ljudi zbralo 96  konjev 
vseh pasem in velikosti. V Šentilju so se zbrali 
č lan i Šaleškega konjeniškega kluba, konjeniki 
iz Vinske Gore, Ponikve, Šentilja, Pirešice in 
od drugod, med njim i pa niso m anjkali vrli 
konjerejci s področja Občine Šoštanj.

Konjeniki iz Gaberk in Škai.

Potem ko so jezdili po bližnjih gričih  in so 
konje privezali na urejene priveze, je tam kajš
nji župnik iz cerkve svetega Ilije Andrej Mazej 
blagoslovil konje. Zbranim  so spregovorili

dom ačin Mirko Uranjek, predstavnica 
Kmetijske zadruge Šaleška dolina Lidija 
Diklič, predsednik KS Šentilj Drago Kolar, v 
kulturnem  programu pa so sodelovali p ihalni 
orkester, dve skupini harm onikarjev ter od
lični dom ačin Robi Goter. Med njim i pa se je 
krepko postavil in raztegnil mehe Gaberčan 
Stane Grudnik.

Toni Rehar, legendarni vsestranski reporter 
iz Šoštanja, ki je poznavalsko napovedoval 
prireditev, je nedvomno dodal prireditvi pravi 
šarm  in iskrivost, »Petelinček«Valentin Heindl 
pa je vsakemu konjeniku podaril leseno pod
kvico za srečo.

V m rzlem  vremenu je zakuhano vino 
opravilo svoje poslanstvo in povezalo ljudi v 
družabne

stike. Konjeniki so poskrbeli za svoje konji
če in se po opravljenem blagoslovu postopoma 
razšli. Običaj pa je še eden v vrsti tistih, ki vse 
bolj v kot stisnjene Slovence vendarle duhovno 
in družabno bogati in  razveseljuje v turobnih 
zim skih dneh brez prave snežne idile.

Jože Miklavc

Tudi križa ni več

Nekoč tako prijazno Družmirje in Druž- 
m irčani, le kam  ste se razkropili?

Še vedno me pot včasih zanese po delu bivše
ga D ružm irja pa seveda tudi čez Gorice.

Moja pot se je tu skozi začela že leta 1964, 
torej vsaj pred 39 leti. Včasih peš, dostikrat pa 
tudi s kolesom.

Tiste čase še v Gaberkah ni bilo trgovine, pa 
tudi ne kakšne mesnice. Gradili smo hišo, to
rej so bila pota kar pogosta. Kasneje so začeli 
hoditi v šolo v Šoštanj najini trije otroci. V za
četku pa, če se prav spom injam , so m orali kar 
nekaj časa pešačiti, tudi takrat, ko je naneslo, 
d a je  bil pouk popoldan.

Zato je bilo treba od časa do časa v Šoštanj 
n a  govorilne ure. Ko danes tu in tam  m erim  
skoraj isto pot (cesto), mi misli nehote pohitijo 
nazaj v že prej om enjeno preteklost. Vsakič je 
bilo tu ali tam  možno navezati z m im oidočim i 
pogovor. Bile so hiše, ljudje na svojih vrtovih, 
drugi pa so opravljali kakšna druga zunanja 
opravila.

Najbližja trgovina za tiste čase je bila pri

bivši cerkvi sv. M ihaela, še bliže pa križ z B o
gom. Že v tistih časih  so se našli nepridipravi 
ter Bogu na križu dobesedno osmodili (ožgali) 
noge ozirom a stopala in prste.

Še letos spomladi sem dostikrat razm išljala, 
le kako dolgo bo še križ kljuboval naravi, pa 
čeprav že davno brez Boga.

Pa se mu je res iztekla doba. V začetku julija 
je še ponosno stal, proti koncu tega m eseca pa 
je to, kar ni m ogla zem lja potegniti navznoter, 
storilo hujše neurje. Križa ni več. Tudi kraja, 
kjer je nekdaj stal spom enik padlim borcem  
(kasneje prestavljen v sam  center Gaberk), bi 
ne bilo moč ugotoviti, če ne bi m alo više po
sadili tri ciprese blizu nekdanje dom ačije pri 
Jurču (Kumru).

Nekdaj tako lepo družmirsko dolino je že 
davno zalila jezerska voda. Ob cesti proti 
Velenju je stala tudi m anjša kovačija, saj so v 
prejšnjih časih km etje pa tudi prevozniki lesa 
v glavnem to delo opravljali s konji. Torej je 
bila kovačija ob cesti še kako potrebna, saj je 
bilo treba skoraj dnevno m enjati konju vsaj 
eno podkev, če že ne več. Tudi te kovačije ne bo 
moč nikdar več obnoviti, neusm iljena voda je 
že davno vse zalila.

Zopet mi spomin porom a leta nazaj, kako 
smo nosili ali vozili na kolesu cel prehram be
n ih  artiklov.

Ob neki takšni priložnosti sta se mi kar 
na lepem v bližini Oroževe domačije strgala 
ročaja obeh vrečk. Vse skupaj je bilo treba naj
prej pobrati, potem pa sem poprosila že danes 
pokojno Ljudmilo Skaza (Oroževo m am o) za 
pomoč. V zelo kratkem  času je našla daljšo 
močno vrv ter mi tudi pom agala vse skupaj 
povezati, tako da sem ostanek poti do doma 
varno pripeljala. Sedaj spom inja na Oroževo
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bivšo kmetijo še vedno stoječa kapelica z roža
m i ter kozolec kmetije.

Hiše dvojčka, ki sta jo zgradila dva brata, že 
tudi davno n i več. Le del stopnic še daje vedeti, 
da je tu nekdaj nekaj stalo. Tudi lepega vrta 
n i več. Naravi še kljubuje Plešejeva domačija, 
vendar tudi ta  ne bo ne vem kako dolgo. Če 
sem  čisto iskrena, je pot tu skozi zelo pusta 
in dolgočasna, le spom in na preteklost ti daje 
m oč in  voljo, da posebno ob suhem  vremenu 
še prevoziš s kolesom ali pa prehodiš še enkrat 
to pot.

Magda Lampret

Združeni ob lipi

dneh, ko je noč na višku m oči, ljudje 
prižigamo največ luči in  s tem  do
kazujem o, da je svetloba m očnejša 

od tem e in tudi ljudje smo lahko luč tistim , ki 
tavajo v temi«, je 20. decembra v svojem  prilož
nostnem  govoru nagovoril krajane Florjana in 
okolišane, dekan Jože Pribožič pri lipi n a  kri
žišču v Florjanu. Tam so se zbrali, da prižgejo

luč prijateljstva na lipi, ki stoji na križišču poti 
za Pohrastnik in Florjan. Množico ljudi, ki se 
je zbrala n a  to mrzlo decembrsko popoldne 
je pozdravil Tone Brložnik, pobudnik te geste, 
ki jo uresničuje športno društvo Pohrastnik. 
Preden se je n a  lipi zasvetilo sto in več luči so 
zbrani prisostvovali kulturnem u program u, ki 
mu n i oporekati pestrosti in  zanim ivosti. Ma- 
žorete pod vodstvom Ksenije Urbanc, pevska 
skupina deklic cerkvenega pevskega zbora 
pod vodstvom Mete Atelšek ter dom ačinka in 
znana pevka Irena Vrčkovnik. Član športnega 
društva pa je postal najm lajši prebivalec k ra ja  
Miha Cesar, ki je dopolnil pet mesecev pa se že 
ponaša z m ajico športnega društva. Č lanarino 
zanj bo najbrž 'poravnavala m am ica Mateja. 
Priložnostni govor sta imela dekan Jože Pribo
žič in predsednik KS Skorno Florjan dr. Valter 
Pirtovšek, k i je sim bolično označil luči n a  lipi, 
kot kažipot do cilja, ki naj vodi ljudi po poti

strpnosti in  ljubezni do soseda.
Predsednik športnega društva Vojko Bric- 

m an je svečano prižgal luči, ki so zažarele 
ob pokanju in svetlobi ognjem eta, k i ga je 
pripravil M iha Lampret. Poleg že prej naštetih  
so prireditev omogočili še šoštanjski gasilci 
in  Cvetlični butik Molan, svečanost pa se je 
zaključila po dobri slovenski šegi ob kozarčku, 
klepetu in  dobrem domačem kruhu.

Flandrski pregovor o prijateljstvu pravi: 
Mnogo prijateljev gre v eno samo m ajhno 
hišo.

Milojka Komprej

Pozornost starejšim 
krajanom

Ob novem  letu je čas, da si rečem o prijaz
ne besede in  si nam enim o tudi nekaj 
časa. V Krajevni skupnosti Lokovica 

so ga nam enili dvema starejšim a krajanom a 
Stanetu Srebotniku in Tereziji Drev. Oba so 
obiskali na domu predstavniki KS Lokovica, 
Roman, Fanika in ju re . Ob prijetni dobrodošli
ci pri Srebotnikovih in pri Drevovih je čas hitro 
m in il tako za obiskovalce kot za obiskane.

Pri Srebotnikovih se je gospod s svojimi spo
m ini navezal n a  leta pri Vošnjakovih, in  sicer 

-n pri gospe M arijani, ki je bila  stroga, a pravična 
o gospa. Gospod Srebotnik se dobro spom inja, 
f  kako je vzdrževal razne naprave v tovarni us- 

n ja in tudi na domu Vošnjakovih in kako so se

Stane Srebotnik.

hoteli prepričati o njegovi poštenosti s tem , da 
so mu n a  mesto, k jer je delal, podtaknili denar. 
Od takrat, ko je Stane dal denar na m izo s pri
pombo, kje ga je naše, je užival polno zaupanje 
Vošnjakovih. Stane je »star Družmirčan« in se 
je v Lokovico preselil z družino zaradi znane 
žalostne zgodbe vasi Družm irje.

Terezija Drev v krogu svojih najbližjih.

Pri Tereziji smo bili predlani, ko je prazno
vala 94. ro jstni dan. Takrat nas je pričakala na 
njivi s fižolom. Letos, ko so se pri njej oglasili 
za novo leto, pa je ravno tako čila sedela v ku
hin ji in se veselila obiska. Gospa Drevova je Lo- 
kovičanka, tudi m oža Rudija je im ela sovašča
na in v zakonu so se rodili trije otroci. Na jesen 
življenja jo spremlja n jen sin M arjan, pri njej 
pa se radi oglasijo vsi vnuki in pravnuki. Kljub 
temu ji je včasih dolg čas, kajti njeno življenje 
sta pogosto zapolnjevala delo in  skrb.

Predsednik KS Boris Lambizer je ob tej pri
ložnosti povedal, da se včasih ljudje vse prem a
lo zavedamo pomem bnosti in vrednost ljudi, ki 
so doživeli m arsikaj trpkega in  hudega, pa se 
jim  še vedno zariše vesel nasm eh na obrazu.

Milojka Komprej

Rop v Šaleški dolini

V sklopu delovnega obiska v Velenju se je 
predsednik vlade RS in Liberalne demo
kracije Slovenije m ag. Anton Rop sešel na 

pogovoru s predstavniki LDS, n a  katerega so 
bili vabljeni odgovorni iz Šaleške in Zgornje 
Savinjske doline ter Koroške. V pogovoru so 
se posebej posvetili aktualnim  problemom v 

§• Sloveniji in  se skupaj zavzeli za nadaljevanje 
|j dosedanje uspešne politike stranke v letu vsto- 
■§= pa v Evropsko unijo in poudarili strpnost pri 
g; reševanju aktualnih  kon flik tn ih  problemov. 
3  Predsedniku so posebej predstavili prizade- 
ÜL v an ja  in argumente za um estitev Savinjsko- 

Šaleške regije in Koroške v regionalizacijske

Foto: M
ilojka Kom

prej



procese, ki m orajo temeljiti na resničnem in 
vsebinskem povezovanju med lokalnim i skup
nostm i in gospodarskim i viri. Predstavniki 
LDS so posebej izpostavili neugodno cestno 
povezavo na avtocestni križ, kar je še posebej 
neugodno v zagotavljanju pretočnejšega pro
m eta za gospodarstvo in siceršnji povezanosti 
Velenja in Koroške z ostalo Slovenijo, pa tudi 
z državami Evropske unije. Premier je podprl 
ta  prizadevanja in zagotovil pomoč vlade pri 
uresničitvi teh projektov.

Predsednik LDS m ag. Rop je predstavnikom 
občinskih odborov predstavil priprave Liberal
ne demokracije Slovenije na volitve v Evropski 
parlam ent in Državni zbor. Stranka bo na vo
litvah nastopala z na prihodnost naravnanim  
programom, ki tem elji na konkurenčnosti go
spodarstva, zagotavljanju slovenskih interesov 
v Evropski uniji in  krepitvi porasta življenjske 
ravni. Stranka bo n a  evropskih volitvah nasto
pila s kvalitetno evropsko listo, v katero bodo 
pritegnili tudi nestrankarske kandidate, na 
volitvah za državni zbor pa pričakujejo rezul
tat, ki bo omogočil sestavo še učinkovitejše in 
strokovno kompetentne vlade.

LDS

Razprodana Svoboda
Kulturni dom IZjanuar

Dvorano v Šoštanju so ta večer napolnili 
veličastni zvoki treh koncertnih asov. 
Domači pevski zbor Svoboda, je skupaj 

z gostujočimi prijatelji iz Vrhnike, mešanim  
pevskim zborom Mavrica in Komornim or
kestrom navdušil poslušalce. Koncert je bil v 
dveh term inih, saj je bila  dvorana z 230 sedeži 
vse prem ajhna glede n a  zanim anje. Novoletni 
koncert v taki zasedbi je že tradicionalna 
zadeva, ki je predstavljena na treh lokacijah, 
v Vrhniki, Ljubljani in  Šoštanju. Na Vrhniki 
so se koncertno predstavili v Cankarjevem 
domu v soboto 3- jan u arja  takoj po novoletnih 
praznikih in doživeli pričakovano navdušenje. 
Posebno težo je im el nastop v Slovenski filhar

moniji, ki je bil 10. januarja ravno tako v dveh 
term inih. V Šoštanju pa je prireditev po novem 
letu dobro poznana in obiskana, tako, da je bil 
koncert že vnaprej razprodan.

Pevci in glasbeniki so pripravili program, ki 
je zadovoljil tako zahtevnejša ušesa, kot tista, 
ki jim  je glasba preprosto všeč. V prvem delu 
smo v glavnem prisluhnili Komornemu orke
stru, ki blestel v izvedbah Hrestača, Radosti 
ljubezni, hitri polki Na lovu in Ciganskim me
lodijam, poseben aplavz so si zaslužili ženski 
glasovi v odlomku iz opere Knez Igor Polovski 
plesi, skupaj pa sta zbora zazvenela v Eru iz 
drugega sveta in tako veličastno zaključila 
prvi del koncerta.

V odmoru smo se poslušalci in  pevci predali 
sproščenemu klepetu in osvežitvi. Tako smo 
laže počakali drugi del koncerta, ki se je pri
čel z nastopom Komornega orkestra Vrhnika 
z znano glasbo iz film a Cvetje v jeseni. Tu 
se je izkazala solistka na citrah  in nasploh 
je bila celotna izvedba, kot iz film a. Sledil je 
skupni nastop orkestra z pevci iz obeh zborov, 
tako, da je dvorana dobesedno zatrepetala od 
m ogočnih zvokov. Gladiator in Oliver sta spet 
glasbi iz filmov in tudi tokrat je blestel orkester, 
skupaj pa so pevci obudili spom in na Evito s 
pesmijo Don't cry for me Argentina in koncert 
zaključili z znanim  muziklom West Side Story 
Amerika.

Program, izvedba in celoten večer je po
trdil znani sloves teh treh prvakov in odveč 
bi bilo razlagati, da so bili poslušalci več kot 
navdušeni.

Nekoč je Nitsche zapisal: Glasba ponuja stra
stem sredstvo, da same igrajo.

Ni kaj dodati.

Milojka Komprej

Doživljanje Indije s pomočjo predavanja 
svetovne popotnice Andreje Jernejčič

Svete krave 
želijo -  travo!

V mrzlem decembrskem večeru nam  je 
bila v dvorani Doma krajevne skupnosti 
Gaberke dana možnost spoznati življenje 

ljudi v vroči, gosto naseljeni Indiji, kjer je, kot 
zanim ivost, krava več vredna kot človek. Pre
davanje z naslovom: INDIJA - PISANE BARVE 
REVEŽEV je z diapozitivi zelo doživeto iz
vedla svetovna popotnica Andreja Jernejčič. 
Predavateljica nam  je poskušala predstaviti 
predvsem utrip življenja revežev v Indiji. Ta 
država je po številu prebivalstva, ki je etnično

Gaberčani so se naučili tudi indijskega 
pozdrava.

in rasno zelo raznoliko, druga n a  svetu. V 
njej nam reč živi kar 984  m ilijonov ljudi, kar 
pomeni, da se n a  enem km 2 »gnete« povpre
čno okoli 311 prebivalcev (za prim erjavo: v 
Sloveniji je povprečna gostota prebivalstva 
97 preb./km2). Največ prebivalstva živi na 
podeželju v gručastih vaseh, ločeno po kastni 
pripadnosti. Večina ljudi živi v podobnih raz
m erah kot pred 100 leti - okoli 4 0 0  m ilijonov 
pod m ejo revščine in okoli 200 m ilijonov na 
meji. Ob obrobju mest, kam or se priseljujejo 
revni ljudje s podeželja, nastajajo velike revne 
četrti (barakarska  in šotorska naselja), ki se 
med sabo razlikujejo po jezikovni in  deloma 
kastni pripadnosti. Najrevnejši prebivalci, 
predvsem iskalci sezonske zaposlitve, živijo 
kar n a  m estnih  ulicah. Kljub temu da ustava 
zagotavlja enakost vseh prebivalcev, pa je z 
rojstvom določena pripadnost kasti še vedno 
zelo pom em bna v vsakdanjem  življenju Indij
cev, tako n a  podeželju kot v m estih. Kastna 
ureditev tem elji na podedovanem družbenem  
položaju posam eznika, socialni segregaciji in 
obredni čistosti, v vsakdanjem  življenju pa se 
kaže predvsem v lastništvu zemlje, poklicnem  
položaju, načinu prehranjevanja in  kraju  giba
nja. O bstaja okoli 3000 kast, ki so razvrščene 
v štiri kategorije: na jn iž ja  črna (okoli 15% 
prebivalstva - obrtniki in  delavci), ru m ena (40 
% prebivalstva - kmetje in trgovci), rdeča (18% 
prebivalstva -  vojaki in uradniki) in  najvišja  
bela (verski voditelji bram ani).

Andreja Jernejčič je že večkrat obiskala 
Indijo in  im a tam  že kar nekaj prijateljev. Na 
predavanje je s sabo prinesla veliko original
nih indijskih predmetov (p rah  za pike, kredo, 
sindoor, verižice sadhujev, indijske palčke, 
okraske za kamele, časopis, ulično 'posodo' za 
hrano, okraske z značiln im i indijskim i motivi, 
nakit, turban, rezljane slončke ? tri v enem, 
indijske rupije, znam ke in nekaj značiln ih  
indijskih začim b (kardam on, m asala) itd., 
m aterial za henn a painting (ročno poslikava- 
nje) ter recepte indijskih jedi in slaščic). Pred
stavila nam  je tradicionalno oblačilo žensk 

- sari, poslušali pa smo tudi posnetek enega od 
indijskih jezikov. Skozi celotno predavanje nas

Foto: A.G
rudnik



je spremljala tradicionalna indijska 
glasba. Na začetku predavanja smo 
skuhali črni indijski čaj po receptu 
družine, pri kateri je živela popotni
ca. Uporabili smo kar črn i čaj v filter 
vrečkah, ki ga lahko kupim o tudi 
pri nas. Dodali smo mu začimbo, 
imenovano m asalo, s čim er je dobil 
čaj bolj oster okus. Za Indijo je sicer 
značilna zelo začin jena h rana. Po 
jedi je zato obvezno použiti posebne 
pripravke, s katerim  si nevtralizira
mo okus.

Za Indijce je tudi značilno, da 
ne potrebujejo toaletnega papirja 

-  prodajajo ga samo v posebnih 
trgovinah za turiste. Indijci se na
m reč po opravljeni potrebi um ijejo z 
levo roko in zato ta roka na splošno 
velja za »umazano«. Sploh zanim iva 
so njihova javna stranišča (moška), 
saj je to navadno kar označen odprt 
prostor. Čistoča pa je tako ali tako 
pri n jih velik problem. Predstav
ljajte si vroč soparen dan, polno 
prepotenih ljudi, ki se niso že tedne 
um ili, razpadajoče smeti, neurejena 
kanalizacija  ... Skupno lahko ugo
tovimo, da se verjetno po m estnih 
ulicah vije neprijeten sm rad. Po 
ulicah m rgoli trgovcev in  rikšarjev, 
ki ponujajo svoje blago ozirom a 
usluge. Menda so to najbolj tečni 
ljudje na svetu, ki se jih  zelo težko 
znebiš. Če se že za kaj odločiš, si 
m oraš vzeti čas, saj im ajo zelo radi 
barantanje za ceno. Na začetku po
nudijo veliko pretirano ceno, ki se 
jo  da nato s spretnim  barantanjem  
m očno znižati. Nekateri v tem  tako 
uživajo, da si za to lahko vzam ejo 
tudi več dni. Kljub temu da je lahko 
končna cena proti tisti postavljeni 
n a  začetku veliko nižja, verjem ite, 
da Indijci nikoli ne bodo spustili 
cene tako nizko, da bodo šli v lastno 
izgubo. Sploh pa m oraš paziti pri 
denarju in pristnosti izdelkov, saj te 
lahko mimogrede ogoljufajo. Njihov 
denar se imenuje rupija. Bankovci 
m ajhne vrednosti so zelo um azani, 
saj le-ti hitro prehajajo iz rok v roke. 
V prim eru zasedenosti obeh rok pa 
nekateri denar prim ejo k ar z zobmi. 
Tako je lep prim erek bankovca za 
zbirko le težko najti. Na ulici po
nujajo tudi slikanje n a  kožo in  ob 
tem  zagotavljajo dolgo obstojnost 
slike. Andreji se je le-ta zbrisala že 
po nekaj dneh, saj se je za njihove

pojme preveč umivala.
Hindujci iz verskih razlogov ne 

jedo govejega m esa, kljub temu 
pa im a Indija daleč največ goveda 
na svetu. Predvsem na m anjših 
km etijah ga uporabljajo za delo na 
polju, za pridobivanje mleka, gnoja, 
kurjave in kož. V m estih pa navad
no srečamo prosto sprehajajoče se 
»svete« krave. Zaradi pom anjkanja 
rastlin ja so večinom a čisto prestra
dane in često je njihov dnevni m eni 
sestavljen iz smeti. Ko poginejo, 
njihovega trupla nihče ne odstrani; 
podvrženo je naravnem u trohnenju. 
Govedo se torej sprehaja po mestu, 
medtem ko večina prebivalstva živi 
na robu preživetja. Moški na ulicah, 
ki ponujajo različne predmete in 
usluge, so večinom a zelo suhi, pod
hranjeni in živijo z dneva v dan. 
Andreja je doživela izkušnjo z ne
kim  rikšarjem  n a  kolesu, ki zaradi 
izčrpanosti n i zmogel klanca in sta 
zato m orala do vrha peš.

Andreja je obiskala tudi območje, 
kjer poteka obredno umivanje 
vernikov v reki Ganges. Reka je v 
resnici izredno um azana, zanimivo 
pa je, da m alo višje po reki navzgor 
v reko mečejo pepel um rlih.

Naša gostja je povedala še m arsi
kaj zanim ivega. Npr. kako na javnih 
prevozih ljudje sedijo tudi na strehi. 
Če si predstavljate vročino in slabo 
higieno ljudi, bi se tudi midva raje 
peljala na strehi kot v zadušljivi 
notranjosti avtobusa. Govorila je 
tudi o vnaprej dogovorjenih poro
kah, poročnem  obredu, kako m oški 
zaradi interneta, ki je prišel tudi do 
Indije, končno lahko tudi že pred 
poroko občudujejo golo žensko telo; 
pa o neurejenosti n jihovih hotelov, 
prebavnih m otn jah  zaradi njihove 
hrane, njihovem  m očnem  p iv u ,...

Utrip življenja v določenem 
okolju je verjetno najbolje doživeti 
tako, da tja  odpotuješ m im o organi
ziran ih potovanj preko turističnih 
agencij. Za tiste, ki zaradi finančne 
nezmožnosti, p om anjkan ja časa in 
predvsem pa pogum a ne tvegamo 
take poti, pa so zato zelo dobrodošla 
doživeta pripovedovanja ljudi, ki jih  
ni strah preživeti nekaj časa v za 
nas kar krutih razm erah.

Zdenka Mazej, 
Aleksander Grudnik

Jože Miklavc
Svetloba duha

Voščilo bralcem  Lista od najhi
trejšega reporterja -  z  zamudo... A 
še vedno pravočasno, saj dobre želje 
nikoli ne zam udijo

Ko ob letni bilanci mojega sodelova
nja p ri najlepšem lokalnem časopisu, 
bolje rečeno, šoštanjski reviji, listam 
list za listom našega skupnega Lista, 
ugotavljam, da se je  koncept odlično pri
je l in da ima časopis bralcev Občine Šo
štanj in obrobja Šaleške doline majhen 
privilegij. Ne zato, ker bi bil rad zares 
najboljši, najlepši in najkakovostnejši, 
bolj zato, ker ga pripravljajo in izdelujejo ljudje, ki so (še veliko bolj kotjaz), 
motivirani in čustveno vezani na svoje okolje in dogodke.

Dobil sem pismo urednika: »Daj, Jože, napiši voščilnico našim bralcem, 
dan e bomo vsak zase in vse križem pisarili o dobrih željah našim znancem, 
prijateljem, sorodnikom in... in seveda tudi bralcem Lista!« Pa sem za hipec 
ostal v zadregi. Ko pa sem listal ta naš skupni List, se m ije kar posvetilo. Vem, 
kaj si bralci Lista želite! Vse leto ste izražali vaše želje, načrte in vnemar 
potiskali zadeve, k ijih  ne marate. In prav je  tako. Srečo imamo, da je  kljub 
šibkim možnostim demokratičnega življenja vse močnejša roka pravice do 
svobodnega izražanja. Ta dobrina je  v nekem smislu nad vsemi in vsaj to 
duhovno bogastvo nas obkroža brez velikega pogoja: denarja, položaja, 
statusa in osebnostne veličine. Kar je  komu na duši, lahko pove, zapiše in 
priobči v takšnem svobodnem časopisu, kot je  naš skupni List. Pa ostane živ 
in razgaljen med resnico, svojim videnjem zadeve in pravico. Kajti bralci (  
ljudstvo) so pravičen sodnik!

Kaj torej najbolj privoščim bralcem Lista in Šoštanjčanom v 
širšem pomenu besede?

Bodite vse bolj gospodarji svojega okolja, saj ste v zgodovini Šaleške doline 
najbolj p lačali za eksploatacijo zemeljskih dobrin, ki so bile ob obilici stran
skih učinkov dobrine vsem Slovencem. Želim vam najlepšo in najmodernejšo 
šolo z dušo, saj je  to zibelka domače kulture, motor znanja vsakega mladega 
državljana ter hram samospoštovanja. Stara poslopja z zelo staro opremo naj 
se umaknejo novi, sodobni lepotici\ iz katere bo vel nov duh mladih nadebud
nežev in bodočih sokrajanov severozahodnega dela Šaleškege doline. Privoš
čim vam veliko svetlobe, predvsem svetlobe duha! Ob energetskem gigantu, ki 
ga upravljate in v katerega senci ter dimu se znojite, se jezite in podoživljate 
drame nekaterih vaših sokrajanov, ste se odločili, da nekaj proizvedene sve
tlobe vendarle ujamete za lastne potrebe in predvsem za luč samozavesti. To, 
karje predvsem vaše, vam naj nihče ne vzame breza vaše volje!

In ne nazadnje vam želim, da še naprej segate po Listu in ga listate list za 
listom terse tako identificirate z dogodki in kulturo ljudi. Še bolj boste doživ
ljaji vsebino vašega mesečnika, če boste tudi sam i kdaj vzelipisalo in priložili 
vam ljubofotografijo in jo  poslali v uredništvo.

Ustvarjalci si želimo še bolj pristnega sodelovanja, skupnega izpostav
ljanja ter vaših povratnih informacij. L istje živ kot vsak medij pač, če ga 
soustvarjajo njegove bralke in bralci. Takšen n aj postane tudi naš in vaš List, 
ki brez dlake na papirju odslikava utrip v dolini med goro Oljko, Skornim, 
Smrekovcem, Plešivcem, Razbor jem, Lubelo in Paškim Kozjakom.

Vsem p a želim vsekakor odličnega elana v tem koledarskem obdobju in... 
srečamo

se spet na naših skupnih »popisanih in poslikanih poljanah«.



Utrinki iz življenja cerkve

Ustvari družino
MNOGO JE SAMOT, Ml PA IŠČEMO DRUG DRUGEGA.
MNOGO JE BESED, Ml PA SE POGOVARJAMO.

Živimo čudovito obdobje napredka sred
stev, k i omogočajo visoko stopnjo obveščenosti 
ter kom unikacije med ljudmi. Imamo ob
čutek, da svet še nikoli ni b il tako majhen in 
povezan v eno sam o globalno vas. Toda, ali 
se je  zaradi m ilijarde SMS sporočil in mili
jard e obiskanih internetnih strani povečala 
tudi kakovost odnosov m ed ljudmi? Smo vsi 
skupaj bolj družina?

Zdi se, da ne. Pred nam i so nove oblike 
samote in nove podobe zapuščenosti, k i mo
rejo v marsikomu ugasniti plam en življenjske 
vedrine. Mnogo najm lajših p rihaja iz raz
bitih družin ter mnogo najstnikov odrašča 
v utrujena in žalostna bitja; so delavci, ki 
svoje stiske ne zaupajo nikomur, in so starejši, 
k ijih  nihče ne obišče; mnogi še vedno iščejo 
tolažbo v omami.

Pa vendar človek brez človeka ne more, 
kajti sam ota ni nikogaršnji poklic. Poklicani 
smo začutiti drugega, ustvarjati družino in 
živeti kot bratje in sestre. Zato kljub različno
sti iščimo sočloveka terse kljub poplavi besed 
in sporočil poskušajm o zares pogovarjati. Po 
svetlem zgledu Jezusove družine ustvarjajmo 
družino v dom ači hiši, v n aši soseski, v slo
venskem narodu ter v evropski in svetovni 
skupnosti ljudstev in držav.

N ajboplam en letošnje Luči miru iz Betlehe
m a znam enje naše volje po družini!

(Poslanica Luči iz Betlehema 2003)

Žive jaslice
Tih v e čer. S v e tlo b a  c e rk v e  sv. A n to 
na je  v a b ila  ko t n ikoli pop re j.

»Žive jaslice, m ami, kaj to pomeni? A so po
tem vsi čisto prav veliki, a so živi?«

»Nejc, tud’ tako čudno vprašaš, veš da so. 
Mami, oči, gremo gledat, a gremo peš?«

Lučka, ki je sijala iz cerkve, je lesketajoče 
pom ežiknila v drobnih otroških očeh, polnih 
pričakovanja.

»Urši, za peš pa smo m alce pozni, pa m rzlo 
je, pogledat bomo pa vseeno šli, če obljubita, 
da bosta pridna.«

In smo se odpravili. Bilo je kot v pravljici.
»Kako je lepo, a si videla, da so prave bakle; 

pa koliko jih  je, a  bodo dolgo svetile?«
»Veš, da bojo. Kako je romantično, bi k ar tu 

ostala.«
Pom ežiknila sva si: »O, na jina punčka že 

im a občutek, kaj je to romantično. Kako hitro 
teče čas.«

Luna je z desne, obrnjena proti cerkvi, daja
la  še polnejše doživetje nebeške lepote. Polno 
ljudi, pa vseeno nek občutek m iru, spokojnosti 
in povezanosti. Brez pokanja.

»Lej, kaj so naredili, božičkove sani. A se 
lahko gor usedeva?«

Nad množico se je zaslišala pesem. In  potem 
skrbno pripravljen tekst o potovanju Svete 
družine. In igra živih jaslic.

»Ati, dvigni me, da bom  več videl. Sem že 
mislil, da je dojenček tudi pravi.«

»Si pa res sm ešen, če bi bil dojenček, bi se 
prehladil, še zm rznil bi lahko.«

»A je bilo tedaj, ko se je Jezušček rodil, tudi 
tako mrzlo? Še dobro, da je bil v štalci.«

Ob koncu predstave smo lahko prišli bližje.
»Kako lepo obleko im a Marija. Tam le pa je 

osliček, kaj je zanimiv!«
Malo smo še poklepetali in  se odpravili na

zaj. Bakle ob poti so počasi ugašale.

Še dolgo preden sta zaspala, sta se otroka 
pogovarjala, kot da drobne lesketajoče lučke 
nočejo in nočejo ugasniti.

družina iz Lokovice
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Kako smo sprejeli luč 
miru iz Betlehema?
Luč m iru  iz B e tle h e m a  p r ih a ja  v 
S lo v e n ijo  že  p e tn a js to  le to  z a p o re d . 
S lo v e n s k i skavti in s k a v tin je  so jo  
s k u p a j s ta b o rn ik i s p re je li od  d u n a j
sk ih  s k av to v  v so b o to , 1 3 . d e c e m b ra .  
V  V e le n ju  sm o  skavti s p re je li lu čko  
v n e d e ljo , 14 . d e c e m b ra , pri v e č e rn i 
sveti m aš i v žu p n ijs k i c e rkv i v Š a le k u . 
S lo v e s n o s t je  vodil g o s p o d  ž u p n ik  V i
lijem  K au č ič  (tud i s k a v t). Pri m aš i sm o  
s o d e lo v a li o d ra s li skav ti, k la n -o v c i in 
č e ta . Po m aši so si k la n -o v c i in č e ta  
ra zd e lili » teren« za  ra z n a š a n je  luči 
m iru  po vsej d e k a n iji. Pri te m  jim  p o 
m a g a m o  tu d i o d ras li skav ti (p re v o z ), 
saj je  p riš la  lu č k a  do  vseh  c e rk v a  in 
p o m e m b n ih  ustanov. N a jp o g u m n e jš i 
so jo  v n o č i 19 . d e c e m b ra  o d n e s li 
tud i na U rš ljo  goro .

je družina naša prva in osnovna celica človeštva, 
v kateri m oram o najprej poskrbeti za m ir, ljube
zen, srečo, v ese lje ...

Živimo v času naglice in hitenja, v tem  času 
pa smo še posebej poklicani negovati resničen 
m ir in ga dajati tudi okolici. Vemo, da družina 
nismo le starši in  naši otroci, temveč je družina 
vse okolje, v katerem  živimo.Vsi ljudje, s katerim i 
se družimo, naš kraj, naša država, vsi ljudje, tudi 
drugače m isleči. Tako smo vsi kristjani, še po
sebej skavti, poklicani, da s svojim življenjem  iz
žarevamo luč, ne le v času adventa in v božičnem  
času, temveč skozi vse leto.

Vzemimo si čas za mir, za ljubezen, za tople 
besede, za iskren pogled in odkrit pogovor. Tako 
bomo tudi sam i luč, ki daje mir.

družina KAVŠAK

Teden krščanske edinosti 
( 1 8 . - 2 5 . 1 . 2 0 0 4 )

Lučko pa smo odnesli tudi v svoje domove, v 
naše družine. In  od tu naj bi se svetloba širila  še 
k drugim ljudem, ki živijo v naši okolici. Plamen 
je potrebno ves čas negovati in  paziti, da lučka 
ne ugasne. To je posebna skrb, ki pa je zelo pri
jetna. Prižgali pa smo tudi lučko v naših  srcih. 
Zavedamo se gesla »USTVARIMO DRUŽINO«, saj

Luč miru iz Betlehem a so v Šoštanj prinesli 
tudi taborniki Rodu Pusti grad. Pred Mestno 
galerijo Šoštanj so jo  lahko 12. decem bra  
prižgali vsi, ki so želeli ponesti plam en miru 
tudi v svoje domove. Taborniki so ob tem  
pripravili tudi priložnostni program , ki ga je 
vodila Helen Urh.

Ko je Jezus pri zadnji večerji potrdil tam  
zbrano Cerkev, je molil: »Oče, daj, da 
bodo ti, katere si mi dal, eno.« Ta že

lena edinost je skozi stoletja doživljala krizo. 
Ena Kristusova Cerkev se je razdelila. Needina 
Cerkev čuti, da m ora vedno ponavljati Jezusovo 
prošnjo pri zadnji večerji, da m ora vedno m oliti 
za edinost.

»Svoj m ir vam  dajem,« je bilo geslo letošnje 
ekum enske osm ine. Ne le edinost vseh kristja
nov, am pak m ir z vsemi, je naloga, ki bi jo  m orali 
živeti. Mir n a  svetu je dobrina, k i se nam  neneh
no odm ika in  se srečuje z velikim i oviram i. Da bi 
bilo naše hrepenenje po m iru uresničeno, smo 
dolžni delati za spravo. Saj brez sprave n i edino
sti in ne m iru.

Jože Pribožič, dekan

Molitev za edinost

Gospod Jezus, n a  večer, preden si um rl za 
nas, si molil, da bi bili vsi Tvoji učenci 
popolnom a eno, kakor Ti v Očetu in Oče 

v Tebi. Daj, da bom o živo začutili, kako velika 
nezvestoba do Tebe Listje naša razdeljenost. Daj 
nam  iskrenosti, da bomo priznali ravnodušnost, 
nezaupanje in medsebojno nenaklonjenost, ki 
se m orda skrivajo v nas. Daj nam  poguma, da 
bomo vse to izkoreninili. Nakloni nam , da se vsi 
zedinimo v Tebi, da bi se iz naših  src in ustnic 
neprestano dvigala Tvoja molitev za edinost 
kristjanov, kakršno Ti hočeš. V Tebi, ki si popol
na Ljubezen, naj najdem o Pot, ki vodi do edinosti 
v poslušnosti Tvoji Ljubezni in Resnici. Amen.

NAŠA FEBRUARSKA 
BOGOSLUŽNA SLAVJA

4. navadna nedelja, 1. februar
Svete maše:

župnijska cerkev ob 7. in pol 9. uri,
Bele Vode ob pol 9. uri,
Zavodnje ob 10. uri,
Gaberke ob 9.45, 
mestna cerkev ob 11. in 18. uri.

svečnica, 2 . februar
Svečnica je drugo ime za praznik Jezusovega darova
nja. Tega dne blagoslavljamo sveče, ki so kristjanom 
posebno znamenje božjega blagoslova skozi vse leto. 
Vse dopoldanske maše bomo začeli z blagoslovom 
sveč:

župnijska cerkev ob pol 9. uri,
Bele Vode ob pol 9. uri,
Zavodnje ob 10. uri, 
mestna cerkev ob 11. in 18. uri.

5. navadna nedelja, 8. februar
Svete maše:

župnijska cerkev ob 7. in pol 9. uri,
Bele Vode ob pol 9. uri,
Zavodnje ob 10. uri,
Topolšica ob 9.45, 
mestna cerkev ob 11. in 18. uri.

Lurška Mati Božja -  svetovni dan bolnikov, 11. februar
Na praznik Lurške Matere Božje 11. februarja, ko 
se spominjamo prvega prikazanja Marije Bernardki, 
obhajamo svetovni dan bolnikov, Ta dan nas ob Mariji, 
ki jo v litanijah kličemo »zdravje bolnikov«, vabi k 
osveščanju, da je naš odnos do bolnikov znamenje 
naše vere. Maša bo:

župnijska cerkev ob 7. uri, 
mestna cerkev ob 18. uri.

6. navadna nedelja, 15. februar
Svete maše:

župnijska cerkev ob 7. in pol 9. uri,
Bele Vode ob pol 9. uri,
Zavodnje ob 10. uri,
Gaberke ob 9.45, 
mestnacerkevob11.in18.uri.

7. navadna nedelja, 22. februar
Svete maše:

župnijska cerkev ob 7. in pol 9. uri,
Bele Vode ob pol 9. uri,
Zavodnje ob 10. uri,
Topolšica ob 9.45, 
mestna cerkev ob 11. in 18, uri.

Pepelnica, 25. februar
Na pepelnico vstopamo v postni čas, ki nas bo pri
pravil na praznovanje velike noči, našega največjega 
praznika. Pri maši je obred pepeljenja. Pepel oljčnih 
vejic, ki so bile blagoslovljene na lansko cvetno nede
ljo, blagoslovimo in duhovnik nam ga posuje na glavo, 
v znamenje naše spokornosti. Maše s pepeljenjem 
bodo:

župnijska cerkev ob 7. uri,
Bele Vode ob 8. uri,
Zavodnje ob 10. uri, 
mestna cerkev ob 18. uri.

1. postna nedelja, 29. februar
Svete maše:

župnijska cerkev ob 7. in pol 9. uri,
Bele Vode ob pol 9. uri,
Zavodnje ob 10. uri,
Gaberke ob 9.45, 
mestna cerkev ob 11. in 18. uri.



P ro m e t

Prijetno je, k a d a r lahko človek napiše  
nekaj vrstic, ki mu ležijo  na srcu.

Nekaj razmišljanj, pohval, graj, nasvetov in ne
kaj... Bog si ga vedi, ali bom razumljen.

Najprej sem želel nadaljevati kar tam, kjer sem 
pred časom zaključil. To je na glavnem križišču 
v zaselku Lokovica.

A v vmesnem času se je nabralo toliko novih 
dogodkov in posegov v prometno infrastrukturo 
po vsej občini, da bom moral nekaj pozornosti 
nameniti tudi njim.

Večina prebivalcev v občini ve, da se počasi, 
vendar zagotovo približuje čas, ko bo luč sveta 
ugledal novi Odlok o javnem redu in miru. Ven
dar to ne pomeni, da bomo občinski svetniki le 
potrdili nekakšen dokument, potem pa, kar bo, 
pa bo.

Ravno zaradi tega v ozadju, na oddelku za 
okolje in prostor, potekajo tudi priprave na po
sege v prostor.

Sprašujete se, v kakšnem  smislu se to dogaja.
Naj povem še to, da, kar se tiče cest, le-te že 

obravnava Odlok o varnosti cestnega prometa. 
Potrebujemo le še nadzornika. Vendar njegova 
skrb ne bo vzdrževanje tehničnega minimuma, 
temveč nadzor in sankcioniranje kršitev, ki 
lahko pomenijo nevarnost za vse udeležence v 
prometu.

Nekako takole bi to moralo biti.
Najprej si postavimo vprašanje: Lastniki česa 

smo ljudje kot občina?
Smo lastniki skoraj vse skupne komunalne 

infrastrukture, ki je že, je ali pa še bo sestavlje
na iz cest, vodovodov, kanalizacij, toplovodov, 
plinovodov itd.

Občina s proračunskim denarjem skrbi, da 
vse na teh komunalnih sklopih poteka v redu 
za naše dobro.

Sam se želim omejiti le na promet. Ta se v naši 
občini odvija na cestah, po železnici in po zraku. 
Vodnega prometa vsaj zaenkrat še ne poznamo.

Torej ostanimo pri prometu na cestah, ki nas 
večino najbolj tudi zanim a.

Na javnem razpisu občina izvede izbor za celo
letnega vzdrževalca občinskih cest.

In kje je največ problemov s področja prometa? 
Vsekakor v mestu, ki je upravno središče in s tem 
tudi center celotne občine.

V mestu je poleg živega prometa, ki se odvija po 
cestah, še izredno pomemben m irujoči promet, 
za katerega je bolj ali manj dobro poskrbljeno s 
parkirišči.

Moja prizadevanja v tej smeri so bila vedno 
v tem smislu, da čim bolje poskrbimo za vse 
udeležence, ki se s svojimi jeklenimi konjički 
pripeljejo na parkirišča. Pred leti, ko je bilo vozil 
manj, je bilo v mestu še kar dobro poskrbljeno za 
tako imenovani parkirni red. V zadnjem času je 
vedno več ljudi, ki imamo v svoji lasti različna 
vozila.

Leta so v razvoju in številu vozil naredila svoje. 
Malo ali pa skoraj nič pa se ni spremenila naša 
miselnost. Velika večina voznikov želi danes 
pripeljati vozilo, če že ne gre notri, pa vsaj do 
trgovine, lokala, institucije itd.

Osrednje parkirišče pred občino, banko in 
blagovnico je že pokazatelj naše prometne ne
kulture.

V zadnjih letih je bilo narejenih ali obnovljenih 
nekaj parkirnih celot, ki pa še vedno ne morejo 
zadostiti sedanjim potrebam.

Naredimo bežen pregled urejenega, v fazi ure
jan ja in predvidenega za ureditev.

a) Občina je uredila naslednja parkirišča:
- novo ob novem bloku na Aškerčevi cesti (60),
- rekonstrukcija celotnega Trga bratov Mravljak

(30),
- novo pri otroškem vrtcu na Koroški cesti

(24),
i - rekonstrukcija za bloki na Kajuhovi 5 ,7  in 7/a 

(cca. 34).
I  b) Občina ureja naslednja parkirišča:
I  - novo ob bloku na Koroški 4  (dogovorno z SŽ) 

(cca. 8),
j -  rekonstrukcija na mestu stare bencinske 

črpalke (cca. 15).
S c) Občina bo uredila naslednja parkirišča:
È - novo veliko parkirišče med novim avtocen- 

trom Vrčkovnik in Trgom bratov Mravljak 
(cca. 100),

- novo veliko parkirišče ob novi športni hali in 
osnovni šoli na Koroški cesti (cca. 60),

- novo parkirišče na Aškerčevi cesti (cca. 16),
- rekonstrukcija pred občino, banko in blago

vnico na Trgu svobode (cca. 40),
- rekonstrukcija okoli zdravstvenega in kultur

nega doma (cca. 50).

Skupno bo torej blizu 440 parkirnih mest.

Nekateri trde, da se uvrščam med nikoli 
zadovoljne svetnike. Lahko jim  pritrdim, da 
imajo prav. Res tečnarim, da se morajo problemi 
prometa urejati strokovno in dovolj hitro. Tu se 
sedaj že kaže, da do sedaj nisem veliko udaril 
mimo.

Me pa boli, ko se kljub dostojno urejenim  
parkiriščem najde voznik (vozniško dovoljenje 
mu je bilo prav gotovo podarjeno), ki kljub 
vsem opozorilom parkira svoje vozilo na inter
vencijsko pot, v križišču, na avtobusni postaji, 
na pločniku, na sredini parkirišča, na dovozu 
do parkirišč, dovozu do stanovanjske hiše, bloka, 
garaže itd.

Ravno zaradi tega, dragi občani, sem zago
vornik novega Odloka o javnem redu in miru, 
ki bo morda le prinesel malo več reda tudi na 
področju prometa v občini.

Naslednjič: Ne morem se še odločiti, zato Vas 
prosim za Vaša razmišljanja, mnenja, nasvete...

E-naslov: list@sostanj,si 
s  pripisom: Za prometni kotiček.



Pregled modrih dogodkov za 
območje občine Šoštanj 
v zadnjem mesecu
Dne 25. 12. 2 0 0 3  nas je  kra jan  Topolšice  
obvestil, da sta  ga na p o ti dom ov ustavila  
soseda te r m u zagrozila  z ubojem . V p o s to p 
ku  sm o km alu  ugotovili, da gre  za nerešene  
m edsosedske odnose, k i jih  ude leženci 
sam i ne m ore jo  rešiti, tako  da se bodo sedaj 
m ora li zagovarjati na sod išču .

26. 12. 2003 nas je krajanka Šoštanja ob
vestila, da pri njej doma po vhodnih vratih 
stanovanja razbija bivši fant njene hčere 
ter da ne morejo počivati. Na kraju smo 
ugotovili, da je kršitelj v pozni nočni uri na 
vsak način hotel rešiti ljubezenske težave, 
pri tem pa ni upošteval predpisov o javnem 
redu in miru, zaradi česar se bo moral za
govarjati pri sodniku za prekrške v Velenju 
ter mu razložiti svoje ravnanje.

Dne 27. 12. 2 0 0 3  sm o b ili obveščeni, da je  
p riš lo  v s tanovan jski h iš i v Šoštan ju  do p re 
tepa več oseb. Na kra ju  sm o ugotovili, da so  
se že p red  tem  v enem  izm ed  šoštan jsk ih  
loka lov verbalno sporekle  š tir i osebe. Po 
končanem  prerekanju  so  trije  km alu  če tr
tega izs led ili na dom ačem  naslovu, k je r so  z 
n jim  fiz ično  obračunali, ob  tem  pa še razb ili 
neka j h išnega inventarja. Vsi udeleženi se  
b odo  sreča li ponovno p r i sodn iku  za prekr
ške ter na sod išču  v Velenju.

29.12. 2003 nas je vestni občan Šoštanja 
obvestil, da so se ravnokar na Prešernov 
trg v Šoštanj pripeljali neznani mladeniči, 
ki so tam izstopili iz vozila ter v zrak izstre
lili več nabojev. Po dejanju so se s kraja 
odpeljali z belim vozilom. Na klic smo se 
policisti takoj odzvali ter opisano vozilo in 
osebe kmalu izsledili pred enim izmed šo
štanjskih lokalov, v katerem so popivali. V 
akciji, ki je v tem času stekla, smo storilce 
pri njihovem odhodu iz polnega lokala pri
jeli, v postopku pa ugotovili, da omenjeni 
res posedujejo pištolo. Bilo je tudi ugotov
ljeno, da je bila pištola plinska, omenjene 
pa je predpraznično vzdušje pri njihovem 
početju zaneslo. Kljub temu jim je bila pi
štola zasežena, saj so jo posedovali brez 
ustreznega dovoljenja, zaradi početja pa 
se bodo morali zagovarjati še pri sodniku 
za prekrške.

Dne 30. 12. 2 0 0 3  so nas s ta n ova lc i b loka iz 
Šoštanja obvestili, da n jihov  sostanova lec v 
zgodn jih  ju tran jih  urah ig ra  na k ita ro  in  da 
ne m ore jo  poč iva ti. Na kra ju  sm o ugotovili, 
da s i je  dejansko n jihov s tanova lec  p re d  od 
hodom  na p o č ite k  v v in jenem  s tan ju  zažele l 
igran ja  na kitaro, vendar n jegovega  koncerta  
o sta li s tanova lc i n iso  že le li pos luša ti. Ome

n je n i k rš ite lj se bo tako m o ra l zagovarjati 
p r i sod n iku  za prekrške, vendar je  p rih o d  in 
opozo rilo  p o lic is to v  upošteva l in z igran jem  
prenehal.

Na Silvestrovo smo prav tako morali posre
dovati v enem izmed stanovanjskih blokov 
v Šoštanju zaradi preglasne glasbe, ob 
tem so bili kršitelji na početje opozorjeni, 
izdan pa jim je bil tudi plačilni nalog.

V s ilvestrskem  večeru sm o p o lic is t i m ora li 
p osre do va ti v enem  izm ed s tanovan jskih  
b lokov v Šoštanju, k je r se je  odv ija la  novo
le tna  zabava. Ta je  v zgodn jih  ju tra n jih  urah  
p riče la  m o tit i de l stanovalcev, k i se zabave  
n iso  udeležili. P o lic is ti sm o na kra ju  opravili 
razgovor z  veselo družbo, k i je  sam  p rih o d  in  
opozorilo  upoštevala te r zak ljuč ila  s krš itv ijo . 
D rugih  krš itev na o bm o čju  O bčine  Š oštan j v 
n a jd a ljš i n o č i n ism o beležili. Sam o p razno 
vanje s tarega leta je  tako m in ilo  m irno  in 
brez več jih  kršitev.

Dne 2. 1. 2004 smo bili poklicani v enega 
izmed gostinskih lokalov v Šoštanju, kjer 
je skupina mladeničev še vedno prazno
vala novo leto ter po končanem popivanju 
dela računa ni želela poravnati. Ob pred
ložitvi računa so s kraja zbežali. Omenjeno 
družbo smo naslednjega dne izsledili, po 
končanem razgovoru pa so pozabljeni 
dolg odšli poravnat.

4. 1. 2 0 0 4  sm o p o lic is ti sode lova li tu d i p ri 
vstopu  v stanovanje s tare jše  o bčanke  v 
Šoštanju. Tega dne nas je  p o k lica la  n jena  
sorod n ica  te r povedala, da svo je  bo tre  ne  
m ore p rik lica ti te r da gre  za s ta re jšo  osebo. 
S kupa j z  g a s ilc i sm o vs to p ili v stanovanje, 
k je r sm o ugotovili, da je  občanka  živa ter 
da je  zarad i zdravstvenih težav v svo jem  
stanovan ju  onem ogla, tako  da se  na k lica n je  
in  zvon jen je  n i m ogla odzvati. O m enjeno  
so v nada ljno  nego p revze li v b o ln išn ičn i 
ustanovi.

Vodja policijskega okoliša: 
Zoran STOJKO-KREVZEL

V spomin
ZALJUBERŠEK
BRANKO

V gorah nad Robanovim kotom se je 3 .8 .2 0 0 3  
na planini Križevnik tragično končala planin
ska in življenjska pot Branka Zaljuberška, člana 
Planinske sekcije Gaberke, PD Šoštanj.

Branko se je rodil 18. 3 .1 9 5 8  v Gaberkah pri 
Šoštanju. Po končani osnovni šoli in  gimnaziji v 
Velenju se je zaposlil na Premogovniku Velenje. 
Svojo mladost in tudi zrela leta je preživljal med 
vrstniki v domačem kraju. Poleg vsakodnevnega 
dela je v prostem času rad sedel za šahovnico in s 
prijatelji ob kraljevski igri preživel lepe trenutke. 
Zaradi svoje skromnosti in iskrenega tovarištva 
je bil vsem drag prijatelj.

Že od mladosti je bil ljubitelj narave in gora, 
ki so z leti postale njegova velika ljubezen. Po 
vsakdanji službi in napornem delu pri gradnji 
svoje hiše ga je konec tedna pot običajno vodila v 
gore. Najbolj se mu je priljubila kraljica med slo
venskimi alpskimi dolinami -  Logarska dolina z 
okolico. Ko popotnik pride v ta biser narave, mu 
srce zavriska od radosti nad krasnim  pogledom 
na dolino in čudovite vršace, ki se pnejo v nebo. 
Tudi Branku je srce iz dneva v dan hrepenelo po 
teh lepotah. V teh gorah je našel mir in zadovolj
stvo, izpolnjevale so mu vse skrite in neuresni
čene želje. Z leti obiskov gora si je pridobil toliko 
gorniških izkušenj, da ga hoja po m arkiranih 
poteh ni več zadovoljevala in zato je vedno raje 
zahajal v neokrnjeno naravo, kjer so mu družbo 
delali le prvobitni prebivalci -  gamsi in divje 
koze. Hoja in plezanje po planinskih brezpotjih 
sta postala del njegovega življenja, ki jim a je po
leg gradnje hiše posvečal vse svoje široko srce.

V svojem življenju je imel še veliko načrtov. 
Od vselitve v svojo hišo do vzponov in še ne
osvojenih smeri v njegovih ljubljenih Savinjskih 
Alpah, vendar je le en samcat nezanesljiv korak 
za vedno prekinil vsa pričakovanja in načrte.

V imenu Planinske sekcije Gaberke in vseh, ki 
nam je bil Branko drag prijatelj

Slavko Ramšak



Pregled modrih dogodkov za 
območje občine Šoštanj 
v zadnjem mesecu
Dne 25. 12. 2 0 0 3  nas je  kra jan  Topolšice  
obvestil, da sta ga na p o ti dom ov ustavila  
soseda ter m u zagrozila  z ubojem . \/ p o s to p 
ku  sm o km alu  ugotovili, da gre  za nerešene  
m edsosedske odnose, k i jih  ude leženci 
sam i ne m ore jo  rešiti, tako  da se bodo sedaj 
m ora li zagovarjati na sod išču .

26. 12. 2003 nas je krajanka Šoštanja ob
vestila, da pri njej doma po vhodnih vratih 
stanovanja razbija bivši fant njene hčere 
ter da ne morejo počivati. Na kraju smo 
ugotovili, da je kršitelj v pozni nočni uri na 
vsak način hotel rešiti ljubezenske težave, 
pri tem pa ni upošteval predpisov o javnem 
redu in miru, zaradi česar se bo moral za
govarjati pri sodniku za prekrške v Velenju 
ter mu razložiti svoje ravnanje.

Dne 27. 12. 2 0 0 3  sm o b ili obveščeni, da je  
p riš lo  v s tanovan jski h iš i v Šoštan ju  do p re 
tepa več oseb. Na kra ju  sm o ugotovili, da so  
se že p red  tem  v enem  izm ed  šoštan jsk ih  
loka lov verbalno sporekle  š tir i osebe. Po 
končanem  prerekanju  so  trije  km alu  če tr
tega izs led ili na dom ačem  naslovu, k je r so z  
n jim  fiz ično  obračunali, ob  tem  pa še razb ili 
neka j h išnega inventarja. Vsi ude ležen i se  
b odo  sreča li ponovno p r i sodn iku  za prekr
ške te r na sod išču  v Velenju.

29.12. 2003 nas je vestni občan Šoštanja 
obvestil, da so se ravnokar na Prešernov 
trg v Šoštanj pripeljali neznani mladeniči, 
ki so tam izstopili iz vozila ter v zrak izstre
lili več nabojev. Po dejanju so se s kraja 
odpeljali z belim vozilom. Na klic smo se 
policisti takoj odzvali ter opisano vozilo in 
osebe kmalu izsledili pred enim izmed šo
štanjskih lokalov, v katerem so popivali. V 
akciji, ki je v tem času stekla, smo storilce 
pri njihovem odhodu iz polnega lokala pri
jeli, v postopku pa ugotovili, da omenjeni 
res posedujejo pištolo. Bilo je tudi ugotov
ljeno, da je bila pištola plinska, omenjene 
pa je predpraznično vzdušje pri njihovem 
početju zaneslo. Kljub temu jim je bila pi
štola zasežena, saj so jo posedovali brez 
ustreznega dovoljenja, zaradi početja pa 
se bodo morali zagovarjati še pri sodniku 
za prekrške.

Dne 30. 12. 2 0 0 3  so nas s ta n ova lc i b loka iz 
Šoštanja obvestili, da n jihov  sostanova lec v 
zgodn jih  ju tran jih  urah ig ra  na k ita ro  in  da 
ne m ore jo  poč iva ti. Na kra ju  sm o ugotovili, 
da s i je  dejansko n jihov s tanova lec  p re d  od 
hodom  na p o č ite k  v v in jenem  s tan ju  zažele l 
igran ja  na kitaro, vendar n jegovega  koncerta  
o sta li s tanova lc i n iso  ž e le li pos luša ti. Om e

n je n i k rš ite lj se bo tako m o ra l zagovarjati 
p r i sodn iku  za prekrške, vendar je  p rih o d  in 
opozo rilo  p o lic is tov  upošteva l in z igran jem  
prenehal.

Na Silvestrovo smo prav tako morali posre
dovati v enem izmed stanovanjskih blokov 
v Šoštanju zaradi preglasne glasbe, ob 
tem so bili kršitelji na početje opozorjeni, 
izdan pa jim je bil tudi plačilni nalog.

V s ilvestrskem  večeru sm o p o lic is t i m ora li 
p osredova ti v enem  izm ed s tanovan jskih  
b lokov v Šoštanju, k je r se je  odv ija la  novo
le tna  zabava. Ta je  v zgodn jih  ju tra n jih  urah  
p riče la  m o tit i de l stanovalcev, k i se zabave  
n iso  udeležili. P o lic is ti sm o na kra ju  opravili 
razgovor z  veselo družbo, k i je  sam  p rih o d  in  
opozorilo  upoštevala te r zak ljuč ila  s krš itv ijo . 
D rugih  krš itev na o bm o čju  O bčine  Š oštan j v 
n a jd a ljš i n o č i n ism o beležili. Sam o p razno 
vanje s tarega leta je  tako m in ilo  m irno  in  
brez več jih  kršitev.

Dne 2. 1. 2004 smo bili poklicani v enega 
izmed gostinskih lokalov v Šoštanju, kjer 
je skupina mladeničev še vedno prazno
vala novo leto ter po končanem popivanju 
dela računa ni želela poravnati. Ob pred
ložitvi računa so s kraja zbežali. Omenjeno 
družbo smo naslednjega dne izsledili, po 
končanem razgovoru pa so pozabljeni 
dolg odšli poravnat.

4. 1. 2 0 0 4  sm o p o lic is ti sode lova li tu d i p ri 
vstopu  v stanovanje s tare jše  o bčanke  v 
Šoštanju. Tega dne nas je  p o k lica la  n jena  
sorod n ica  te r povedala, da svo je  bo tre  ne  
m ore p rik lica ti te r da gre  za s ta re jšo  osebo. 
S kupa j z  g a s ilc i sm o vs to p ili v stanovanje, 
k je r sm o ugotovili, da je  občanka  živa ter 
da je  za rad i zdravstvenih težav v svo jem  
stanovan ju  onem ogla, tako  da se na k lica n je  
in  zvon jen je  n i m ogla odzvati. O m enjeno  
so v nada ljno  nego p revze li v b o ln išn ičn i 
ustanovi.

Vodja policijskega okoliša: 
Zoran STOJKO-KREVZEL

V spomin
ZALJUBERŠEK
BRANKO

V gorah nad Robanovim kotom se je 3 .8 .2 0 0 3  
na planini Križevnik tragično končala planin
ska in življenjska pot Branka Zaljuberška, člana 
Planinske sekcije Gaberke, PD Šoštanj.

Branko se je rodil 18. 3 .1 9 5 8  v Gaberkah pri 
Šoštanju. Po končani osnovni šoli in  gimnaziji v 
Velenju se je zaposlil na Premogovniku Velenje. 
Svojo mladost in tudi zrela leta je preživljal med 
vrstniki v domačem kraju. Poleg vsakodnevnega 
dela je v prostem času rad sedel za šahovnico in s 
prijatelji ob kraljevski igri preživel lepe trenutke. 
Zaradi svoje skromnosti in iskrenega tovarištva 
je bil vsem drag prijatelj.

Že od mladosti je bil ljubitelj narave in gora, 
ki so z leti postale njegova velika ljubezen. Po 
vsakdanji službi in napornem delu pri gradnji 
svoje hiše ga je konec tedna pot običajno vodila v 
gore. Najbolj se mu je priljubila kraljica med slo
venskimi alpskimi dolinami -  Logarska dolina z 
okolico. Ko popotnik pride v ta biser narave, mu 
srce zavriska od radosti nad krasnim  pogledom 
na dolino in čudovite vršace, ki se pnejo v nebo. 
Tudi Branku je srce iz dneva v dan hrepenelo po 
teh lepotah. V teh gorah je našel mir in zadovolj
stvo, izpolnjevale so mu vse skrite in neuresni
čene želje. Z leti obiskov gora si je pridobil toliko 
gorniških izkušenj, da ga hoja po m arkiranih 
poteh ni več zadovoljevala in zato je vedno raje 
zahajal v neokrnjeno naravo, kjer so mu družbo 
delali le prvobitni prebivalci -  gamsi in divje 
koze. Hoja in plezanje po planinskih brezpotjih 
sta postala del njegovega življenja, ki jim a je po
leg gradnje hiše posvečal vse svoje široko srce.

V svojem življenju je imel še veliko načrtov. 
Od vselitve v svojo hišo do vzponov in še ne
osvojenih smeri v njegovih ljubljenih Savinjskih 
Alpah, vendar je le en samcat nezanesljiv korak 
za vedno prekinil vsa pričakovanja in načrte.

V imenu Planinske sekcije Gaberke in vseh, ki 
nam je bil Branko drag prijatelj

Slavko R am šak



22 
[TJ List Januar 2004 

.1 
2004 Januar 

U
s

t Q
 

23

KDAJ

1, teden

torek, 3 .2 . delavnica
ob 17:00

K A

Torkova peta: ustvarjalna delavnica z Natalijo Novak (za otroke do 12 let) Mestna galerija Šoštanj Medobčinska zveza prijateljev mladine Velenje in 
Zavod za kulturo Šoštanj

četrtek, 5 .2 . 
ob 17:00

predavanje Pravljična ura z Metko Pivk Knjižnica Šoštanj Knjižnica Šoštanj

petek, 6 .2 . 
ob 19:00

proslava Osrednja proslava ob kulturnem prazniku Kulturni dom Šoštanj Občina Šoštanj in Zavod za kulturo Šoštanj

sobota, 7.2. 
ob 9:00

namizni tenis 5. mednarodni Menihov memorial Telovadnica OŠ KDK -  Topolšica Namiznoteniški klub SPIN

sobota, 7.2. 
ob 13:00

kegljanje Šoštanj:Bela Krajina (1. B slovenska ženska liga) Kegljišče TEŠ Ženski kegljaški klub Šoštanj

sobota, 7.2. 
ob 16:30

kegljanje Šoštanjiitija 2001 II (2. slovenska moška liga vzhod) Kegljišče TEŠ Kegljaški klub Šoštanj

sobota, 7.2. 
ob 18:00

odbojka Kajuh Šoštanjtfrebold (3. državna odbojkarska liga vzhod ženske) Telovadnica OŠ KDK -  Topolšica Ženski odbojkarski klub Kajuh

nedelja, 8 .2 . 
ob 15:00

proslava Prireditev v počastitev Dneva kulture Gasilski dom Gaberke Kulturnica Gaberke

2. teden
četrtek, 12.2. 
ob 17:00

predavanje Pravljična ura z Metko Pivk Knjižnica Šoštanj Knjižnica Šoštanj

petek, 13.2. 
ob 18:00

predavanje "Dežela cvetočih češenj in prijaznih ljudi" 
Japonska (Marta Svetina)

Knjižnica Šoštanj Knjižnica Šoštanj

nedelja, 15.2. 
ob 14:00

karneval Otroški pustni karneval 
(skupinske maske otrok Vrtca Šoštanj)

Trg bratov Mravljak Vrtec, Občina in
Turistično-olepševalno društvo Šoštanj

3. teden
ponedeljek, 16.2. 
ob 18:00

otvoritev Otvoritev razstave »Naš Kajuh« Mestna galerija Šoštanj Zavod za kulturo Šoštanj in Občina Šoštanj

sreda, 18.2. 
ob 17:00

obravnava Javna obravnava sprememb prostorskega plana Sejna soba Občine Šoštanj Občina Šoštanj

sreda, 18.2. 
ob 18:00

koncert Večer glasbene šole Mestna galerija Šoštanj Glasbena šola FKK Velenje, oddelek Šoštanj

četrtek, 19.2. 
ob 18:00

recitiranje S Kajuhovimi prijatelji Mestna galerija Šoštanj Zavod za kulturo Šoštanj in Občina Šoštanj

četrtek, 19.2. 
ob 17:00

predavanje Pravljična ura z Metko Pivk Knjižnica Šoštanj Knjižnica Šoštanj

petek, 20.2. 
ob 18:00

razstava Razstava Pusta Šoštanjskega Mestna galerija Šoštanj Turistično-olepševalno društvo Šoštanj

petek, 20.2. 
ob 18:00

planinstvo Svečani Občni zbor PD Šoštanj ob 100. obletnici društva Gasilski dom Šoštanj Planinsko društvo Šoštanj

petek, 20.2. koncert Večer s prijatelji (nastopajo: Dušanka Simonovič, Olga Ulokina, MePZ Kulturni dom Šoštanj Zavod za kulturo Šoštanj in Občina Šoštanj

ob 19:00 Ule m i iiiaini «tester ? ' t '
sobota, 21.2. planinstvo Snežkovanje - zimski tabor mladih planincev (zaključek 23.2.1 Koroška Planinsko društvo Šoštanj

sobota, 21.2. manifestacija Kulturno - politična manifestacija:
»Pohod k Žlebnikovi domačiji v Belih vodah«

Zavodnje Zveza združenj borcev Velenje

sobota, 21.2. 
ob 16:00

odbojka Šoštanj Topolšica II : Fužinar II Metal 
(3. državna odbojkarska liga za moške)

Telovadnica OŠ KDK Odbojkarski klub Šoštanj-Topolšica

sobota, 21.2. 
ob 17:00

proslava Centralna proslava ob 60. letnici Kajuhove smrti Kulturni dom Šoštanj Zavod za kulturo Šoštanj in Občina Šoštanj

sobota, 21.2. 
ob 18:00

odbojka Kajuh Šoštanj : Polak Prevalje
(3. državna odbojkarska liga vzhod - ženske)

Telovadnica OŠ KDK -  Topolšica Ženski odbojkarski klub Kajuh

sobota, 21.2. 
ob 18:00

odbojka Šoštanj Topolšica : Maribor Stavbar I6M 
(1. državna odbojkarska liga za moške)

Športna dvorana Šoštanj Odbojkarski klub Šoštanj-Topolšica

nedelja, 22.2. proslava Spominska svečanost ob 60. obletnici zadnjega preboja enot XIV. divizije Osreške peči v Ravnah Zveza združenj borcev Velenje

nedelja, 22.2. proslava Spominska svečanost ob 60. obletnici prihoda XIV. divizije na Štajersko kmetija Žlebnik Zveza združenj borcev Velenje

nedelja, 22.2. 
ob 13:00

karneval Pustni karneval v Šoštanju Šoštanj Turistično-olepševalno društvo Šoštanj

nedelja, 22.2. 
ob 15:00

maškedara Maškerada v ogrevanem šotoru bazen Šoštanj Turistično-olepševalno društvo Šoštanj

4. teden
ponedeljek, 23.2. odbojka Šola odbojke za učence OŠ in SŠ (traja vsak dopoldan do 27.2.) Športna dvorana Šoštanj Odbojkarski klub Šoštanj-Topolšica

četrtek, 26.2. 
ob 17:00

predavanje Pravljična ura z Metko Pivk Knjižnica Šoštanj Knjižnica Šoštanj

četrtek, 26.2. 
ob 19:00

bridge Bridge - razmigajmo svoje možgane (predstavitev) Bistro Urbanc Šaleški bridge klub Velenje

četrtek, 26.2. 
ob 19.00

recitatorska
delavnica

Četrta od šestih delavnic pod vodstvom Kajetana Čopa, tokrat spet v 
Šoštanju.

Knjižnica Šoštanj Kulturni center Ivan Napotnik Velenje

sobota, 28.2. planinstvo Planinski izlet na Grintovec 2558m (zahtevni zimski izleti Kamniško Savinjske Alpe Planinsko društvo Šoštanj

sobota, 28.2. 
ob 13:00

kegljanje Šoštanj:Šmiklavž (1. B slovenska ženska liga) Kegljišče TEŠ Ženski kegljaški klub Šoštanj

sobota, 28. 2. 
ob 16:30

kegljanje Šoštanj-.Šmiklavž (2. slovenska moška liga vzhodi Kegljišče TEŠ Kegljaški klub Šoštanj

Napovednik prireditev pripravljajo in objavljajo: mesečnik LIST, Kabelska televizija Šoštanja (kanal 22) in spletni Portal Šoštanj.info (http://www.sostanj.info) 
KATEGORIJE PRIREDITEV: ■ ■  šport ■ ■ k u ltu ra  ■ ■  šolstvo M i  gospodarstvo splošno
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Intervju z Mašo Stropnik, predsednico Turističnega društva S torno

r

Milojka Komprej

Najbrž si med najmlajšimi predsed
niki, vsaj kar se turističnih društev v 
občini tiče?

Mogoče pa res. Vsekakor nim am  »kilometri
ne« in  do takrat, ko so sam i krajani Skornega 
rekli, da bi bila dobra za vodstvo, se niti sam a 
nisem  videla v tem.

Potem pa?

Ja , ne takoj. Tudi zaradi tega ne, ker je dru
štvo kar dva m andata od ustanovitve sem več 
kot dobro in prizadevno vodil Franc Skornšek 
in za dobrim predsednikom je težko biti še 
boljši.

Torej si si ob prevzemu vodstva za
dala cilj da boš boljša predsednica?

Ne to ne. S tem  nisem  obrem enjena. Sem si 
pa zadala cilj, da bom  delala kolikor bom na j
več m ogla in da ne sm em  zlorabiti zaupanja, 
ki so mi ga dali član i upravnega odbora s tem 
ko so m i zaupali vodstvo. In pa še nekaj sem si 
rekla. Nič na silo. Vse m ora teči z dobro voljo, 
kajti na silo ne prideš nikam or.

M aša Stropnik je  krm ilo  turis tičnega društva Skorno  
prevzela lani, n ekako  v tem  času. Je  »stara Skorlan- 
ka«. Ne po letih, tem več  po trad ic iji svoje družine. Tudi 
sam a se je  po študiju  v M ariboru vrn ila  v do m ače  Skor
no, čeprav sprva ni kazalo  da bo tako . Je učite ljica niž
je  stopnje in zdaj pouču je  na podružnični šoli v Vojniku. 
D elo z društvom  ji je  bil sprva prijeten izziv, ki ga je  
km alu sprem en ila  v trdo  delo.

Koliko članov društva je  pravza
prav v Skornem?

Članstvo narašča. Od ustanovitve sem pred 
devetimi leti ko je bilo 47 članov se je društvo 
vsako leto povečalo za kak ih  10 do 15 članov. 
Tako da nas je 143. Seveda ne vseh aktivnih, 
ozirom a je v vseh društvih tako, da je nekaj 
bolj, nekaj pa m anj prisotnih.

Če je  bilo že na začetku 47 članov, 
potem se mi zdi, da je  društvo vedelo 
kaj hoče.



Res je. Že prej sem povedala, da je bil Franc 
Skornšek predsednik z dušo in srcem, ki je 
naredil za društvo ogromno. Tudi okrog njega 
v upravnem odboru in ostalih telesih, ki jih  
im am o po statutu, so bili ljudje, ki so ga podpi
rali in  veliko prispevali k uspešnem delovanju. 
Že n a  začetku so nam reč imeli dokaj obsežen 
program.

O programu dela bova nekoliko kas
neje, zanima me kje j e  sedež društva 
in kako se pravzaprav dogovarjate.

Sedež društva je zdaj k ar v naši dom ači hiši 
v Skornem  40  f. Imamo prostor zraven trgo
vine, kjer se tudi sicer radi ustavijo dom ačini. 
Prej je bil sedež na km ečkem  turizm u Pirečnik 
in smo se dobivali tam. Dobivamo pa se enkrat 
m esečno, pred posam eznim i projekti pa tudi 
pogosteje.

Nekje sem slišala, da računate na 
novo lokacijo.

Seveda bi bilo lepo če bi imelo društvo 
kotiček zase. Pri meni doma je že vse polno 
in tudi člani hranijo  po domovih posam ezne 
rekvizite, ki jih  rabim o pri svojih projektih. V 
Skornem  se bo gradilo igrišče pod Acmanovo 
dom ačijo in tam  bo zraven tudi objekt, kjer 
računam o, da bomo lahko sestankovali in  se 
tudi sicer družili. Bomo videli.

Zdi se mi, da se je  v Skornem dru
štveno življenje v zadnjih letih raz
živelo.

Res je, a sem prepričana, da bo še bolj, ko bo 
igrišče. Ko je že bilo igrišče v Skornem  se je ob 
njem  zbiralo staro in mlado. Potem  pa naen
krat ni bilo več prostora, k jer bi lahko bilo več 
generacij skupaj. Res pa je, da je so tudi m ladi 
v Skornem  v zadnjem času precej povezani in 
zato je tudi naš zadnji projekt žive jaslice tako 
lepo uspel.

Projekti

No pa preidiva k programu dela 
društva. Kolikor ga poznam ni samo 
obsežen ampak zahteva množično so
delovanje in povezovanje.

Tako je, kar,pa pomeni sam o dobro plat dru
štvenega življenja. Namreč čimveč sodelovanja, 
da se ne videvamo samo n a  občnih zborih.

Kar se projektov tiče je pa takole: Začenjam o

s tako im enovanim i Trem i kralji. To je običaj, 
ko trije kralji obiskujejo domačije, nad vrata 
obeležijo letnico in pa kratice M G B ter pokadi
jo po hiši. S tem  prinesejo domačiji in  domačim 
blagostanje. Ta projekt smo letos že dali pod 
streho in se nanj tudi dobro pripravili z novimi 
oblačili kraljev, ki jih  je sešila Vera Pirečnik. V 
februarju je ponavadi pust in tu sodelujemo na 
pustni povorki v Šoštanju, zaznam uje pa nas 
m askota P iščančja družina. V m arcu obeleži
mo dan žena, otroci pripravijo lep kulturni 
program, ki se zaključi z družabnim  večerom. 
Aprila smo čistilno naravnani in  temeljito 
očistim o okolico in obnovimo obeležja, ki jih  
je v Skornem kar nekaj, grobovi pri cerkvi in 
Miroglijev spom enik padlim. Poleg tega ob
novimo tudi kažipote in ostale znake. Lani 
smo na cvetno nedeljo k prazničnem  vzdušju 
ob farni cerkvi prispevali 18 m dolgo butaro, ki 
so jo iz Skornega peš nesli naši še neporočeni 
moški. Tudi letos obljubljamo, da bo ob cerkvi 
naša butara, tokrat vsaj za m eter daljša.V maj 
vstopimo s postavitvijo m laja in kresovanjem , 
v juniju pa im am o dokaj zahteven projekt, ki 
ga pripravimo ob dnevu državnosti. Proslavo 
delamo skupaj z občino Šoštanj, saj je nekako 
osredna v občini.

Poleti najbrž mirujete?

Niti ne. Sm o pa m alo bolj sebi posvečeni. 
Pripravimo pohod in v avgustu piknik ter 
septembru izlet v neznano. Te tri razvedrilne 
oblike si privoščimo, da si rečemo katero tudi 
izven projektov, ki so nam enjeni vsem. Sep
tem bra smo pod okriljem  TZ sodelovali tudi na 
Šmihelovem sejmu in m oram  pohvaliti naše 
članice, kako odlične so bile. Sledijo jesensko 
zimski m eseci, k jer novem bra prižgemo lučke 
na grobovih. V začetku decem bra pripravlja
mo Miklavževanje. Takrat Sv. Miklavž obišče 
pridne in tudi m anj pridne otroke n a  domovih 
in jih  skupaj s parkeljni malo postraši, a tudi 
obdari.

Ostaniva še malo v decembru. Letos 
je  bil sploh drugačen.

Da. Poleg M iklavža smo si privoščili prikaz 
objasličnega vzdušja s tako im enovanim i 
Živimi jaslicam i, ki so res izredno lepo uspele 
s seveda nekaterim i pom anjkljivosti, ki pa jih  
bomo odpravili letos.

Ob cerkvi svetega Antona se je  na 
večer 26. decembra trlo ljudi.

Naša cerkvica sv. Antona, ki jo tudi obnavlja
jo, je tako lepa in  priljubljena, da je kar škoda, 
da so v njej m aše sam o šestkrat letno. Sicer jo

obiskujejo številni pohodniki, vendar si takega 
obiska nismo nadejali niti slučajno. Žive jaslice 
so bile postavljene pod cerkvijo in scena je bila 
postavljena v hrib. Ljudje so strnili krog okrog 
nje in bilo je prav lepo. Im eli smo tudi pastirce 
in seveda odigrali prihod Jožefa in Marije v 
mesto, njuno popis ter nastavitev v hlevčku ter 
vse kar sodi zraven k jaslim . Seveda so bile tudi 
ovčke in osliček. Ob soju luči in  bakel je bilo vse 
skupaj res lepo in pristno.

Najbržje projekt zahteval kar nekaj 
priprav in dela.

Zanimivo je pri tem  to, da smo se na enem  
izmed sestankov prej pogovarjali, da bi celo 
kakšno delo opustili. Potem pa pridem jaz še 
z idejo živih jaslic, ki je bila takoj osvojena. Pri 
tem  projektu smo sodelovali predvsem m lajši 
člani in m islim , da smo se dobro odrezali. Vsaj 
nekateri stari m ački so rekli tako.

Kaj pa rekviziti?

Sposojeno, doma narejeno, z vseh vetrov pri- 
nešeno. Ko je treba iznajdljivost nim a meja. Še 
celo iz Vinske gore so nam  pom agali. Tudi to je 
znak sodelovanja in dobrega dela.

Bodo tudi drugo leto žive jaslice?

Prav gotovo, če bo le v naših  močeh.

Kmalu bo treba polagati račune, bli
ža se občni zbor in čas novih načrtov.

Načrti in  ideje se porajajo kar sproti in ob 
dobrih članih  ni težko delati. Na občnem  zbo
ru bomo seveda predložili račune in si zadali 
nove naloge. Sprejeli bomo tudi nove člane in 
tako bo konec janu arja  konec enega leta m o
jega m andata za katerega pa lahko rečem, da 
sem se veliko naučila, veliko novega spoznala, 
nekaj pa je bilo tudi odrekanj, kajti le-te bi me 
omejevale pri delu.

Silvestrovo si preživela v družbi 
svojega fanta Borisa. Sta si kaj poseb
nega zaželela?

Bom  najprej rekla tako, kot je pred m nogim i 
leti dejal g. Epikur »Eno sam o načelo ti bo vlilo 
poguma in to je, da nobeno zlo ni ne večno ne 
dolgotrajno.«

In  vsem želiva še veliko zdravja, notranjega 
m iru, osebnega zadovoljstva in dobrih pri
jateljev.

»Ne glej naprej ali nazaj, temveč poskušaj 
gledati navzgor.« (C. Bronte)



Tema Meseca: Kam z mladimi?

Minilo je leto 2003 , izšla je 
zadnja 9 /10 . številka Lista in 
pred nami je prva številka let
nika 2004 , ki za List ni nava
den letnik. To je deseti letnik 
časopisa in zadnja letošnja, 
računamo, da 12. številka v 
mesecu decembru, bo za
okrožila 10 let izhajanja tega 
najprej občinskega glasila in 
sedaj revije -  čisto pravega 
medija, kot gre po zakonu.

Leto 2003 je bilo za List po svoje pre
lomno, a deset številk v osmih zvezkih je od 
junija lani izhajalo redno, vsak zadnji četrtek 
v mesecu in tako bo tudi letos. Zato sem kot 
urednik konec leta brez velike zadrege in v 
soglasju izdajatelja (svet in direktor) Zavoda 
za kulturo prvič, odkar izhaja List v novi for
mi, povabil vse dopisnike. To je bil res novo
letni sestanek, ki pa je, bolj kot žurersko, iz
zvenel precej resno in tako mene kot, upam, 
večino navzočih dopisnikov, ki ustvarjajo to 
revijo, navdal z optim ističnim  veseljem. Dej
stvo, da proračun Občine Šoštanj oziroma 
njegovi skrbniki (svet občine in župan) z veli
ko benevolenco in posluhom za javni dialog 
omogočajo izid tega medija, postavlja našo 
občino na visoko mesto med slovenskimi 
občinami, ki podpirajo izdajo javnega 
medija. Takšnega, ki ni in noče biti zgolj 
slikanica županovih fotografij in poln pripo

vedk o uspehih Občine Šoštanj. Kako imajo 
to urejeno po drugih občinah, ni treba iskati 
daleč. Saj, morda se bo zdelo komu čudno, 
da človek na mojem položaju to sploh pove, 
pa vendar sem zadovoljen, da vrh občinske 
politike ni nikoli skušal posegati v vsebine 
Lista, čeprav je bilo ravno lani obilo nejevo
lje, ko so se tudi v Listu pojavljale polemične 
teme. Zaradi njih bi župan pa še kdo, gotovo 
veliko raje videli, da se o njih ne piše in da jih 
»v miru rešijo«, pa jim List takšnega »miru« 
nikakor ne zagotavlja. Za demokracijo, bo 
rekel kdo, je to samoumevno. Je, ja! Toda 
naša demokracija je še vedno v fazi, ko 
se zdi, da bi bilo varneje brez nje kot z njo. 
Morda pa imamo srečo tudi zato, ker je naš 
župan tudi poslanec in mu je »visoka politi
ka« pridahnila tisto trohico svetovljanstva in 
čuta za demokratične principe, ki jih ravno 
na občinskih ravneh zaman pričakujemo od 
kakšnih robavsastih poglavarjev. Sicer pa 
tudi na državni ravni ni nič drugače. Sam 
po sebi je dovolj zgovoren zadnji poskus 
cenzure na nacionalni televiziji.

Eden od dogovorov decembrskega se
stanka dopisnikov Lista je bil trden sklep 
vseh, da se bomo srečevali vsaj enkrat 
na mesec in spregovorili o vsebini Lista, 
predvsem pa, da skušamo sproti določati 
osrednje mesečne teme, ki bi jih obdelali 
v posameznih številkah Lista in odprli tudi 
polemični dialog v nadaljnjih številkah revije. 
Ker sklepa nismo izglasovali in ga nismo 
zapisali v noben zapisnik, ki ga tudi nismo 
pisali in ker takšen sklep nikogar posebej 
ne obvezuje, je velika verjetnost, da se bo ta 
sklep učinkovito izvajal. Problematičnih tem 
pa tako ali tako nikoli in nikjer ne zmanjka.

V razgovorih, ki smo jih napletli v krogu 
dopisnikov Lista, je kar sama zaštrlela tema, 
ki je bila na vrelišču lani, v času umora Maj- 
ca. Mi smo ji rekli že kar malo prežvečeno: 
mladinska problematika in to temo priporo

čili v obdelavo dopisnikom.
Odziv dopisnikov je po številu na videz 

skromen, m ogoče tudi zato, ker nismo pro
fesionalci in je v dopisniških vrstah včasih 
malo premalo korajže in samoiniciativnosti, 
pa raje obirajo(mo) preverjene in varne poti 
»suhoparnega« poročanja, ki je za objektiv
no informiranje potrebno in pomembno. (Žal 
pa za vsakodnevno informiranje, ki bi zado
voljevalo potrebe naših bralcev, List izhaja 
preredko.)

Vseeno pa danes objavljeni prispevki 
gotovo dovolj nazorno odpirajo nekatera 
vprašanja in ponujajo tudi odgovore. Gotovo 
dovolj, da bi se odprla širša (javna) razprava 
vseh zainteresiranih in »krivci« za izhajanje 
Lista se bomo trudili, da tema ne bo izčrpa
na v pričujoči številki, ampak bomo »provo
cirali« vse, ki morajo, in vse, ki mislijo, da lah
ko pomagajo, da bo Šoštanj poleg nekaterih 
lokalov ponujal še kakšne druge »netržne« 
prostore in vsebine, ki bodo zadovoljevale 
in zaposlovale naše potomce.

Še posebej pa želimo, da bi se tudi mladi 
sami izluščili iz anonimnosti in sebi in nam 
razkrili svoje interese, ki so zanesljivo tudi 
med njimi tako različni kot v vseh generacij
skih spektrih. Zmotno je namreč misliti, da 
lahko vse mlade vržemo na skupni imeno
valec rojstnih letnic in najdemo čarobno 
formulo za rešitev »težav«, ki s kakšnega 
drugačnega zornega kota sploh niso »teža
ve«, ampak so zadrega takšne, da jih mi, ki 
mislimo, da vemo vse, niti ne vidimo.

Zato bomo veseli vsakega novega mlade
ga (!) dopisnika, ki nas bo želel spodriniti z 
naših dopisniških stolov, pa naj bo to zgolj 
dnevniški zapis -  impresija študijskega dne 
študenta ali študentke, ki se z večjim ali 
manjšim veseljem vrača sem, da tukaj pre
živi in izživi tako imenovani prosti čas.

Peter Rezman, odg. urednik



Potreba po
enotnem
nastoou
Z najavo osrednje tem e je 
urednik držal besedo. Po
zval nas je, naj v prvi številki 
letošnjega lista pišemo o 
mladih, njihovih uspehih, 
željah, težavah, potrebah.

Tokrat ne pišemo o njih, ker bi bila to 
ugodna predvolilna tema, niti ne zato, ker 
bi si mladi s svojimi dejanji pridob ili osred
nje mesto v časopisnih naslovnicah. O njih 
je potrebno spregovoriti zato, ker so, ker 
potrebuje jo našo podporo in ker sm o si 
m edsebojno potrebni in soodvisni.

Seveda se mi postavlja vprašanje o naši 
prim ernosti in poklicanosti za to temo, saj 
se je čas naše m ladosti že to liko odmaknil, 
da je  potrebno že kar pobrskati po spom i
nu. Celotnega dogajanja in potreb mladih 
danes tudi ne m oremo razumeti, pa čeprav 
so med njimi tudi že naši otroci. Lahko pa 
dam o svoje mnenje zato, ker sm o to obdo
bje že preživeli in ob uspehih in prenekate- 
rih napakah prispeli v zrela leta.

Res je, da je bil čas naše m ladosti bolj 
naklonjen mladim, ki smo se takrat združe
vali pod eno streho tako im enovane socia
listične mladine. Čeprav je to združevanje 
om ogoča lo  zainteresiranim posam ezni
kom tudi lažji vzpon pri doseganju osebnih 
ciljev, je za preostalo večino pom enilo 
varno zavetje v ranljivem času njihovega 
odraščanja. Velik pomen, ki jo  je nekdanja 
ureditev dajala mladim, pa ne pomeni, da 
jim ni bilo potrebno vlagati veliko lastnega 
truda, za dosego zastavljenih nalog.

Danes lahko zelo malo preberem o o 
organiziranem  delovanju m ladih, če pa 
že, ne gre brez obveznega strankarskega 
priveska. Za dosego želenih ciljev bodo 
morali mladi strniti vrste, predvsem  zato, 
ker so generacija, ki se mora m edsebojno 
družiti in potrebuje varno zavetje.

Na srečo so mladi na podeželju ohranili 
tak način združevanja, kar jim  om ogoča 
uresničitev mnogih zastavljenih ciljev.

Prav v razbitosti današnje m ladine, ki

je najbolj opazna v mestu in se združuje v 
takšne in drugačne podm ladke po litičn ih 
strank ali pa sploh ne, vidim vzrok za to, da 
je to likokrat om enjeni m ladinski center še 
vedno črka  na papirju. Med poplavo idej in 
predlogov, je potrebno izluščiti eno lokaci
jo, ki bo nudila ustrezni prostor vsebini in 
namenu centra.

V Šoštanju m ladinskega centra tudi ne 
bo zgradila sam o politika s svojo podporo, 
brez organizirane skupine mladih zanese
njakov, ki bodo žrtvovali svoj prosti čas in 
sodelovali pri projektu od njegove ideje 
do realizacije, ne bo šlo. Samo tako bodo 
ta  center sprejeli za svojega in se v njem 
dobro počutili.

M ladinski center bo nudil varno zavetje 
vsem tistim, ki ga bodo sprejeli. S tem pa 
še ne bo konec sproščanja notranje ener
gije in potreb na način, kot se ga danes 
lotevajo mladi.

Imeli pa bodo na voljo drugo, bolj varno 
alternativo.

In ko danes povprašam o naše p redhod
nike o času njihove mladosti, nam zanese
no povedo, da se je dokazovanje m ladih, 
ki so si bili ideološko na različnih bregovih, 
dogajalo na športn ih terenih in kulturnih 
prireditvah. Kljub različnosti lastnih usm e
ritev je med njimi vladalo m edsebojno spo
štovanje in upoštevanje. Žal pa se to danes 
že ne da več razumeti.

Danilo Čebul ml,

Mladi 
si želijo,,,
Pogosto tarnamo, da naši 
najstniki veliko časa pre
živijo ob televiziji in računal
niku. Mnogi so postali celo  

“otroci ceste”. Počnejo pač 
to, kar imajo na voljo.

Odrasli dobro  obvladam o teorijo, da 
tako preživljanje prostega časa ni zdravo, 
celo več, da otroke poneumlja, jih poleni in 
pogosto tud i pokvari. Vemo tudi, kaj bi naj 
otroci počeli namesto tega: ukvarjali se s 
športom , se rekreirali, brali knjige, hodili v 
naravo... V m islih imamo še kup drugih de 

javnosti, a dlje od razm išljanja ne pridemo.
Kako naj otroci preživljajo prosti čas 

bolj pestro, zdravo in ustvarjalno, če pa 
jim ne pokažemo, kako se to počne. Starši 
so pogosto prezaposleni in po dolgem  
delovnem dnevu nim ajo več energije, da 
bi s svojimi najstniki preživljali še prosti 
čas. Dokler so otroci še majhni, si čas za 
te še vzamejo. Kasneje si najstniki iščejo 
druge vzornike tudi za preživljanje proste
ga časa. Raje se družijo z vrstniki, manj 
s starši. Zdaj bi m orala na potezo stopiti 
družba. Vendar ni tako. Ta namreč tudi 
najraje poskrbi za najm lajše in jim pripravi 
ure pravljic, c icibanove urice, lutkovne 
in gledališke predstave, dedka Mraza in 
podobno. Zveza prijateljev m ladine s šte
vilnim i akcijam i vključu je  otroke nekje do 4. 
razreda osnovne šole ali še mlajše. Ko pa 
ti prerastejo to starostno obdobje, nimajo 
več toliko možnosti vključevanja v dejavno
sti. Tako je ravno za mlade, ki obiskuje jo 
višje razrede osnovne in pa srednjo šolo, 
najmanj organiziranih dejavnosti.

Pa se jezimo, da ostajajo na cesti, da se 
zbirajo po temnih kotih našega mesta, da 
razbijajo, da uničujejo, da celo... Kaj pa bi 
mi, odrasli počeli na njihovem mestu? Kam 
bi se zatekli, kje bi se družili? M orda.v go
stilnah, ki jih pri nas res ne manjka?

Mladi rabijo nas, odrasle; rabijo pa tudi 
svoje vrstnike, s katerim i lahko delijo svoje 
mnenje, nas tudi pokritizira jo, tako kot mi 
njih... Rabijo prostor, kjer bodo sami, za 
katerega bodo tudi sami skrbeli, si ga po 
svoje uredili.

Pa boste rekli: saj imajo možnosti, pa 
se ne vključujejo, pa sami nič ne naredijo 
za to, da bi dobili prostor. Videti je, kot da 
se ne znajo organizirati, nočejo sodelovati, 
jim je vseeno... Kako pa naj se organizirajo, 
če nimajo nobenega zgleda, če niso med 
sabo povezani, ker se do zdaj niso imeli 
možnosti povezati. Zgled jim m oramo dati 
odrasli. Stopiti jim  m oram o naproti, jim 
sugerirati aktivnosti, jim  om ogočiti zdravo 
preživljanje prostega časa, jih to tudi nauči
ti, saj jih, kot kaže, do sedaj tega nism o na
učili. Nam je bilo laže: bili smo organizirani 
v m ladinski organizaciji, ki nam je om ogo
čila  vsaj plese na šoli. Danes pa še tega 
ni več. S ceste m oram o mlade povabiti v 
ustrezne prostore, kjer se bodo pod m en
torstvom  prim ernih in usposobljenih m en
torjev (starejših ali vrstnikov) sploh znali 
vključiti v določene organizirane aktivnosti. 
Da mladi želijo biti aktivni, je pokazala tudi 
kratka anketa, v kateri sm o jih povprašali, 
kaj jim je v dom ačem  kraju všeč, kaj po
grešajo, kaj jih moti in kaj predlagajo za
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izboljšanje. Žal je nekaj anketirancev tudi 
zapisalo, da nima sm isla nič predlagati, saj 
mladih tako nihče ne upošteva.

Mladi v ŠOŠTANJU odgovarjajo, da 
imajo sicer nekaj možnosti za športne 
aktivnosti (kakšno igrišče pri šoli, letni 
bazen, igrišče za odbo jko  na mivki). Pros
tori za druženje so za nekatere še gasilski 
dom, trg in park. Znajo pohvaliti mentorje 
pri gasilskih dejavnostih. Pogrešajo pa 
še več rekreativnih prostorov in prostorov 
za druženje, kjer bi brezplačno preživljali 
svoj čas. Še posebej si želijo prireditve 
za njihovo starost, disko, kinopredstave,

razstave, humorne g leda liške predstave in 
podobno. Če želijo kaj od naštetega, m o
rajo iti v Velenje. Za m noge se v Šoštanju 
ne dogaja nič zanim ivega. Motijo jih stare 
zapuščene hiše, v katerih bi se lahko našel 
prostor zanje. Nekateri anketirani so doda
li, da jih moti nemir v mestu, da želijo večjo 
prisotnost policije in več varnosti (o tem 
se pač pogovarjajo dom a). Predlogov za 
izboljšanje ni malo. Radi bi gostilne (klube) 
za mlade, p ločn ik  do Topolšice in Florjana 
(tudi za rolanje), novo šolo, v kateri, upajo, 
se bo našel tudi prostor za različne popol
danske aktivnosti. Radi bi več igrišč za

odbojko na mivki, skate park, kinodvorano, 
urejene trim  steze, poti za kolesarjenje in 
še kaj.

Tudi najstniki iz TOPOLŠICE imajo po
dobne želje. Ugotavljajo sicer, da imajo kar 
nekaj možnosti za preživljanje prostega 
časa: tenis igrišča, igrišče za nogom et, od
bojko, bazen, možnosti za rolanje in kole
sarjenje, park, kinodvorano. Zadovoljn i so 
z m entorji dejavnosti pri DPM in KS Topol
šica ter z raznimi športnim i tekm ovanji in 
dejavnostjo gasilskega društva. Pogrešajo 
pa prostor v telovadnici, bar ali klub za 
najstnike, še posebej pa koncerte, plese, 
kinopredstave, disko in razne turnirje. Imeli 

bi debatni krožek. Radi bi, da bi se v 
Topolšici več ukvarjali z m ladim i, da 
bi imeli več prostorov za druženje. 
Predlagajo, da bi v kakšni zapuščeni 
hiši uredili prostor zanje.

V LOKOVICI sicer im ajo dve igrišči 
za športne aktivnosti, tud i pri gasil
cih so vključeni mladi. Pohvalili so 
tudi mentorje in več organiziranih 
prireditev v domu krajanov. Pogre
šajo pa več tekem, npr. v odbojki, 
koncerte, razne turnirje in trgovino. 
Ker je naselje precej zazloženo, 
pogrešajo aktivnosti izven centra 
Lokovice. Radi bi imeli tud i dvorano 
za disko in več organiziranih družab
nih dejavnosti te r druge prostore za 
mlade.

Mladi v SKORNEM so zadovoljni 
z domom krajanov in drsališčem  
(v Florjanu). Prireditve predvsem 
sami pripravljajo, npr. za materinski 
dan; tudi športne igre so menda 
organizirane. Pogrešajo možnosti 
za igranje odbojke, košarke, tenisa. 
Tudi prostorov za zabavo ni. Radi 
bi imeli “žure”, skate park, prostor 
za piknik, možnosti za kolesarjenje. 
Ugotavljajo, da je v kraju premalo 
zabave in druženja in za izboljšanje 
predlagajo več denarja za rekreacijo 

in druge aktivnosti za mlade.
V FLORJANU so z igrišči zadovoljni 

(Florjan in Pohrastnik). Tudi dom  krajanov 
imajo, vendar so v njem uredili prostor 
za prireditve in druženje odraslih. Na Po- 
hrastniku so pohvalili športno društvo, ki 
o rganizira razna tekmovanja. Pogrešajo 

“barako” za zabavo, park, trgovine, sm u
čišče  z vlečnico, ki so jo včasih že imeli. 
Predlagajo posodobitev igrišča, ureditev 
avtobusnega postajališča, kakšen prostor 
za m lade in stezo (pločnik) za rolanje.

M ladih osnovnošolcev iz ZAVODENJ je 
malo, zato tudi predlogov v anketi ni bilo

V Gaberkah so po zakonu o društvih ponovno 
ustanovili Mladinsko društvo, ki deluje po principih 
nekdanjih mladinskih organizacij.

veliko. Zadovoljn i so s sm učiščem  in ig riš
čem, pogrešajo pa trgovino.

Res je, da napak za nazaj ne m orem o 
popraviti. Kar smo zamudili z družinsko 
vzgojo (tudi z vzgojo za prosti čas), bom o 
težko nadom estili s še tako kvalitetnim i in 
organiziranim i aktivnostm i. Kar pa se tiče 
možnosti, ki bi naj jih m ladim  om ogočila  
družba, menim, da ni škoda denarja, ki 
bi ga porabili za usposabljanje m ladih 
mentorjev. Denar, ki ga porabim o za po 
sledice vandalizm a in kasneje za podporo 
nezaposlenim  in “zavoženim” m ladostn i
kom, bi tako s pridom izkoristili. Seveda 
pa se stanje ne bo sprem enilo kar čez noč. 
Mnogi zainteresirani bi se morali m očno 
angažirati, da bi ta zahteven projekt tudi 
uresničili. To je pa že d ruga zgodba, o 
kateri bi b ilo  vredno ne le razmisliti, am pak 
jo  tudi udejanjiti.

Jožica Andrejc
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V zadnjem letu smo se 
precej pogovarjali o naši 
mladini. Vzrokov je bilo več 
kot dovolj. Mnogo je  ljudi, ki 
jim je mar za prihajajoče in 
odraščajoče. Veliko je tistih, 
ki se vsakodnevno vključu
jejo v delo z njimi na različ
ne načine, tako da mladina 
vsekakor ne ostaja prepuš
čena sama sebi v svojem 
iskanju.

V krogu našega dom ačega m esečnika 
LISTA in v prisotnosti d irektorja  Zavoda 
za kulturo sm o spregovorili o prob lem a
tiki m ladih v dom ačem  okolju. Največ je 
bilo govora o prostoru za mlade, ki ga še 
vedno ni, bi pa moral že davno biti. Prostor, 
kjer se bodo mladi lahko zbirali in družili v



ustvarjalnem duhu. O tem se je govorilo že 
v prejšnjih obdobjih, o tem se govori danes 
in vsaj upam, da se o iskanju prostora ne 
bo več govorilo, am pak se bo ta končno 
našel.

Bili so časi, ko je bilo delovanje naše ob
činske m ladine na višku, bila so obdobja, 
ko so bili padci in seveda neka vm esna sta
nja. Bili so mladinci, ki so bili organizirani, 
bila so obdobja, ko ni bilo organiziranega 
hotenja. V pogovorih se večkrat zastavlja 
vprašanje, ali je bila najprej kura ali je 
bilo jajce. Zakaj najprej prostor in potem 
m ladinci, zakaj ne najprej m ladinci, ki so 
organizirani, in potem pridobitev prostorov. 
Eni zagovarjajo tezo, da mladi nimajo volje, 
drugi, da niso organizirani, tretji, da se bo 
prostor že našel, ko bodo dovolj nergali. 
Nekateri leta in leta govorijo, da ni pri
m ernega prostora, kajti naše mesto je pač 
m ajhno in so ljudje v njem majhni. Ljudje 
najraje govorim o in postavljam o pogoje, v 
večini primerov pa se ne ozrem o v svoje 
srce in končno nekaj ukrenemo, kajti takrat 
vsa om enjena filozofija izpuhti. Povedano 
drugače, če je kura, je tudi ja jce  in če je 
jajce, je prav zagotovo kje kura.

Preprosto!

Mladi v naši občini so! V idim o jih vse
povsod: na šolah, na plesih, na prireditvah, 
v gostilnah, pri mnogih nastopih in ustvar
janju. Rastejo iz dneva v dan, danes v 
vrtcu, jutri v šoli, pozneje v srednjih šolah..., 
nekateri na ulicah, pojutrišnjem  v vlogi 
staršev, ki so nekoč bili m ladina. Kot jajca 
ni brez kure, tako ni organizirane mladina 
brez prostora, pa če še tako zagovarjamo 
različne poglede. Biti mora sožitje, nekje v 
človeku je seme in ko pade na pripravljeno 
zemljo, lahko pride do rasti. Tu je potrebno 
še sam o sonce in seveda dež, ki se odraža
ta v našem odraslem  razumevanju mladine. 
Naša dolžnost je biti sonce in dež, ki nikoli 
ne postavljata pogojev. O bsta ja jta  in sta na 
razpolago. Naša prisotnost brez vprašanj 
in pogojevanj odraščajočem u človeku, ki 
je večkrat izgubljen. Izgubljenost na cesti, 
v gostilni, v tavanju se pozneje izkaže za 
sam ooblikovanje m ladega razvija jočega 
se človeka, ki venom er nekaj išče. Zdaj 
išče prostor, topel prostor, da se izrazi, da 
se ne izgubi v kakšni podrtiji.

Sonce vedno sije in daje svetlobo, ne 
glede* na to, ali je na zemlji interes za ka
kršno koli rast ali ne. Podariti iz sebe vse, 
kar lahko, da zagotovim o pogoje. To je 
naše bistvo, ljubezen, ki razum e rast mla

dih, brez ocenjevanja, brez avtoritativnosti, 
samo dati možnost tej rasti.

Ali se bodo naši otroci izkazali v ustvar
jalnosti ali ne, ali bodo organizirani ali ne, 
ni več naša odgovornost. Naša edina od 
govornost je dati, razumeti in sijati.

Ne dovolim o, da naši otroci odrastejo v 
kakšni tem ni in osamljeni noči, brez Sonca, 
brez podpore. Mladi nujno potrebuje jo 
pogoje, torej om ogočim o jim, da jih d o 
bijo. Poiščim o prostor in sodelujm o pri 
stvarjenju.

Obe sosednji občini sta za m lade poskr
beli. Bo tudi naša ? Zdaj je zadnji čas!

Mladi m orajo imeti svoje prostore ali svoj 
PLAC, kot ga imenujejo. Mladi še niso po
kvarjeni, da bi pritiskali na kogar koli. Naj
večji p ritisk ustvarjajo na sam ega sebe, ki 
se potem  odrazi tudi v okolju. M ladi so bili, 
mladi so in mladi bodo tudi v prihodnje.

P.S. Naj ne ostane zopet pri besedah ali 
kakšnih predvolilnih obljubah. Prepogosto 
se naša m ladina uporablja v različne na
mene. Negativni dogodki v  preteklem letu 
so sicer vzbudili zanimanje za mlade, ki pa 
se je žal hitro poleglo. Za m ladino stojim o 
starši in tudi mnogi drugi, ki se tega pre
cej bolj zavedamo, zato je naša dolžnost, 
da nem udom a ukrepamo. Vsi! Vabim vse, 
tako m lade kot starše in druge, ki jim je 
mar, da napišejo svoja mnenja, predlagajo 
načine pom oči ter se vključ ijo  v prizadeva
nje za pridob itev prostora za MLADE

Ko Velenje
razgiba
čarovnica
Že šest let zaporedoma nas 
v Velenju v zadnjih poletnih 
dneh presenečajo mladi 
mesta Velenja pod okriljem  
organizatorja Mladinskega 
centra Velenje z festivalom  
mladih kultur, ki so ga po
imenovali KUNIGUNDA.

Festivali potekajo v razgibanih kreacijah 
mladih, ki želijo pokazati širši publiki doga
janje na področju nekom ercialne kulture 
in umetnosti. Ravno zaradi tega se največ 
dogodkov odvija  na mestnih ulicah in 
glavnem trgu. Prireditve potekajo v oblikah 
performansa, u ličn ih gledališčih, m odnih 
revij, predstavitev raznih glasbenih bendov 
ter kinotečnih filmov. Festivali popestrijo 
mestni utrip in ga dinam ično razgibajo. 
Spomnim se enega prvih festivalov, ki se 
je dogajal v našem mestu, in spom nim  se 
Velenjčanov, ki so s pozdravom sprem ljali 
dogodke, ustavljali so se in z zanimanjem 
opazovali dogajan, ki je tiste dni »krasilo»Jani Napotnik
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Kunigunda zažiga v Velenju.

Foto: arhiv M
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naše ulice. Festival je potekal tudi v letu 
2003, čeprav v krajši ob lik i kot doslej, po 
tekal je samo štiri dni, vendar se to v vse
binskem delu ni zrcalilo.

Kunigunda 2 0 0 3 ; 6. festival mladih 
kultur Velenje

Letošnji festival je potekal z delovnim 
imenom »Pod svobodnim  soncem«. To je 
bil moto organizatorja -  producenta festi
vala M ladinskega centra Velenje. Prireditev 
je bila letos krajša kot sicer, ravno tako tudi 
program, ne pa tudi vsebina. Štiridnevno 
popoldansko -  večerno dogajanje je 
ponujalo šest izrazito avtorskih ter pre
miernih dogajanj. Ti dogodk i so se vrstili 
na opuščenem  letnem bazenu - sodobna 
elektronska glasba, m ultivideo projekcija 

“Pentagon”, kreativni light-show. Na Tito
vem trgu, kjer smo si lahko ogledali multi
kulturni projekt - ime pro jekta  je oznaka, ki 
g a je  komisija evropske skupnosti podelila 
mednarodnemu m ladinskemu projektu, ki 
se v organizaciji M ladinskega centra Vele
nje odvija v Šmartnem ob Paki. Udeleženci 
merijo utrip mesta: Velenje vs. Aliens. Go 
Velenje! Go! V dneh doga jan ja  je izšel tudi 
m ladinski časopis »Pleme in njegovo bre
me«. Predstavili so nam tudi zm agovalce v 
akciji DJ ter avtorski v ideo pro jekt Buzen 
kraft - avtor: Mladen S tropn ik  (Velenjčan, 
študent ALU v Ljubljani). Projekti video 
zaslonov predstavljajo izive, ki so avtorju 
blizu. Teme, ki jih je obravnaval, so do
godki iz vsakdana. Večerna dogajanja 
so popestrili nastopi raznih glasbenikov. 
Nastopali so Graz -  S trum ica, romska 
skupina Kemala Aguševa, ki prihaja iz 
M akedonije in igra e lektrično »svatbarsko« 
glasbo. Slišali sm o tudi The Assassination 
of John Guilt, ki so nam ga sicer predstavili 
kot uvod v festival tedna že teden dni prej 
v M ladinskem centru Šm artno ob Paki. Iz 
prestolnice so prišli tudi Sunart Deegee' s 

- Am bienta lna glasba, m ešanica različnih 
glasbenih stilov. Povabili so tudi Janeza 
Škofa & Čom pe in Kar češ brass band 
(sedem članska zasedba, ki jo  sestavljajo 
trije  trobilci, en p ihalec in trije  to lka lci) ter 
prim orski D' Fact - Crossover, hip-hop in 
nu-metal. Festival se je leta 2003 začel v 
sredo in zaključil v  soboto.

Na področju m ladih se v Velenju nekaj 
torej dogaja. Lahko bi se več. Mislim, da 
so naši mladi prodorni in uspešni v pre
živetju vsakdana. Kot vsaka generacija  se 
tudi zadnja bori za svojo uveljavitev, kar 
m oram o vzpodbuditi in jim tako pomagati 
. Kultura je lahko v stiku z m ladim i še kako

zanim iva in prijetna. S svojimi idejam i nas 
znajo nasmejati in razvedriti. Prav tako 
znajo biti izvirni in prodorni, da se marsik
daj lahko zamislimo nad svojim početjem  
in zgledom , ki jim ga dajemo. Biti danes 
mlad, pravijo, ni lahko, je pa vseeno lepo. 
Seveda, vedno je lepo biti mlad. Kultura je 
zagotovo tista, ki jim lahko na začetni poti v 
življenju veliko da in tudi razširi pog led čez 
in čez. Vsekakor so mladi naša bodočnost 
in tako jih moramo vzeti ter nuditi čim več, 
tudi osvajanje kulturnega znanja.

Andreja R Muršec

uaerr 
naj bo!
(Na progi Šoštanj -  Ljubljana)
Običajen delovni dan, 14. januar 2004,

Hodim po sobi in razmiš
ljam, in razmišljam... Kaj naj 
pišem? Kje naj začnem? V 
CD-player vstavim Moby-ja, 
mogoče mi bo pa on pom a
gal. Vržem se na posteljo in 
poslušam glasbo. Seveda je  
na nočni omarici tudi knji
ga. Mogoče bolje rečeno 
-študijsko gradivo. Samo... 
danes mi ne gre. Nekako mi 
ne potegne. Utrujena sem  
od vremena, ki ne ve, kakš
no bi bilo. Utrujena od vse
ga, kar počnem. Ampak to 
ni to, kar hočem pisati. Ne!

Polna sem intenzivnih vtisov o Ljubljani, 
o študiju in vsem, kar spada zraven tega 
zm ešanega študentskega življenja. Seve
da je to zaradi tega, ker sem letos še sveža 
(beri brucka).

„In kako je v Ljubljani?« velikokrat slišim. 
„In, kako je ? " vprašam sam o sebe. Pred
vsem je utruja joča, polna ljudi, lepa in zdaj 
ko je zima, večkrat meglena. Seveda pa 
nisem tukaj na izletu. Tu spim  in jem. Pred

vsem pa hodim na predavanja, ki trajajo od 
8. zjutraj pa do 15. Teden m ine in komaj 
čakam petka, da pridem domov. Tukaj se 
spočijem. Poskušam nabrati energijo za 
nov teden. V bistvu so mi ti trenutki po 
stali najlepši. Počenjam, kar jaz želim in 
to točno zaradi določenega razloga. JOJ... 
na nočni om arici pa me čaka Roko in me 
spominja, da je v ponedeljek kolokvij. Zvije 
me. Moby poje. Jaz pa sem se s trebuha 
obrnila na bok in pišem dalje. Sama sem 
v stanovanju. C im er ni. To je tudi grozno 
in zelo, zelo realno. Ljudi, s katerim i spiš v 
isti sobi, si z njimi deliš kopalnico in poso
do za kavo, sp loh ne vidiš. Kot bi živele v 
paralelnem svetu. Poti se nam ne križajo. 
M ogoče zjutraj, pa še takrat je edina stvar 
kava z mlekom.

Evo! Kava me spom ni na jutranji d o g o 
dek, ki je imel verižne posledice.

Kot vsako ju tro  sem tudi danes šla na 
trolo. Peš do postaje cca. 10 minut. Am pak 
problem ni bil v tem. Problem je bil, da mi 
je ura »crknila«. Zaostaja mi 5 minut. Vse 
sem zamudila. Troia mi je ušla pred nosom. 
Tukaj na Barju in gor na Rudniku. Tako sem 
zjutraj za rekreacijo pešačila sem in tja kot 
zmešana. Zraven pa besna gledala na uro, 
ki pa ni in ni hotela iti naprej. Končno sem 
prišla do faksa. Vsa zadihana in rdeča v 
glavo sem sedla v predavalnico in počaka
la na profesorja. K sreči je tudi on zamujal, 
in sicer 5 minut.

In sem spet zabila  ves dan v predaval
nici. Saj, kva pa čem  druzga, bi v naglasu 
povedala sošolka.

Velika prednost vsega tega pa je, da sp o 
znaš nove ljudi, spleteš nova poznanstva in 
prijateljstva. Lepo se sliši, da imaš konec 
koncev znance po vsej Sloveniji, pa še 
cimro iz Pule.

Aja, no... in seveda po predavanjih o b 
vezno v kmš-ja na študentski kapučno, 
malo še čvekat, debatirat in kritizirat dan. 
Nato spet na tro lo  do Drame, tam kot zm e
šana čakat d rugo tro lo  do doma.

Danes sem se še vmes ustavila v trgovini 
s sadjem in zelenjavo (včeraj sem cimri po 
jedla dve pom aranči). Kupila sem kilogram  
banan, 4 pom aranče (prodajalka je to razu
mela kot 7 pom aranč), nakar mi je dala še 
3 mandarine in glavo solate, slednje dvoje 
zastonj!!!

Lep zaključek dneva. Ob Mobyju in Ro- 
kotu (na nočni om aric i) ter s sadno solato 
v hladilniku.

Tako nekako je v Ljubljani. Nikoli in RES 
nikoli ti ne more biti dolgčas.

Katja Rezman



Kam z m la d im i?

ovna
akcija za nov
Mladinski
center
N/

V okviru Občine Šoštanj je 
bila 12. septembra 2 0 0 3  
ustanovljena Komisija za 
mladinska vprašanja, ki jo 
vodi Davorin Tonkli. Člani 
komisije so: Dražen M arko
vič, Helena Urh, Maša Strop
nik in Nina Rehar. Komisija 
aktivno pripravlja vse po
trebno za ustanovitev M la
dinskega centra v Šoštanju, 
kar je  želja mnogih mladih 
in tudi manj mladih.

V bodočem  mladinskem centru se bo 
om ogočilo  mladim ustvarjalno izrabljanje 
prostega časa, hkrati pa bodo prostori 
m ladinskega centra kraj, k jer se bodo 
dogajale tudi mnoge družabne prireditve,

Nekaj se bo že našlo.

ki jih za m lade v  Šoštanju m očno prim anj
kuje.

Predvidena lokacija  M ladinskega centra 
Šoštanj (MC) se je v letu 2003 zam enjala 
vsaj trikrat, saj je bil m ladinski center sprva 
predviden ob novi osnovni šoli, nato na Ro
kometnem igrišču Šoštanj, nazadnje pa so 
pristojni za najprim ernejše prostore za nov 
MC izbrali neizkoriščen prostor na bazenu 
Šoštanj nasproti Zdravstvenega doma. Ker 
predviden prostor še ni oprem ljen, se je 
ponudila m ožnost za pridobitev določenih 
gradbenih in pohištvenih potrebščin iz o b 
jek ta  Vegrad lesna, ki je bil predviden za 
rušenje.

V soboto, 13. decem bra 2003, se je na 
delovni akciji za nov MC zbralo sedem m la

dih, ki so v dopoldanskem  času preiskali 
skoraj vse objekte Vegrad lesne in za od
voz pripravili vse, kar bi še lahko bilo upo
rabno pri gradnji in urejanju novega MC 
na šoštanjskem bazenu. V popoldanskem  
času se je opravil prevoz vseh zbranih stva
ri v prostore na bazenu Šoštanj, kjer bodo 
počakali do začetka gradnje.

Verjetno je bila slabša udeležba na de
cem brski delovni akciji posledica kratkega 
roka za obveščanje, a delovne akcije za 
nov MC bodo tudi v prihodnje. Že sedaj 
vabljeni vsi tisti, ki vam bo MC namenjen 
in tudi vsi tisti, ki vam ni vseeno, kaj se 
dogaja na področju aktivnosti za m lade v 
našem kraju.

, Bojan Rotovnik

Namesto
zaključka
Tem i ob robu tiste, ki so  
poklican i in izbrani, da  
rešujejo  te  in takšn e  te ž a 
ve, vabim o, da pristavijo  
svoje m nenje, m o g o če  kar 
z odgovorom  na s led eča  
vprašan ja .
Kakšen delež proračuna O bčine Šoštanj 
(prim erja lno z drugim i dejavnostm i ali pa

v odstotkih ozirom a v absolutni številki) bi 
po vašem mnenju zadoščal za ureditev 
prim ernega prostora, ki ga m ladi v občin i 
potrebujejo?

Bi bilo potrebno financiranje mladinskih 
dejavnosti loč iti na tiste v mestu in na tiste 
na podeželju?

Kdo bi moral po vašem mnenju voditi oziro
ma usmerjati delo mladih: strokovno uspo
sobljeni mentorji ali vplivnejši vrstniki?

Zakaj so telovadnice le za tiste, ki trenirajo, 
in za tiste, k i dobro plačajo?

Kdo bi naj organiziral mlade in kakšna 
organizacija b i naj to bila?

Kje naj b i se mladi sploh sestali in organizi
rali, če nimajo ustreznega prostora?

In tako dalje!
* . . . . . . . . .  . . . . . . . >

Šoštanr.iflfc
Na Portalu Šoštanj.info je odprt po
seben spletni forum o Mladinskem 
centru Šoštanj. Vabljeni k sodelova
nju in posredovanju mnenj. Forum 

se nahaja na naslovu: 
http://www.sostanj.info/forum/ 

viewforum.php?f=18

Foto: Bojan R
otovnik



Sonček za staro mamo

Letošnji program  v Mestni galeriji Šoštanj 
so na Zavodu za kulturo Šoštanj, pričeli 
z razstavo del priznane um etnice Urške 

Stropnik. Bolj skoraj ne bi mogli zad eti, saj je 
odprtje privabilo m nožico ljudi. Ilustracije Ur
ške Stropnik s sten galerije bodo razveseljevale 
in vabile ljudi vse do 1 3 .2 .0 3 .

Posebno težo je razstavi dala tudi beseda 
kritičarke mag. Brede Varl, sicer tudi njene 
mentorice na pedagoški fakulteti v Mariboru. 
Z izredno pohvalnostjo je spregovorila o avto
ričinem pristopu do slikarstva oziroma risbe, 
ki jo je glede na njeno preprosto informacijo 
naredilo prepoznavno in  priljubljeno, tako na 
ravni otroške dom išljije, kakor pod drobnogle
dom odrasle kritike.

Odprtje razstave pa si bomo zapomnili tudi 
po nastopu jazz vokalne skupine BIT, ki se je v 
taki sestavi pokazala premierno. Kar ne pome
ni, da so Andrej Ostruh, Sanja Mlinar, Jerneja 
Pačnik, Matej Jevnišek in  Sašo Šonc neznana 
im ena na glasbeni sceni. Vsi so ali študentje 
ali profesorji glasbe, ki ustvarjajo na različnih 
glasbenih področjih.

Avtorica Urška Stropnik, je rojena 13. 1. 
1974 in živi v Velenju. Status samostojen 
kulturne ustvarjalke im a od leta 2000, od 
leta 1997, dve leti pred svojo diplomo na temo 
knjižna ilustracija, pa je do danes ilustrirala 17 
knjižnih del, imela pet sam ostojnih razstav in 
šest skupinskih, ilu strirala razne reklam ne 
m ateriale in  v našem  okolju in širši množici 
postala opažena z izdelavo celostne podobe 
Ere iz Velenja.

Bit utripa in z užitkom jih je poslušati!

Maruša Avguštin je o avtoričinem  delu v eni 
izmed kritik zapisala:

»Urška Stropnik vstopa v bogato in razno
liko slovensko ilustratorsko družbo kot m lada 
ilustratorka s povsem svojim likovnim  iz
razom. Z enostavno črtno risbo ali z živahno, 
čisto barvitostjo, z vedrino, lahkotnostjo in s 
hum orjem , z lastnostm i, ki jih  v ilustracijah za 
otroke ni nikoli preveč, se enakovredno loteva, 
vsakršnih vsebin: poezije, zgodovinskih pripo
vedi, šolskih snovi ali rek lam nih  predstavitev. 
Prej kot na slikarstvo, nas njene ilustracije,
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kadar uporablja le risbo, spom injajo na sli- 
kopise, iz katerih se je razvila pisava. Ob tem 
pa Urškine ilustracije ohran ja jo  bogastvo 
opisanih nadrobnosti, ki jasno ponazarjajo 
snov in ji dodajajo avtentično osebno noto. 
Oblikovalka ne loči likovnih nalog na bolj ali 
m anj pomembne. Zanjo so pomembne vse. 
Za zdaj ji je bližji m anjši form at, od tehnik pa 
plakatna tempera.«

Urška je bila vesela toplega sprejema v 
Šoštanju.

Prav otroška neposrednost izraza, združena 
z igrivostjo črt, jasnostjo čistih barv 

in ustvarjalno poigravanje z dekorativnost- 
jo  v posam eznih ilustracijah ter z oblikam i in 
velikostm i črk, dajejo celotnemu opusu mlade 
ustvarjalke tisto privlačnost, ki privlači otroke 
in odrasle.

Sam o tisti, ki se zaveda svoje poklicanosti 
za določeno delo, tisti, ki svoj poklic razvija 
v skrbnem  soglasju s sam im  seboj, človek z 
vztrajnim  osvajanjem  tistega znan ja, ki mu 
pom aga izraziti svoje videnje sveta, lahko 
polno razvije in izrazi dar, s katerim  je prišel 
n a  svet. Zdi se, da je im ela Urška Stropnik sre
čo, da je pri odkrivanju in razvijanju svojega 
naravnega likovnega talenta naletela tudi na 
vzgojitelje, ki so jo pri tem  vzpodbujali.

Razstavo je svečano odprl župan Občine Šo
štanj M ilan Kopušar, m lada um etnica pa se je 
n a  posebno prisrčen spom in poslovila, od pred 
kratk im  pokojne stare m ame, saj je razstavo 
nam en ila  prav njej.

M. K.

Made in Velenje? No way!

V  nabitih dnevih veselega decem bra, na
bitih s prireditvami, n i bilo vse ravno 
nabito. Tako obiskovalci niso nabili 

dvorane kulturnega doma v Šoštanju v soboto, 
20. decembra, ko je nastopila skupina um etni
kov s staln im  prebivališčem v Velenju. Je  pa 
slednjim uspelo nabiti dvorano s pozitivno 
energijo in v bistvu ni bilo nobene škode, da 
tistih, k i niso prišli, pač ni bilo, saj smo se mi, 
ki smo prišli, imeli vseeno dobro. Po zaslugi 
že im enovanih umetnikov, ki so vse prej kot 
tipični Velenjčani. Če ti sploh obstajajo. Tipični 
Velenjčani n a m re č ...

Robert Ju k ič je kar sam začel igrati bas ki
taro, pa ga vseeno sprejmejo leta 200 0  n a  Uni
verzo za glasbo v avstrijskem Gradcu. Juretu 
Puklu je oče od m alih  nog trobental n a  uho, pa 
se je zato fant in zdaj pravi m uzikant raje prijel 
k larineta ozirom a saksofona. Skupaj z bob
narjem  Dušanom Novakovom so predstavili 
n a  šoštanjskem  velikem odru jazz v pravem 
pomenu besede in samo žal je lahko vsem , ki 
so kadar koli slišali za tovrstno glasbo, da tega 
dne niso napolnili dvorane. Predstava, ki smo 
si jo lahko ogledali in jo slišali v Šoštanju, pa je 
nastala tako, da so fantje pritegnili še plesalko 
Rosano Štorgelj, ki je s svojo koreografijo in 
soplesalko Saro Stropnik zaokrožila projekt 
»Made in Velenje«. Prvič pa so skupaj nastopili 
že novem bra v »zibelki« svojega imena, ko so v 
glavnem m estu Šaleške doline predstavili CD 
Roberta Ju k iča  z naslovom Phases of one ter 
CD Jureta Pukla z naslovom The Wizard.

Že res, da fantje in dekleta, ki so nastopili, 
hodijo v šole, k jer se učijo, kako se tem  rečem  
streže in k jer jih  učijo »obrti« um etniškega iz
povedovanja s pomočjo zvoka in  seveda giba. 
Toda to, kar smo slišali in  videli, je pač treba 
prinesti na ta  s svet s sabo. Iz m aternice. Vsega 
se pač ne da naučiti. In bilo je lepo tudi zato, 
ker je bila dvorana več kot pol prazna in  sta 
lahko plesalki razširili oder do zadnjega kotič
ka gledališča in človek -  gledalec kar naenkrat 
postane ne pasivni subjekt gledanja, am pak 
del »performansa«. Zato ves čas poudarjam,

Foto: Zdravko K
očevar



da kljub neprijetnemu »feelingu«, ki ga nasto
pajoči gotovo im a pred prazno dvorano, velike 
škode za nas, ki smo prišli, res ni bilo.

Za nas, zadrte zafrustrirance, ki ječimo pod 
krivicam i, ki jih  Šoštanju prizadeva Velenje, 
pa je bil ta  velenjski »izdelek« prav blagodejen. 
Sicer pa, kot že rečeno: »Made in Velenje« niso 
iz Velenja, am pak iz Sveta in niso nam enjeni 
Velenju, temveč Svetu.

Nam.

PeteR

Za kulturo z literaturo 
naprej!

Šaleško literarno društvo Vas vljudno vabi 
k avtorskemu sodelovanju pri pripravi 
nove številke literarnega alm anaha Ho

tenja, ki bo predvidoma izšel konec letošnjega 
m aja, izbrani avtorji pa bodo z objavljenimi 
deli predstavljeni na III. vseslovenskem knji- 
ževniškem festivalu Herbersteinsko-Literino 
srečanje slovenskih književnikov, ki bo od 7. 
do 12. junija v Velenju.

Nova Hotenja bodo neke vrste pregled 
trenutne šaleške literarne ustvarjalnosti, pred
vsem pa priložnost za m lajše avtorje, ki iščejo 
m ožnost svojih prvih literarnih  objav.

Vaše izvirne in do predvidene prve objave v 
Hotenjih 15 še nik jer drugje objavljene avtor
ske prispevke pričakujem o do konca februarja 
'04, in  sicer v izbornem  obsegu z naslednjih 
zvrsti literarnega ustvarjanja: poezija od 70 do 
100 verzov; kratka proza od 3 do 5 avtorskih 
strani; nakazani odlomek daljšega proznega 
besedila od 10 do 12 strani; nakazan i odlomek 
ali celota dramskega besedila od 10 do 12 stra
ni; literarna esejistika, k ritika  idr. kulturolo
ške refleksije od 4  do 8 strani; slovenski prevod 
tujega leposlovnega dela v obsegu navedene 
zvrsti besedila.

Zainteresirani avtorji naj svojim pri
spevkom v računalniškem  zapisu (M. Word) 
obvezno priložijo disketo in  jih  do konca 
februarja 2004  pošljejo n a  naslov uredništva: 
Šaleško literarno društvo Hotenja, Titov trg 4, 
p. p. 144 ,3 3 2 0  Velenje; ali po elektronski pošti 
na naslova: tatjana.vidm arl@ siol.net in/ali 
kplza@velenika-stropnik.si.

Izbor besedil seveda ne bo temeljil na pre
prostem ’ ljudskem kriteriju »kdor piše, slabo

ne misli«, am pak predvsem v sodobnem duhu 
estetskega književnega ustvarjanja, ki mu iz 
šaleškega kulturnega prostora že četrt stoletja 
izbrano sledijo ozirom a prispevajo svoj glas 
tudi Hotenja idr. sorodne publikacije.

Uredništvo Hotenj

Nova knjiga

Lovec in  7 vozličkov -  sto ugank pesnika 
Iva Stropnika z izvirnim i rešitvam i Nede 
Hafner je dragocen prispevek k sodobni 

slovenski književnosti za otroke. Nekaj ugank 
iz priču jočega izbora je že pred knjižno iz
dajo krožilo med otroki, tem so danes nove 
hudomušnice domiselno vtkane v ugankarski 
dialog med požrešnim  lovcem in  prebrisanim i 
sedm im i vozlički, pravljično igro, ki jo je avtor 
priredil za istoimensko gledališko predstavo 
za otroke.

Ivo Stropnik zaokrožuje z dvanajsto sam o
stojno knjigo, med njim i tretjo za otroke, 20- 
letnico pronicljivega književno-pesniškega 
opusa. Njegove izvirno verzificirane uganke 
so iskrive, m ojstrsko ritm izirane, rim ano 
asociativne in z ilustriranim i rešitvam i -  po
barvankam i Nede Hafner še dodatno didaktič
ne, v ugankarski literarni zvrsti nam enjene 
bralcem  vseh starosti (otrokom  in  s ta rš e m )...

Kaj ali o čem  nam  govori ta  najnovejša 
Stropnikova knjiga, se splača prebrati. Pod na
slovom Lovec in 7 vozličkov nam  predstavlja 
uganke za otroke, ker besede za odrasle »zlepa 
ni bilo blizu«, nam  pove avtor. Pa čeprav jih  ni 
bilo, so se le zgodile tudi za odrasle kot »rezerv
ne«. Ta rezervna zbirka se začne tako, kakor 
se dejansko dogaja življenje, ki je, na primer, 
daljinsko krm iljeno. Več o tem in veliko več v 
strn jeni obliki, kot je napisano (sam o v štirih 
vrsticah, dveh verzih), je v premisleku, da 
otroci vse bolj upravljajo s starši. To je le moje 
m nenje ozirom a tako jaz tolm ačim  fenomen 
razvoja (brez vpliva avtorja). Ali je zato, žal, 
vse m anj otrok? Mogoče razvoj (napredek?) še 
zaostaja glede doziranja prepotrebnih horm o
nov za bolj pravično ravn otež je ... (vzgoja med 
straši in  o tro k i?)...

Malce sem se izgubil. Toda, ko boste brali 
to knjigo vi in  vaši otroci, se ne boste izgubili, 
temveč našli. Zato, ker je snov v tej knjigi na
bita s toliko energije, pomislekov in osvežitve, 
ki nas vrača z ene strani v pobot z naravo, z 
druge, tretje a l i ... strani pa v korak z razvojem . 
Skozi ta  Stropnikov svet ugank nas nevede

spodbuja, d ale  iščem o povezavo ali rezultanto 
med naravo in razvojem  naše civilizacije.

Josip Bačič Savski

Svečano v Novo leto v 
Topolšici

Oder v Topolšici je v dneh pred novim 
letom in po novem letu gostil znane 
in zanim ive glasbene goste. Že tradi

cionalno znani božično-novoletni koncert, 
letos deseti po vrsti, je upravičil pričakovane 
napovedi. 28. decem bra je bila Topolšica v 
znam enju Evrope in  jazza. Božični ansam bel 
je sestavljen iz sam ih m ladih glasbenikov in 
m ednarodna zasedba je le še prispevala k od
ličnosti izvedbe. Domači saksofonist Jure Pukl 
je zaokroževal ta  sestav, ob nizozemski pevki

pa je žarela tudi n aša  Jadran ka Juras. Im ena 
nastopajočih smo navedli v napovedniku, tu
kaj na tem m estu jih  lahko samo pohvalimo za 
izreden glasbeni prispevek temu večeru.

V Topolšici se po novem letu zgodi še en 
koncert, ki ga tudi ne kaže zamuditi. P ihalni 
orkester Zarja je im e, ki že samo po sebi za
gotavlja odličnost, k njej pa v zadnjem  času 
prispeva tudi Mladisnki pihalni orkester 
glasbene šole, ravno tako pod vodstvom Jan ija  
Šuligoja. Tudi Oktet TEŠ se je pridružil vzdušju 
ozirom a ga še požlahtnil, svojevrstno pa sta v 
veselje povečali sopranistki D arja Čremožnik 
in Dušanka Sim onovič. Kdor pa je bil na novo
letnem koncertu v Šoštanju, je lahko pričako
val, da bo tudi v Topolšici kvintet Dori zarezal 
po domače.

Oder in dvorana v Topolšici sta že večkrat 
dokazala, da m erilo za odličen koncert ni v 
razkošju prostorov, temveč v kvaliteti nastopa
jočih  in v kulturi poslušalcev.

Je  pa Zarja v prednovoletnem obdobju s 
svojim i gosti seveda navdušila in napolnila 
športno dvorano v Šoštanju.

Milojka Komprej

Foto: Andrej Veternik



Knjige

Knjižne novosti in dogodki v 
mestni knjižnici Šoštanj
Maja Rezman

Po šten o  k o ra k a m o  v novo le to , noči 
se k ra jša jo , n o v o le tn e  o b lju b e  se  
izp o ln ju je jo ...
V za č e tk u  v s a k e g a  le ta  je  tre b a  tud i 
v kn jižn ica h  o p ra v iti inventuro , p re 
g le d a ti z a lo g o  in ugo toviti, ko liko  
kn jig  je  s k riv n o s tn o  izg in ilo  s polic, 
k a te re  so na k a k rš e n  koli nač in  po 
š k o d o van e , m o rd a  se v k a te ri skriva  
lju b e ze n s k o  p ism o . K n jige  -  pa tudi 
o s ta lo  k n jižn ič n o  g rad ivo  - v e lik o 
kra t nosijo  p o le g  z g o d b e  tud i p eča t 
svojih  u p o ra b n ik o v  ... Tako  lahko  
d o b im o  več  z g o d b  n a e n k ra t, kar pa  
tud i ni nu jn o  ta k o  ze lo  s lab o  ...

Najbrž ste že opazili, da se tem atika 
te številke vrti okoli mladih, zato 
sem tudi sam a poskušala med 
knjižnim i novostmi izbrskati tiste, 

ki se n a  takšen ali drugačen način ukvarjajo 
z m ladimi in n jihovim i problemi. Knjig na 
to temo v naši knjižnici ne m anjka -  od serij 
romančkov za m ladostnike do strokovne lite
rature za mlade, pa tudi za starše in vzgojitelje. 
Uf, ne morem si kaj, da ne bi malo podrezala 
... Povejte, res rabim o strokovnjake, psihologe 
in podobne pam etnjakoviče, da nam  svetujejo, 
kako se približati lastnem u otroku, mlado
stniku; kako reševati konflikte in otroke spod
bujati ter usm erjati na  »pravo« p o t... Katera pot 
je prava? Najbrž jih  res potrebujemo; vse okoli 
nas se tako hitro sprem inja, da velikokrat ne 
vemo, kako ravnati, da bo »volk sit in koza 
cela«. Res pa je, da so konfliktne situacije med 
starši in  otroki (beri: adolescenti) stare kot svet 
ter da je oblikovanje otrokove pozitivne samo
podobe eno najtež jih  opravil v času pubertete. 
No, dovolj laične »psihopedagogike«. Mislim, 
da je čas, da se posvetim  izbranim  knjigam.

Prva nosi naslov E na vrlin a z a  vsak teden: 
100 iger, aktivn osti in  razm išljan j z a  vzgojo 
vesti, človeških  vredn ot in etičnega obn aša
n ja  p r i otrocih in  m lad ih . Izšla je pri založbi 
Družina, sicer pa je produkt dveh italijanskih 
pisateljic: Laure B lanco ter Silvie Carboneli in 
španske ilustratorke Rose Marie Curto. Knjiga 
ponuja temelje za rast srečne, izpolnjene in 
modre osebnosti ter za oblikovanje trdne in 
preudarne vesti. Ena vrlina za vsak teden

daje vzgojiteljem na voljo vrsto pedagoških 
pripomočkov, s pomočjo katerih  lahko spod
bujajo človeške in  etične vrednote. Temelji 
na svetopisemskih odlom kih, ki so jim  do
dana razm išljan ja za otroke. Knjiga vsebuje 52 
vrednot in vrlin (od delavnosti do zaupanja), 
za vsak teden v letu eno, k i so vedno povezane 
z vsakdanjimi situacijam i v šoli, med vrstniki 
ali doma. Da bi bilo učenje bolj razumljivo in 
zabavno ter da bi otroci resnično ponotranjili 
vrednote, avtorice predlagajo vrsto didaktič
nih dejavnosti, n a  prim er ročne spretnosti, 
igre, pesmi, pripovedi, dram ske uprizoritve, 
kuharske recepte, izlete, pogovore ... Knjiga je 
res polna Idej in  je v pom oč vzgojiteljem vseh 
vrst: staršem, učiteljem, katehetom , starejšim  
bratom  in sestra m ...

Oči, m am i, šo la  in ja z ,  je naslov knjige 
francoske avtorice M arie-C laire Duco. Knjiga 
je izšla v prevodu Metke Lesnik pri založbi 
Oka, otroška knjiga in je del zbirke Starševski 
poklic. Avtorica je psihoterapevtka in psiho
analitičarka. Je  tudi profesorica angleščine na 
osnovni šoli v Seine-Saint-Denisu. Im a druži
no in kopico izkušenj iz časov, ko je bila mati 
šolarjev.

Ah, ta  šola. Oboževana ali osovražena; kraj 
velikih upov ali strašnih bo jazni ... Knjiga 
osvetljuje vprašanja, kot so: Kako živi otrok 
v razredu, kakšen je njegov status? Koliko 
m orajo biti starši pozorni, če želijo resnično 
spremljati šolanje svojega otroka? Ali vplivajo 
nan je tudi njihovi šolski spom ini? Kako naj se 
vedejo do učiteljev? Naj pustijo, da gredo stvari 
svojo pot, ali naj se vmešavajo? Kaj pričakujejo 
učitelji in  profesorji? Kakšne težave imajo?

Avtorica poudarja, kako pomem bno je, da 
starši že od prvega razreda osnovne šole budno 
in ljubeče spremljajo otroka, pa naj bo njegov 
uspeh izjem en ali skrom en. Med učiteljem in 
starši naj bi se vzpostavilo sodelovanje, uteme
ljeno na stalnem  dialogu, m edsebojni podpori 
in  zaupanju. Tako bodo starši pripomogli k 
otrokovemu razvoju in uspehu. Ob vseh aktu
a ln ih  razpravah o vlogi in  c iljih  šole lahko ta 
knjiga staršem  pomaga, da bodo znali izreči 
pravo besedo in si oblikovati ustrezno m nenje. 
Prijazna knjižica, k i opisuje veliko primerov iz 
resničnega življenja šolarjev, n jihovih staršev 
in pedagogov.

Zadnja knjiga v m esečnem  izboru nosi na
slov N ikoli v eč v zad reg i: P raktičn i nasveti, 
k a k o  vedno n a jd eš p rav o  besedo. Avtorica je 
Elisabeth Bonneau, knjiga pa je izšla v prevodu

Elisabetf» Bonnead

Nikoli več

Praktični nasveti, kako vedno najdeš pravo besedo

Irene Sam ide pri Mladinski knjigi v Ljubljani. 
Že hiter prelet kazala nam  pove, da je nam en je
na predvsem mladim in njihovim  težavam  pri 
kom uniciranju z okolico. Potne dlani, cm ok v 
grlu, prazna glava, kadar te kdo ogovori, ali pa 
jecljan je in  zardevanje. Velikokrat je težko najti 
prave besede in  argumente, pa naj bo to v šoli, 
v diskoteki, doma ali pri pisnem izražanju. 
Vendar se te težave dajo odpraviti. V tej knjigi 
je kar precej napotkov in nasvetov, kako lahko 
razum ljiveje izraziš svoje želje in  potrebe ter 
kako dosežeš, da ti bodo ljudje zares prisluh
nili. Avtorica prireja tečaje kom uniciranja in 
je lahko iz svoje prakse zbrala vrsto nasvetov 
v zvezi s kom uniciranjem  in retoriko. Prav 
tako je sestavila vaje, ki bodo m ladim  gotovo 
prišle prav v m arsikateri situaciji, ko je treba 
uporabiti jezik v govorni ali pisni obliki. Eno 
od vprašanj se na primer glasi: »Kako prepri
čam  starše, da me bodo pustili v k ino -  čeprav 
jutri pišemo kontrolko?« Odgovore poiščite v 
k n jig i...

... am pak najprej jo  moram vrniti v
knjižnico.



V z a č e tk u  le to š n je g a  le ta  mi je  v 
ro ke  p riše l za n im iv  d o k u m e n t, ki 
ga je  p o d p isa l m in is te r za  o ko lje , 
p ro sto r in e n e rg ijo , n a m e n je n  
pa je  »vsem  o b č in a m  v R ep u b lik i 
Sloveniji«  (p ra v za p ra v  žu p a n o m  

- ja m  in d ire k to r je m  o b č in s k ih  
uprav). V  s ic e r v eč  s tran i d o lg e m  
te ks tu  sem  za zn a l d ru g a č e n  stil 
s a m e g a  p is a n ja , ki je  o d s to p a l od  
o b ič a jn o  v id e n e g a  s lo g a  dop isov  
m in is tra . M in is te r n a m re č  nič ne  
o d re ja  ali n a la g a , p a č  pa o b č in e  le  
»opo zarja«  in jim  »p rip o ro ča« . Ko 
že  p o m is lim  na d o b ro d o š lo  s p re 
m e m b o  v k o m u n ic ira n ju  o b la s ti, se  
mi posveti. S e v e d a , m in is te r v te m  
p rim eru  ni v p o lo ža ju , ko bi lahko  
žu p an u  o d re ja l, ka j na j d e la . Ž u p a n  
je  po naši p ravn i u re d itv i vo ljen  
n e p o s re d n o  od vo livcev, ka te rim  
je  tu d i p o lit ič n o  o d g o v o re n . S ic e r  
je  o d g o v o re n  (vsaj m o ra l bi biti še  
kdo  p o leg  P o p o v iča , ka j ne?) tud i 
kaze n s k o , s e v e d a  le  č e  krš i za k o n , 
ki ga  p red  te m  s p re jm e  državn i 
z b o r (n aš  žu p a n  s p re je m e  za k o n e  
kar sam  s e b i, k a r b a je  d iš i po n e 
s k lad n o sti z  ustavo , a to  je  že  d ru g a  
te m a ).

Govorim seveda o Zakonu o urejanju prosto
ra, ki pristojnost za urejan je prostora izrecno 
nalaga občini (beri županu). Država sicer pre
ko nekaterih zakonskih izjem  lahko poskrbi 
za svoje lastne interese (n a  primer, za gradnjo 
objektov državnega pom ena). Ne more pa 
neposredno poskrbeti za interese občanov, ki 
bi na primer želeli svoje zem ljišče spremeniti 
v zazidljivo. Tu pa pridemo do problema. Mi
nister bo torej s pom očjo državnega zbora 
poskrbel za dva nova dokum enta, ki dejansko 
predstavljata slovo od socialističnega planira
n ja  rabe prostora. To sta »prostorska strategija 
države« in za tem  še »državni prostorski red«. 
Glede na obljubo v m inistrovem  dopisu bosta 
om enjena dokum enta pripravljena še pred 
vstopom v EU. Po sprejemu obeh dokumentov 
pa začne teči triletni rok, v katerem  m orajo

vse občine po Sloveniji izdelati svoje nove do
kum ente (strategijo in  prostorski red), brez 
katerih  sploh ne bo možno pridobiti gradbene
ga dovoljenja. Ker m inister pač ne m ore ukazo
vati županom, je v dopisu m ožno razbrati skrb, 
da številne občine zahtevni nalogi ne bodo kos 
ali se naloge ne bodo lotile dovolj odgovorno 
oz. pravočasno.

D a gre za resnično velik projekt, za katerega 
bo potrebno zagotoviti dovolj denarja (po 
m nenju m inistra, od 50 do 100 m io SIT) in 
najeti ustrezne strokovnjake (za  našo občino 
vsaj dva z univerzitetno izobrazbo), je m in i
stru jasno. Je  jasno tudi županom? Bodo dojeli 
priložnost, da bo tisti, ki bo prej uredil prostor 
občine z novimi akti, prim erjalno v prednosti 
pri privabljanju evropskega kapitala? Kako 
dolgo se bo posam ezna občina še razvijala 
po samoupravnem družbenem  prostorskem 
planu in  kako hitro bo v našo občino »prišla 
gospa Evropa« je torej bolj kot od države odvis
no od našega župana oz. njegove sposobnosti 
za tekm ovanje z ostalim i občinam i.

Pretirano veliko upanja pa mi dosedanje 
delo na področju urejanja prostora ne ponuja, 
l e  bo dokaj zahtevna »tranzicijska naloga« 
prestrukturiranja občinskega prostora po
tekala podobno, kot na prim er »paradni« 
projekt izgradnje nove osnovne šole, nas 
lah k o  resno zaskrbi za prihodnost naše ob- 
čir.e. Kdor še morebiti ne ve o čem  govorim, 
p  lahko priskrbi »informacije« (zapisane v 
gradivu za 9- sejo sveta OŠ), k jer lahko med 

(drugim preberemo, da so »strokovne usluge« 
firme, ki je po moji presoji zakuhala večino 

(zapletov okoli nove šole, občino stale okroglih 
deset m ilijonov SIT. Ni slabo, kaj ne, če upoš
tevate, da je ESOTECH d.d., ki je sicer dobil 
štirikrat toliko, vsaj izdelal nekaj debelih map 
načrtov. Iz om enjenega gradiva, pa lahko 

frazberemo tudi, da je bil rok za izdelavo pro
jektov prekoračen za okoli 10 mesecev, da bi 
sicer projektanti za zamudo m orali poravnati 
škodo, a le te niso plačali, ker je občina na 

pzamudo sporazum no pristala. Za krivca za 
zamudo je bil v enem izmed odgovorov na

veden kar nov Zakon o graditvi objektov. Pa 
smo spet n a  začetku. Da bodo naši otroci eno 
leto kasneje vstopili v nove šolske prostore, je 
kriv na začetku om enjeni m inister, čeprav je 
bil po njegovih zagotovilih nov zakon, ki ga 
je pripravil, sprejet zato, da bi bistveno olajšal 
in  skrajšal pridobitev gradbenega dovoljenja. 
Kdo nas torej vleče za nos?

Za nos pa so nas, kot kaže, potegnili tudi 
z zamenjavo porušene bencinske črpalke za 
zapuščeno hišo ob Cankarjevi ulici, kjer bi po 
moje najbolje funkcioniral večkrat obljubljeni 
MLADINSKI CENTER. Sicer, vrata  za m orebit
no «presenečenje« so še vedno odprta. Mogoče 
bo pa novi lastnik  »Langusove hiše«, v njej ure
dil prostor za generacijo m ladih Šoštanjčanov, 
ki bi radi skozi kulturo našli svojo identiteto? 
To bi pa bilo lepo presenečanje, kaj? Da bi za 
mlade, nam esto občine, poskrbel kar zasebni 
kapital. Namesto »MN« torej MCŠ (M ladinski 
center Šoštanj)!



Potopis

2. del
Podobe in besede: Katarina Ročnik

K itajska, kot sm o jo  doživele  B ernarda, Petra , Tanja in 
K atarina.

K
aj km alu smo se sprijaznile z dej
stvom, da kitajskega jezika v treh 
m esecih ne bomo osvojile. Četudi 
smo se zelo trudile, da bi med nji
hovim  pogovorom razumele vsaj 
kakšno besedo, je bilo zaman.

Polglasniki, nosniki, preglasi n a  najrazlič
nejše načine in glasovi iz vseh koncev grla, ki 
jih  slovenščina n i nikoli raziskala. Ena beseda 
im a lahko z natančno določeno strešico po
polnom a različne pomene. Sporazumevanje 
s taksisti v kitajsko-slovenskem dialogu je bilo 
zelo zanim ivo. Namesto da zavije levo, lahko 
kaj hitro z m alo m očnejšim  tonom ukažeš, 
naj se usede. Sčasom a smo ujeli isto valovno 
dolžino in kar n aenkrat so postale neke čudne 
besede celo razum ljive in vsak dan je ostala v

ušesu kakšna več. Za nas so bile svetle točke 
predvsem m ladi ljudje, ki znajo govoriti v an
gleščini, čeprav je to bolj k ita jska angleščina. 
Tako je m ladi receptor v hotelu zahteval od 
nas “password, please" (geslo, prosim), na
mesto "passport" (potni list). Seveda smo se 
čudno gledali, saj nism o vedele kakšno geslo 
zahteva od nas. Pod nos smo mu pomolile po
tni list in vsi smo se sm ejali. Vsi, stari in  mladi, 
pa znajo pozdravljati tujce s "helou", ampak 
šele, ko gredo mimo tebe. Znanje angleškega 
jezika je predvsem pri m la jših  presenetljivo 
dobro. Tako nas je n a  železniški postaji ogovo
ril desetletni kitajski deček:” How do you do? 
How are you?" in sicer v tako dobri izgovorjavi, 
da bi se lahko me, Evropejke, kar skrile pred 
njim.



Sporazumevanje s Kitajci je bilo zanim ivo 
tudi pri nakupovanju. Prodajalci so nas kar 
grabili za rokave in nas s polomljeno angleš
čino vabili v svoje trgovine: ' Luka, luka, čipa 
fo ju, fenda" ("Look, look, cheaper for you 
friend," ali po naše: "Poglej, ceneje sam o za 
tebe, prijatelj m oj.") Po njihovo je blago, ki ga 
kupuješ, najboljše kvalitete, čeprav smo bile 
me po nekajkratnih  poskusih nasprotno pre
senečene. Na vsak način ti poskušajo prodati 
blago, pa četudi m orajo znižati na sm ešno niz
ko ceno. Če nim ajo ustrezne velikosti, poskusi
jo  z: "Because M and L the same." (V bistvu sta 
velikosti M in L isti.) Na turističnih obm očjih je 
ogrom no prodajalcev, ki prežijo za nekitajski
m i obrazi in kličejo za tabofL olex, Lolex!" V 
bistvu prodajajo prestižne Rolex ure za drobiž 
in  samo oni verjam ejo, da so originalne. Pri 
tem  jih ovira črka R, ki je niti ne slišijo niti ne 
morejo izgovoriti. Trgovine so vedno odprtih 
vrat in to dobesedno, četudi je zunaj pod n ič
lo. To je znak za kupca, da je dobrodošel. V 
trgovini so ponavadi cele družine, in  sicer oče, 
ki je boss in nadzoruje prodajo, stara m am a, 
ki v kotu plete copate za svojega vnuka, ki se 
plazi okrog, in  m am a, ki še s trem i kolegicam i 
veselo luščijo sončnice.

Kitajci so izvrstni gostitelji. Gosta najraje 
počastijo z izredno okusno, raznovrstno in 
predvsem obilno hrano. Za okroglo m izo se 
zbere večje število ljudi in gost ima to čast, da 
prvi poskusi jed. Nekateri zvedavo pogledujejo, 
kako se bo Nekitajec spoprijel s palčkam i, 
m anj sramežljivi pa z veseljem pokažejo pra
vilno tehniko hran jen ja  s palčkam i. Na m izi je 
vedno toliko jedi, kolikor je ljudi, ki si hrano 
delijo med seboj. K itajci ne poznajo navade, da 
bi vsakdo jedel s svojega krožnika. Okrogla

miza z vrtečo ploščo poskrbi, da je h ran a ena
komerno porazdeljena med vsemi. Riž, soja in 
čaj so najpogostejše sestavine kitajskih obro
kov. Riž nevtralizira pekoče in ostre okuse in 
skrbi za ravnovesje v hrani. Soja se pojavlja v 
obliki sira -  tofuja in om ak. In  čaj, ki ga Kitajci 
pijejo v velikih količinah kar čez cel dan. Naj
pogostejši so jasminov, krizantem in ter čaj iz 
vrtnic, ki prispeva k ženski lepoti. Vsak obrok 
vsebuje meso, ki je lahko goveje, svinjsko ali 
piščančje. Skoraj vedno je pripravljeno v kom
binaciji z zelenjavo, kot so paprika, lilije, lotos, 
bambus, špinača, brokoli.

Čisto vsakdanje je, če se na m izi pojavijo 
kurji kremplji ali raca, ki je s kljunom  obrnje
na proti tebi in  te gleda. Saj pri K itajcih velja 
pregovor: "Vse, kar im a štiri noge in ni miza, 
je užitno pojesti." Tega dosledno upoštevajo, 
saj pojedo skoraj celo žival. Na mizi se lahko 
pojavi tudi meso psa (bernardinci so najbolj 
cenjeni), vendar je takšna h rana že prava 
specialiteta, za katero je potrebno odšteti tudi 
več denarja. Torej psi na Kitajskem niso hišni 
ljubljnčki, temveč so to ptice. Lastniki peljejo 
svoje ljubljenčke n a  sprehod tako, da obesijo 
njihove kletke na drevesa v parkih in poslušajo 
njihovo žgolenje.

Na ulici ješ kar z rokam i in poskušaš hrano, 
nad katero bi se dom a m arsikdo zgražal. Izbi
ra je zelo pestra: od pečenih kobilic, sviloprejk, 
škorpijonov, ptičjih zarodkov, žabjih krakov, 
plesnivih tofujev do m orskih zvezd, kač in 
podobnih specialitet. Ves postopek priprave 
hrane se odvija pred očm i, tako se lahko še 
pravi čas odločiš za pokušanje ali pa samo 
opazovanje.

se nadaljuje

F o to g ra fije , ko t si s le d ijo  od  leve  
p ro ti d esn i:

K ita jsk i u če n c i p re d  svo jo  šolo. 
P ride lava  riža  na terasah. 

K u ltu ra  p itja  ča ja  je  pri K ita jc ih  m o čn o
priso tna .

O b ilna  v e če rja  za  o k ro g lo  mizo. 
P o n u d b a  svež ih  rac na u l ic i .

K ita jsk i ražn jič i. 
P o n u d b a  ze len jave  na ulici. 

Z a jtrk  na u lic i - nudli.



Začetki elektrifikacije 
v Šaleški dolini
Miran Api ine, prof.

V razvoju e lek trifikac ije  na S podnjem  Š ta je rskem  Š aleška  dolina n ikakor ni bila  
prva. Poudariti m oram o, da razvoj sovpada z razvojem  industrije, ki je  bila ponekod  
v Slovenskih deželah na višji razvojni stopnji kot pri nas. V seeno pa prvi poskusi se 
gajo na konec 19. s to letja , ko že lahko rečem o, da je  v dolin i obsta ja la  industrija .

Vse področje je še danes pokrito z gozdo
vi, zato je že takrat cvetelo žagarstvo. V 
Šoštanju  sta bili dve usnjarni, v Skalah 
pa hitro razvijajoči se premogovnik. 
Razvoj teh podjetij je podkrepil izgradnjo že

lezniške proge od Celja skozi Savinjsko dolino 
do Šoštanja in kasneje do Dravograda. Vedno 
nova odkritja na področju elektrotehnike, so 
smelim posam eznikom  in podjetjem ponujala 
možnost razvoja. Začetek in razvoj elektrifika
cije je narekovala potreba zagotoviti ustrezne 
količine energije tej industriji, čeprav m oram o 
poudariti, da je bila ta  na začetku prepuščena 
sam a sebi ozirom a posameznikom. Leta 1892 
je nam reč Franc Skaza v svojem mlinu v Vele
nju m ontiral dinamo in z elektriko osvetljeval 
tudi trg s 180 žarnicam i. Po drugih podatkih 
je bila Skazova elektrarna postavljena šele leta 
19 0 5 . Turbina 16,5 KM je gnala dinamo moči 
7,8 kW in napetosti 230 V.
V Šaleški dolini so velike količine premoga vse
kakor ponujale možnost proizvodnje električ
ne energije, vendar do tega n i prišlo takoj. Za 
potrebe prem ogovnika in Velenja je bila že leta 
1904 zgrajena m anjša elektrarna moči 100 kW. 
Po drugih podatkih naj bi bila zgrajena leta 
19 0 9  dva p arn a  stroja s po 180 in 110 KM in 
generatorja 150 in 135 kV. Daniel Lapp, lastnik  
premogovnika, je že leta 1 9 O8  načrtoval večjo 
term oelektrarno, ki bi v prvi fazi im ela 9 0 0 0  
kW, v drugi fazi pa celo 37000 kW, vendar do 
tega ni prišlo. Leta 1917 so vnovič poskusili, 
vendar je do izgradnje velike elektrarne, zara
di vojne in  preobrata, prišlo kasneje. 
Proizvodnja električne energije v Šaleški do
lin i se je torej začela veliko pred pričetkom 
delovanja Velenjske term oelektrarne, ki so jo 
do leta 1 9 2 9  zgradili pri premogovniku. Ta 
je nastala iz vo jn ih reparacij v prvi svetovni

vojni poražene Nemčije. Zgradili so dva tur- 
boagregata s po 1250 kW, 5250 V, proizvajalca 
Brown Boveri (BBC) in dvema Kruppovima 
kotloma s po 10 ton pare na uro. Elektrarno so 
z daljnovodom leta 1931 povezali s svetom in 
jo leta 19 3 4  posodobili in razširili.
Na kratko smo opisali začetek elektrifikacije 
v gornjem  delu Šaleške doline. V Šoštanju 
im a usnjarska industrija zelo dolgo tradicijo, 
saj segajo začetki t ja  v davno leto 1788. Raz
vijajoča se tovarna je potrebovala novo vrsto 
energije. Spričo novih znanstvenih izumov na 
področju elektrotehnike so v tovarni vgradili 
parno turbino s 35 HP in dva parna kotla moči 
50 HP, ki sta služila za pogon delovnih strojev. 
V razpotegnjenih tovarniških prostorih so 
vpeljali parno kurjavo in električni dinamo za 
električno razsvetljavo. N atančnih podatkov, 
kdaj so začeli v tovarni uporabljati električni 
tok žal ni. Zanimivo pa je, da o tem  poroča 
posebna knjiga najpom em bnejše industrije 
Avstro-Ogrske m onarhije, ki je izšla ob 50. 
obletnici vladanja cesarja  Franca Jožefa, to je 
leta 1898. W oschnaggi, ki so v začetku stoletja 
posodabljali in širili tovarno, so pri tem  imeli 
težave z zagotavljanjem  zadostne količine 
električne energije.
Zato so razm išljali tudi o drugih možnostih. 
Zelo zanim iva je bila ideja W oschnaggov 
o postavitvi hidroelektrarne na reki Paki. 
Februarja leta 1914 so za naročn ika Tovarno 
usnja Franz W oschnagg Shönstein izdelali 
projekt za hidroelektrarno na reki Paki v 
Penku pri Mešiču. Tri leta kasneje, februarja 
1 9 1 7 , je bil projekt n a  Dunaju potrjen, vendar 
nikoli ni prišlo do uresničitve. V tem času so 
nam reč zgradili term oelektrarno v tovarni 
usnja, prav gotovo pa je n a  to vplival tudi raz
pad Avstro-Ogrske m onarhije. Del tehnične

dokum entacije za hidroelektrarno Penk je 
bil prvič razstavljen n a  razstavi Usnjarsko 

-  čevljarska tradicija v Šoštanju in Tržiču, ki je 
bila predstavljena v Mestni galeriji v Šoštanju 
novem bra 2003.
V W oschnaggovi tovarni usnja so uporabljali 
za pogon velike elektrom otorje, ki so preko 
transm isij gnali posam ezne stroje na oddelkih 
v proizvodnji. Zato so leta 1915 zgradili znotraj 
tovarne večjo elektrarno n a  parni pogon moči 
368  kW, znane firm e Babkop. Po nekaterih 
drugih podatkih je imel parni stroj 500 KM, 
generator pa 500 kVA, 525 V in  napetosti za 
razsvetljavo 125 V.
Drugi Šoštanjski usnjar Ivan Vošnjak je leta 
19 0 2  pri svoji tovarni k leja  -  Agrariji - zgradil 
dve m anjši elektrarni. Tovarna in  elektrarna 
sta stali ob reki Paki, na m estu današnje TEŠ. 
Naprava je bila sestavljena iz vodne turbine 
m oči 80 KM in parnega stro ja m oči 35 KM. 
Dinamo, ki ga je poganjala predvsem vodna 
turbina, po potrebi pa tudi parni stroj, je imel 
m oč 60 kW in napetosti 2 x  150 V. Energija je 
bila  nam enjena za pogon nove tovarne. Del 
energije je po statistiki iz leta 1 9 IO šel za javno 
razsvetljavo tak rat še trga Šoštanj s 4 0 0  žarni
cam i in delovanje enega elektrom otorja. Elek
trično napajanje so speljali iz Agrarije ob reki 
Paki do trga tudi v W oschnaggovo tovarno in 
naprej čez Pako v tovarniško naselje.
Agrarija je bila kom bin irana elektrarna, ki 
je lahko ob nizkem  vodostaju pognala tudi 
term o pogon. Generator je dobavila dunajska 
tovarna Nitzkerl & Co. Šoštanjčan i so tako pr
vič dobili električno razsvetljavo na Silvestrovo 
leta 19 0 2 , kar je bil prav gotovo velik dogodek. 
Za tiste čase je bil to seveda dosežek tehnike in 
elektrarna je celo prodajala električno energijo. 
Ta prva elektrarna v Šoštanju je delovala celih



petindvajset let. Velika investicija pri izgradnji 
nove tovarne in elektrarne, gospodarska kriza 
in drugi razlogi so leta 1908 povzročili stečaj 
podjetja Ivana Vošnjaka, ki ga je kasneje kupil 
bratranec Franz W oschnagg. V 30-ih letih 20. 
stoletja, ko so Šoštanj začeli oskrbovati z elek
trično energijo iz velenjske elektrarne, je Franz 
W oschnagg Agrario preuredil v stanovanjsko 
hišo za delavce.
Manj znano je, da je bila tudi v Topolšici 
hidroelektrarna. Dr. Gustav von Huttern in dr. 
Konrad Bertsche tedanja lastnika term alnega 
kopališča v Topolšici, sta dala leta 1904 na 
potoku Toplica m ontirati vodno turbino, ki je 
gnala dinamo m oči 10 kW in napetosti 115 V. 
Naprava je služila le potrebam kopališča.

S tem  kratkim  pogledom v preteklost smo 
skušali »osvetliti« začetke elektrifikacije v 
Šaleški dolini. Nastanek vseh teh naprav je 
povezan z interesom  človeka spremeniti in 
lajšati življenje sebi ter drugim. Povezan je z 
m nogim i bolj ali m anj posrečenim i poskusi, 
ki pa so z desetletji prinesli znanje in pogum 
ustvariti še kaj več.

Dogodilo se mi j e ...

Spomi
ni gredo 
»ad acta«
M aks Lomšek

Res, do god ilo  se mi je  
in to  točno  pred 6 0  leti, 
ko sem  bil februarja  leta  
1 9 4 3  eden  od tisočev  
slovenskih fantov, ki so

bili prisilno m obiliziran i v 
nem ško vojsko. N em cem  
je  po katastro fi pri S ta lin 
gradu že  priče lo  prim anj
kovati vojakov in so iskali 
vse m ožne načine , kako  
pridobiti čim  več »topov
ske hrane«.

Tako so nam , Spodnještajercem  (srednji 
in  vzhodni del okupirane Slovenije so 
poimenovali U ntersteierm ark, zahodni 
pa Oberkrain) podelili začasno nemško 

državljanstvo in nas, po njihovem  pojmovanju, 
lahko zakonito vpoklicali v svoje vojaške eno
te. Zanimivo pa je dejstvo, da, kolikor je m eni 
znano, to začasno državljanstvo ni bilo nikoli 
preklicano, k ar so izkoristili nekateri naši 
vojni invalidi, ki so se preselili v Nemčijo, kjer 
prejem ajo polno invalidnino, medtem ko oni v 
Sloveniji prejem ajo le 1/3 njihove.
Naj povem še to, da če se kdo takratnem u po
zivu ni odzval in se je u m aknil v ilegalo, kajti 
pravih partizanskih enot v začetku leta 1943 
na Štajerskem  še ni bilo, je s tem spravil v ne
srečo svojo družino, ki so jo  Nemci deportirali 
in  poslali v zloglasne lagerje sm rti.
Ob zaključku naj povem še, da sem kljub 
raznim  nevarnim  dogodivščinam , ko mi je 
menda bogin ja  Fortuna stala ob strani, pri- 
vandral domov sicer živ, a  m alo m anj zdrav. 
Vendar se m oram  takoj popraviti! Nisem še 
prišel domov, temveč do zloglasne jetnišnice 
v Begunjah, k jer so m ene in  še kak ih  80 so
trpinov ves m esec julij 1945 zasliševali, nas 
popolnoma sestradali in  nazadnje obsodili 
n a  sm rt z ustrelitvijo. Na m ojo srečo pa m i je 
tudi tu stala ob strani bog in ja  Moira, ki me je 
čudežno obvarovala pred izkopanim i grobovi 
in m i rešila živ ljen je ...
Sem pa v prejšnjih Listih, sicer precej zgošče
no, opisal svojo 5-letno življenjsko pot med leti 
1940-45  in bom  zatorej te svoje spomine eno
stavno dal »ad acta«.
Pa so se m oje vojaške dogodovščine, žal, še 
nadaljevale in  to v uniform i vojakov JNA, kajti 
vsi bivši pripadniki tu jih  vojsk so m orali na do- 
služenje vojaškega roka. Večina od nas je bila 
vpoklicana v tako im enovana »vojna gradže- 
vinska poduzeča«, k jer smo m orali opravljati 
začetna dela za poznejšo vojno industrijo. Ker 
pa sem te dogodivščine tudi že obelodanil, se
daj zares končujem  s svojim  običajnim :

Pa še t o ...

Ker so nam  dnevi na našem  »prisilnem« delu 
v osrčju bosanskih hribov in brez kakršne 
koli m ožnosti razvedrila m inevali neizm erno 
počasi, ko smo prištevali tedne in dneve do 
odhoda domov, si je pač vsak po svoje krajšal 
dolgočasne sobotne in nedeljske popoldneve, 
ko smo im eli nekaj prostega časa.
Ja z  sem preganjal dolg čas s »priložnostno po
ezijo«. Nekateri moji sotrpini so nam reč svojim 
izvoljenkam  domov radi pošiljali pisem ca z ne
kaj rim anim i vrsticam i, pa sem jim  pri tem 
rade volje priskočil na pomoč. Tako je bila pri
ču joča pesm ica nam enjena Valterjevi nevesti, 
ko še ni vedel, da bo šel predčasno domov, in je 
ostala v m ojem  »literarnem  opusu«.
Da vam  osvežim spomin: Brezovski Valter 
iz Gaberk je bil moj prijatelj iz m ladosti, ki 
pa ga je, žal, doletela tragična usoda mnogo 
prezgodnje smrti, kar sem opisal v prejšnji 
številki Lista.

P ogrešam  te

Po p o lž je  p o ča s i m i tečejo dn ev i 
in  tedn i n ikako r n eg rejo  n aprej; 
m i m esec j e  dolg  b il ko t celo stoletje, 
a  d ob a  p o l leta  se z d i m i brez m ej.

Iščem  utehe zam an  v ko led arju  
in  štejem  m inute ter ure čez  d an ; 
ča s  m i m in eva kot onem u m ornarju , 
k i išče otoka v d a ljav i zam an .

Im el b i se  tu kaj ja z  k a r  b o lj veselo, 
če vedel bi, draga, d a  m isliš n a  m e; 
s p esm ijo  vsak dan  b i h od il n a  delo, 
v m islih  b i p ism a sestav lja l z a  te.

Spom injam  se staln o n a  dn eve n azaj, 
ko  kom a j sem  č a k a l večern ega m raka, 
ves srečen  od šel sem  n a  zm en ek tedaj, 
k er  vedel sem  dobro, d a  lju ba m e čaka .

P ozab it m i d n i teh tu n i m ogoče, 
teh srečn ih , brezskrbn ih  in radostn ih  ur, 
želim  s i ž e  sk o ra j spet v tvoje n aročje  
in  loč iti o d  tebe n ič  v eč in  n ikdar.

D raga, s a j sko ra j n ap očil bo čas, 
ko  zop et v tvojem  bom  le ž a l objem u ; 
z a v r isk a l bom  takrat o d  srca n a  glas, 
k er  kon ec trp ljen ja bo -  hudem u v sem u ...

Ju n ij 1949



Naša naravna dediščina

Martina Pečnik

Smrekovško pogorje: Smrekovec (1577 m) -  Komen (1 6 8 4  m) -  Travnik (1637  m), slikano s Sm rekovca. Za pogorjem je  v ozadju 
Raduha (desno) in Savinjske Alpe.

S
ledeč govoricam, je mo
goče že marsikdo od nas 
želel prisluškovati vulka
nu pod Smrekovcem. Da 
bi slišal v globine, kako 
buči in se pripravlja na 

izbruh... In če dobro prisluhne bučanju 
v zemlji, boste morda slišali burno zgo
dovino Smrekovca.

Če njegovo zgodovino pogledamo z geo
loškega vidika, je b ila  res precej burna in za
nim iva. Začela se je že v davni preteklosti, svoj 
m ejnik pa im a v geoloških obdobjih oligocena 
in m iocena (pred 2 6 -15  m ilijoni let). Da pa bi 
bolje razumeli takratn o dogajanje, si moramo 
situacijo ogledati najprej širše...

ri zemljepisu smo se učili, da je površje naše
ga planeta sestavljeno iz litosferskih plošč (gr. 
»litos« pomeni kam en). Plošče so velikanskih 
obsegov, presegajo lahko velikosti celin, lahko 
so dvignjene (kopno) ali pod morsko gladino. 
Zaradi različne debeline in gostote »plavajo« po 
zemeljskem plašču. Pri njihovem premikanju 
pride do razm ikanja, trčen ja ali spodrivanja. 
Slednja načina sta b ila  odločilna za razvoj po
vršja v Sloveniji. Spadam o nam reč v območje, 
kjer je prišlo do spodrivanja in trčen ja ocean
ske evropske z afriško kontinentalno ploščo. 
Pri tem  so se plošče drobile v m anjše plošče, 
njihovo gibanje se je uravnavalo v prelom nih 
conah. Prihajalo je do vulkanskega delovanja, 
v m orskih bazenih so se kopičile usedline

(sedimenti), ki so ob dvi
govanju postajale kopno 
in danes gradijo naše 
doline in gore. Osrednja 
prelomna cona, ki širše 
gledano loči afriško 
in evropsko ploščo, se 
imenuje periadriatski šiv in 
poteka pod severnim i pobočji 
Smrekovca.

Smrekovško pogorje je 
največje sklenjeno območje 
vulkanskih (m agm atskih) 
kam enin iz oligocena pri nas. 
Vse kam enine, nastale ob 
smrekovškem vulkanizm u, 
im ajo skupno stratigrafsko 
ime smrekovška serija. Raz
iskovalci si niso enotni, za 
kakšen tip vulkanizm a prav
zaprav gre. Nekateri menijo, 
da je bil vzrok v spodrivanju 
ene plošče pod drugo. Pri tem 
se en del površja dviguje (na
stajanje gorstev), ob intenziv
nem  tektonskem  delovanju 
prodira ob prelomih na dan 
lava (m agm a). Drugi menijo, 
da je lahko tudi posledica lo
kalnega sproščanja energije 
med oddvajanjem dveh m an j
ših  plošč v prelomni coni pe- 
riadriatskega šiva. Kakor koli 
že, smrekovški vulkanizem  
je potekal v morskem okolju.

Primer andezitnega tufa iz pla
zovine plazu v Raduhi

Značilna kamenina s smrekovškega 
pogorja je andezitni tuf. Tuf je po
imenovan po andezitu, drobnozrnati 
predominio ki jo sestavljajo silikatni 
minerali. Ime kamenine torej združuje 
kamnino sprijetega vulkanskega 
pepela (tuf) in magmo andezitne 
sestave (andezit). Z oddaljevanjem od 
izvornega območja pa se veča tudi 
delež drugih primesi, zato pogosto 
najdemo v sestavi kamenine še gline
ne minerale, ki so posledica blatnih 
tokov v morskem okolju, Tako lahko 
npr. v okolici Luč opazujemo že precej 
»nečiste« andezitne tute, ki so zaradi 
visokega deleža gline podvrženi pla
zenju. Kameninska osnova Smrekovca 
je dala pogorju tudi njegovo zunanjo 
obliko. S slemenasto zgradbo in ne
izrazitimi vrhovi se razlikuje od svojih 
sosedov Plešivca, Raduhe ali Pece. 
Tip podlage je botroval tudi razvoju 
rastlinskih in živalskih posebnosti, ki 
jih najdemo na Smrekovcu,... a to je že 
druga zgodba.

1 predornina=kamnina, ki je nastala iz 
magme, ki je prodrla na površje.

Sestava m agm e se je med 
j  vulkanskim  delovanjem 
°  sprem injala. V zgodnjem 
»  obdobju je prevladovala 
g neeksplozivna vulkanska 
3? dejavnost, k jer je bil na
i l  stanek sedimentov vezan 

n a  procese nenadnega 
K" oh la jan ja  lave v vodi oz. v 
plitvo ležeče vlažne sedimente. 
V poznejšem  obdobju je bilo 
vulkansko delovanje eksplo
zivno. Ob pričetku vsakega 
vulkanskega izbruha je prišel 
v m orje najprej debelozrnati 
vulkanski m aterial. Nato je 
prihajal vedno drobnejši pepel, 
pri čem er je nasta ja la  vedno 
bolj finozrnata kam enina  (tuf), 
delno že tufit. N astajanje tufita, 
k i je zmes vulkanskega pepela, 
m orskega glinastega blata in 
ostankov organizmov, kaže 
n a  nekoliko daljša obdobja 
posam eznih faz izbruhov. Pas 
vulkanskega delovanja naj bi 
bil dolg 8 0 -1 0 0  km , s središčem 
severno od današnjih Julijcev. 
Zaradi kasnejših tektonskih 
prem ikanj je ozem lje, kjer se 
kažejo sledovi sm rekovškega 
vulkanizm a, raztrgano. Nada
ljevanje vulkanskega obm očja 
bi m orali iskati pri Z rečah ali 
celo pod Dravinjskim i goricam i 
in Ptujskem polju.



Svetloba / Moj zdravnik

Meditacija

P
red mnogimi leti sem nekje prebral, da ima beseda meditacija svoj 
koren v grški besedi medion, ki naj bi pomenila misliti. Lahko da se 
motim, vendar ni tako pomembno, da bi se zaradi tega vznemirjali. 
Na osnovi pomena omenjene besede bi lahko sklepali, da moramo 

nekaj misliti ali pa je beseda vsaj v zvezi z mišljenjem. Beseda je nekako 
nerodno izbrana, glede na to, da je Meditacija prav nasprotno stanje, a se je 
v svetu prijela in se danes tudi uporablja. Lahko bi izbrali tudi kakšno drugo 
ime, pa bi bilo isto, saj bi ostali samo pri besedah.

Mnogi ljudje, ki so se pojavili na Zemlji, so bili srčni privrženci duhovne 
poti, ki vodi navznoter v neminljivo. Na tej poti je precej različnih načinov. 
Kako se pomikati v neznano, pa je odvisno od narave vsakega posameznika. 
Ena od možnosti je mentalno prizadevanje, ki omogoča širjenje zavesti po
samezniku, ta pa ga potiska v čedalje večjo bližino Svetlobe. Končni rezultat 
tega ustvarjalnega mentalnega prizadevanja je MEDITACIJA. To je stanje, ko 
človek izgubi sebe in se prvikrat in dokončno zlije s celoto. Njegova napačna 
predstava o enačenju s telesnim se razblini in zavest ostane prvikrat čista in 
izven vsakega znanja. Ko Človek zapusti to čudovito moč uma, ki ustvarja 
svet, in se potopi v polje Svetlobe, nastane zavedanje, obstoj in blaženost. 
Pot, ki se mi je zdela precej zanimiva, sloni na dejstvu, da je svet minljiv in 
nima svojega obstoja. Ko zaspimo, se potopimo v globok spanec brez sanj, 
misleč, da se tega ne zavedamo, ker se zjutraj tega ne spominjamo. Vendar 
smo ponoči precej bolj zavestni kot čez dan, kajti čez dan nismo zavestno v 
stiku z večnim, v globokem spanju pa smo. Ko se zjutraj zbudimo, naš um 
ustvarja svet predmetov, podobno kot pajek plete svojo mrežo iz sebe. Po dol
gem dnevu, ko se odpravimo spat, v globokem spanju svet zopet najde svojo 
naravno mesto v polju Svetlobe.

Naše najbolj prikrite misli so vse, kar je naš tako opevani um. Dokler so 
misli prisotne, je prisoten svet, ko se te umaknejo, se umakne tudi svet. Vse 
kar povezuje našo pravo naravo z zunanjim svetom, so čutila, ki se navezuje
jo na svet, dokler ne predelamo naših vzročnih spominov. Največji problem 
predstavlja prisotnost misli v našem umu, v naši individualni duši.

Svet poznamo in vemo, da nas stalno vodi za nos. Iz dneva v dan ista 
pesem, sreča, nesreča, veselje, žalost. Potem so tu še užitki, ki jim ni konca, 
pa cel kup dela za preživetje, a ljudje še vedno ostajamo nezadovoljni. Ni 
nam zadosti skodelica čaja, moramo na Luno in sebe obremenjevati z ne
verjetnimi problemi samo zato, ker mislimo, da smo nezadostni, takšni kot 
smo. Vse te stvari izhajajo iz naše pozabe, kajti imamo zakrit spomin. Ne za
vedamo se svoje trenutne popolnosti in mislimo, da jo bomo dosegli nekje v 
prihodnosti. Vendar kakor koli raztegnemo čas, ne moremo je nikoli doseči, 
saj popolnost je že tu in je vedno bila. Samo opomniti se moramo, da smo, da 
se zavedamo in se ne sprašujemo, kakšni smo. S temi preprostimi naravnimi 
znanji je seznanjenih premalo ljudi, zato je v svetu toliko gorja, trpljenja in 
hitenja. Vsi se moramo zavedati, da je nekoč vsega konec. Kaj ostaja za nami, 
je vseeno, saj velja samo tisto, kar vzamemo s seboj. Vzamemo pa seveda ved
no tisto najpomembnejše, naše zavedanje. Nikoli ne vzamemo s seboj zakla
dov in mej, ozemelj in političnih nazivov, naših prizadevanj za kar koli ali 
morda našega znanja. Vse to nima nobene vrednosti, kajti pri vstopu v polje 
Svetlobe moramo na vse to pozabiti. Da bi lahko zapustili misli, se pravi, naš 
umski svet, ki se nam prikazuje in ga edinega poznamo, je potrebno vsako
dnevno poglobljeno zavedanje iz trenutka v trenutek, To pa so prve stopinje 
v duhovno ali tako imenovano prizadevanje za vstop v Meditacijo.

- Zen Aj

List sodeluje v akciji MOJ ZDRAVNIK 2004, ki ga že osm o leto 
organizira revija Viva.

MED NAMI SO LJUDJE, KI VSAK DAN POŽRTVOVALNO IN ODLIČNO OPRAVLJAJO SVOJE POSLAN
STVO - NUDIJO POMOČ LJUDEM V STISKI. VČASIH ZADOSTUJE ŽE SAMO NASMEH. NASMEH, KI 
OZDRAVI.
Z VAŠIM GLASOM SE JIM LAHKO VSAJ SIMBOLIČNO ZAHVALIMO ZA NJIHOVO DELO.

PIŠITE IN GLASUJTEI

Glasovalci glasujejo za: Moj družinski zdravnik -ca, Moj ginekolog -Inja ter Moj pediater -rinja
Način glasovanja:
Objvaljeni kupon izpolnite in ga pošljete na naslov:
List, Trg Svobode 12 ,33 25  Šoštanj
MED AKCIJO LAHKO POSAMEZEN BRALEC GLASUJE SAMO ENKRAT!

Ves čas akcije bomo razveseljevali izžrebance med glasovalci v sodelujočih časopisih s polletni
mi naročninami na revijo Viva.
Med vse, ki boste sodelovali, pa bomo ob zaključku akcije razdelili:
3 X telovadna naprava Ab Swing;
20 X blazina Turbo maximus;
50  praktičnih nagrad

Posebej za bralce Lista:
Med vsemi udeleženci bomo ob zaključku akcije izžrebali in razdelili knjižne nagarde:
3 X Mesto Šoštanj (Franc Hribernik)
5 X Karta občine Šoštanj, ter naselij Šoštanj in Topolšica

Seznam dobitnikov nagrad bo objavljen v aprilskem Listu..

Za etičnost In korektnost akcije ter poteka glasovanja bo skrbela strokovna komisija - ugledni medi
cinski strokovnjaki:
Prim. dr. Marko Demšar, Medicus;
dr. Dean Klančič, Revita, predsednik zasebnih zdravnikov in zobozdravnikov; 
dr. Ivan Cibic, Ljubljana;
doc. dr. Marjan Premik, Inštitut za socialno medicino; 
prof. dr. Pavle Poredoš, Klinika za žilne bolezni.

D List
M /  .Izpolnjene kupone pošljite na naslov: U st, T rg  S vobode  12, 3 3 2 5  Š o š ta n j

G la s u je m  za : |

Mojo družinsko zdravnico ali zdravnika
■ ■ ■ ■ ■ ■ K r f  t»  »  m  ' ' '~W' W
Mojo ginekologinjo ali ginekologa

Mojo pediatrinjo ali pediatra

'ME: B i  ' V _____ i ______  € ______________ __________I ___
PRIIM EK:V v 7
NASLOV:

\

KRAJ IN POŠTNA ŠTEVILKA: <

TELEFON: \ \  *

S podpisom jamčim, da so moji osebni podatki resnični in dovoljujem, da Studio Modema d.o.o. moje M
navedene osebne podatke hram in uporabita za statistične obdelave, izpolnjevanje pogodbenih 
obveznosti, obveščale o morebitnih napakah na izdelkih, seznanjanjem s posebnimi ponudbami in 
ugodnostmi, te r za telefonsko, pisno in elektronsko anketiranje. Navedene podatke lahko S udo 
Modema d.o.o. obdeluje za lastne potrebe in posreduje drugim pravnim osebam največ 10 let od mqe 
privolitve oziroma do preklica moje pisne privolitve. V tem času bò Studio Modema d.o.o zagotovila 
varovanje osebnih podatkov, v skladu z dolžnostmi upravljalca in pravicami posameznika, kot |e to 
opredelieno v Zakonu o varstvu osebnih podatkov (Uradni list RS š t  5 9 /9 9 ,5 7 /0 1 ).

Studio Modema d.o.o„ Cesta 9. avgusta 4,1410 Zagorje ob Savi

pokro v ite lj akcije

SL
Adriatic
za viro valna družba <Ld.

Datum:. Podpis:.



Klikanje**********- ■'At
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Neodgovorno klikahje...

o

N ekateri zam erijo  županu, 
da govori ob čanom  

ob te j ali oni priložnosti. 
V resnici bi m u m orali zam eriti,

če bi m olčal.

Nisem jaz edini Peter, ki mu klikne.
Vsem kdaj pa kdaj klikne. Tudi če niso Petri.

KLIK^

Klikne tudi nekaterim  km etijskim  proiz
vajalcem  politike. Pravijo, da je kostna m oka 
posredni produkt kmetijske proizvodnje. In  bi 
zato m oral občinski proračun neškodljivim  
proizvajalcem  škodljive kostne moke odmeriti 
večji proračunski delež odškodnine zaradi ne
škodljivega uničevanja škodljivega produkta...

KLIKt^
To me spom inja na čase, ko smo nekateri ze
leno m islili, da je ekološka zavest prebivalcev 
Šaleške doline visoka.
Prebivalcev, ki so hiteli dokazovati, da se k 
njim prikadi največ njihovega žvepla iz naše 
elektrarne.
Saj veste: več žvepla = več odškodnine...

K L I K ^

Zeleno = nezrelo.
KLIKC^

Ko smo ravno pri zelenih...
V Velenju so škodljivo obsevani osveščeni 
oškodovanci brez odškodnin izklopili zelene 
mobitele.
Ali zato, da ne bi bili škodljivo obsevani?
Ne. Zato, da bi dobili odškodnine, ker so

njihovo sosedo neškodljivo obsevali z 200 
tisočaki....

K L I K ^

Nikomur v Sloveniji pa še ni padlo na pamet, 
da bi izklopili rdeče mobitele.

k l i k e r

OK. Dovolj zelenih. Saj je zdaj vse tako, kot 
m ora biti. Zeleni so postali mladi. Ker so m ladi 
pač še zeleni.

K L I K t ^

Servilna sem antika slovenskih medijev do 
vladajočih politikov je... saj je vse že povedano 
s: »servilna sem antika« - pa hajd, slovarje roke. 
Zgledamo fui pam etni, a ne!
Izraz »politika« kot koš, v katerega so zm etali 
vladne in opozicijske politike, je lep prim er ser
vilne sem antike, k i skuša v zadevi »izbrisani« 
zabrisati aroganco večine, izvoljenih.

K L I K t ^

Nekateri zam erijo županu, da ne prepove kri
tik n a  račun svojega dela.
V resnici bi mu m orali zameriti, če bi se zanje 
ne zmenil.

odgovornega urednika
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KAVABAR ILLY SHOP, Walter Kolar, Prešernov trg 9, Šoštanj 
nagrajuje meseca februarja 2004 vse nove naročnike Lista.

DOVRŠENOST PRAŽENJA KAVE
- D e lovn i čas: p o n e d e lje k  - pe tek  o d  7 :0 0 , d o  1 9 :0 0 , so b o ta  7 :0 0 ,  d o  1 3 :0 0 ;  on  n ed e ljah  in p razn ik ih  z a p rto ;
- N a jb o ljš a  kava v  mestu! Z a  vas!
- Vsi izde lk i Illy  d o se g ljiv i na enem  mestu!
- Svetovanje  pri nakupu kave za  gospo d in js tva , p isa rne  in gostinske loka le !
- O b iš č ite  nas in z a d o v o ljn i boste!
- sko d e lico  izvrstne illy  kave  lahko naroč ite  v  vseh na jbo ljš ih  hotelih  p o  svetu (Sherato , Lauda, Ritz, P laza,...),
- illyca ffe  je e d in a  p ra ž a rn a  na svetu, ki se lahko  p o h va li z  dvo jn im  certifika tom  - C e rtifika to m  z a  vrhunski iz d e le k  in 

C ertifika tom  za p ro iz v o d n i proces, v katerem  je vsako  z rn o  kave kon tro liran o  144-kra t,
- leta 1 9 9 2  je  francoska  v la d a  p o d e lila  m ešanic i illy  kave C e rtifika t za  kakovost izde lka ,
- s strani D N V - Det N o rsk e  Veritas - si je illyca ffe  p r id o b il ce rtifika t IS O  9 0 0 1 , ki z a g o ta v lja  kakovost 

p ro izvo d n je ,
- Ekskluzivno! S ko d e lice  Illy  vseh le tn ikov tud i p ri nas!

W a lte r Kolar, Prešernov trg 9, Šoštanj, telefon: 0 3 /8 9 1 -1 0 -1 3 ; 0 3 1 -8 5 2 -7 2 3  fax: 0 3 /8 9 1 -1 0 -1 3  
e-poštq : w _ko la r@ ho tm a il.com , w w w .illy .com

Vse bralce Lista, ki želijo postati naročniki revije List za najmanj dve leti, čaka v Kavabaru Illy,
Prešernov trg 9 Šoštanj praktično darilo.
Lična pločevinasta kaseta kave Illy - po izbiri kofeinska ali brezkofeinska,
v vrednosti 1.750,00 SIT.
Darilo bodo novi naročniki lahko dvignili osebno s potrjenim nagradnim kuponom.
Potrjen nagradni kupon boste prejeli po pošti, če bosti poslali na naš naslov izpolnjeno NARO 
CILNICO, ki je natisnjena na tej strani Lista!
Podrobnejše informacije lahko dobite po telefonu, na številki 041-987-634!

Ob prebiranju Lista se vam bo prilegla skodelica kave Illy!

NAGRADNI KUPON
Za nagrado naročniku v vrednosti 1.750,00 SIT 
Samo za naročila v mesecu februarju 2004

Datum:

Potrdil: M.P.



N a g r a d n i  kviz:

Turistična karta obč
Če boste prebrali List, ne bo težko odgovoriti na 
sledeča vprašanja:

'Jelenje
SP Do 35
LIST
2 0 0 4
3 5 2 ( 4 9 7 . 4  Š o š t a n j )

< 3 0 0 2 5 5 3 , 1

Vprašanje 1 :
Kateri član Sveta Občine Šoštanj noče biti kriv za višje cene odvoza 
odpadkov v Občini Šoštanj?

A: Leopold Kušar 
B: Matjaž Cesar 
C: Roman Kavšak

Vprašanje 2
S čim je stanovalec enega od šoštanjskih stanovanjskih blokov v 
zgodnjih jutranjih urah motil sosede?

It(#  > " ' i i  vi

n /R JS T fO V A  KARTA

A: Z globinskim izsesavanjem pršic iz postelje.
B: Igranjem na kitaro.
C: S tolčenjem govejih zrezkov.

Vprašanje 3 
Kaj je  predornina?

A: Kamnina, ki nastane iz magme, ki prodre na površje vulkana. 
B: Strošek za en prevoz vlakovne kompozicije skozi predor.
C: Tekočina, ki priteče iz predrtega žulja.

Med vse, ki boste na priloženem kuponu
poslali pravilne odgovore, bomo izžrebali 5 nagrajencev, ki bodo za 
nagrado prejeli Turistično karto Občine Šoštanj.

Karto lahko tudi kupite za ceno 1.000 SIT v Mestni Galeriji Šoštanj 
ali Papirnici Pero Šoštanj.

KNJIŽNICA 
UELENJE


